
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 12938 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 12865, 12910, 12918,

12922, 12925, 12938 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2191 έως 2332,

σελ. 12865-12903 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

12904-12909 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:  
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:  
i. µε θέµα: «Διάθεση Δυνάµεων του Ελληνικού Στρατού στη

Δύναµη Ταχείας Αντίδρασης του ΝΑΤΟ στην ανατολική Ευ-
ρώπη», σελ. 12910 

ii. µε θέµα: «Αποµάκρυνση αµιάντου και αναβάθµιση του
303 Προκεχωρηµένου Εργοστασίου Βάσης (ΠΕΒ)», σελ.
12912 

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Αποκατά-
σταση ζηµιών 2ου  και 5ου  ΓΕΛ Κατερίνης», σελ. 12914 

γ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Αναδιάρ-
θρωση δικαστικού χάρτη - Κατάργηση Διοικητικού Εφετείου
Κοµοτηνής», σελ. 12915 

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  
ii. µε θέµα: «Κατάργηση της τηλεθέρµανσης Μεγαλόπολης

επιφέρει επιβάρυνση του κόστους θέρµανσης κατά 500%»,
σελ. 12918 

i. µε θέµα: «Ποιος είναι ο πολεοδοµικός σχεδιασµός της
Κυβέρνησης για τη σεισµόπληκτη περιοχή του Αρκαλοχω-
ρίου;», σελ. 12920 

iii. προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Νέα παραποµπή στο Ευρωδικαστήριο εξαιτίας της
στρεβλής πολιτικής της Κυβέρνησης για τα αιολικά στον
Δήµο Καρύστου», σελ. 12922 

iv. µε θέµα: «Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας εκδίδει άδειες
εντός και πέριξ του Ιστορικού Τόπου της ΠΥΡΚΑΛ στην Ελευ-
σίνα», σελ. 12924 

ε) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:  

i. µε θέµα: «Πρόωρη συνταξιοδότηση διακοσίων εξήντα ερ-
γαζοµένων της Ολυµπιακής Αεροπορίας», σελ. 12925 

ii. µε θέµα: «Απαλλαγή των συνταξιούχων του ιδιωτικού
τοµέα από την επιστροφή των χρηµατικών ποσών που αντι-
στοιχούν σε καταβεβληµένες συντάξεις», σελ. 12926 

iii. µε θέµα: « Άµεση επίλυση των προβληµάτων  των σπου-
δαστών των Επαγγελµατικών Σχολών (ΕΠΑΣ) του ΟΑΕΔ»,
σελ. 12928 

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας:  
i. µε θέµα: «Επιβεβληµένη η εγκατάσταση µονάδας παρα-

γωγής οξυγόνου, σε κάθε µεγάλο νοσοκοµείο», σελ. 12930 
ii. µε θέµα: « Άρση των διοικητικών µέτρων για όλους τους

ανεµβολίαστους υγειονοµικούς κατά του COVID-19», σελ.
12931 

ζ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:  
i.  µε θέµα: «Πότε θα δοθούν οι προκαταβολές από τον

ΕΛΓΑ στους πληγέντες αγρότες της Αργολίδας», σελ. 12933 
ii. µε θέµα: «Να καταβληθούν άµεσα οι αποζηµιώσεις

στους παραγωγούς της ΠΕ Ροδόπης για τις ζηµίες από πα-

γετό και χαλαζοπτώσεις», σελ. 12935 
iii. µε θέµα: «Ο κτηνοτροφικός κλάδος οδηγείται στην εξα-

φάνιση», σελ. 12936 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Για-
τρός για όλους, ισότιµη και ποιοτική πρόσβαση στις υπηρε-
σίες του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας
και στην Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας και άλλες διατάξεις»,
σελ. 12926 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 12925-12938
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 12865-12925

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 12925, 12938
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 12865, 12910, 12918, 12922

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 12922, 12923, 12924
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 12916, 12935
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 12934, 12935, 12936, 12937
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 12928, 12929, 12930
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 12926, 12927
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 12930, 12931
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 12918, 12919
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 12931, 12932
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 12912, 12913, 12936, 12937
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 12920, 12921
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 12925, 12926
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 12914, 12915
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 12930, 12931, 12932, 12933
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 12933, 12934
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 12914, 12915
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 12918, 12919, 12920, 

12921, 12922, 12923, 
12924, 12925

ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 12925, 12926, 12927, 
12928, 12929, 12930

ΤΣΙΑΡΑΣ  Κ. , σελ. 12916, 12917
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 12910, 12911
ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ Ν. , σελ. 12910, 12911, 12912, 12913

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’

Δευτέρα 9 Μαΐου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 9 Μαΐου 2022, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
14.43’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βου-
λής, κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών,
τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’

Δευτέρα 9 Μαΐου 2022



12864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12865



12866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12867



12868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12869



12870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12871



12872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12873



12874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12875



12876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12877



12878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12879



12880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12881



12882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12883



12884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12885



12886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12887



12888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12889



12890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12891



12892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12893



12894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12895



12896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12897



12898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12899



12900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12901



12902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12903



12904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12905



12906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12907



12908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΕ’ - 9 ΜΑΪΟΥ 2022 12909



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι µε αριθµό 630/3-5-2022 και 645/3-5-2022 επίκαιρες ερωτή-
σεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας κ. Αθανάσιο
Πλεύρη.

Η µε αριθµό 627/3-5-2022 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντη-
θεί από τον Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα.

Οι µε αριθµό 626/3-5-2022, 628/3-5-2022 και 638/3-5-2022 επί-
καιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Γεώργιο Γεωργαντά.

Η µε αριθµό 640/3-5-2022 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντη-
θεί από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Στυλιανό
Πέτσα. 

Οι µε αριθµό 636/3-5-2022 και 641/3-5-2022 επίκαιρες ερωτή-
σεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας
κ. Νικόλαο Χαρδαλιά. 

Οι µε αριθµό 632/3-5-2022, 634/3-5-2022 και 639/3-5-2022 επί-
καιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Οι µε αριθµό 633/3-5-2022, 637/3-5-2022 και 644/3-5-2022 επί-
καιρες ερωτήσεις και η µε αριθµό 2328/92/14-1-2022 ερώτηση
κατ’ άρθρον 130, παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής,
που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Νικόλαο Ταγαρά.

Επίσης, δε θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η µε αριθµό
635/3-5-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα
Κωνσταντινόπουλο προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων µε θέµα: «Χρειάζονται άµεσα πρακτικά µέτρα για τη στή-
ριξη των νέων επιχειρήσεων και των νέων για να µεταφερθούν
από τα αστικά κέντρα στην περιφέρεια και να έχουν καλύτερο ει-
σόδηµα».

Δε θα συζητηθεί επίσης λόγω αναρµοδιότητας η µε αριθµό
642/3-5-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Β’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή µε θέµα «Η
Κυβέρνηση παρανοµεί και δεν εφαρµόζει την ακυρωτική από-
φαση του Σ.τ.Ε. για την ΕΥΔΑΠ». 

Θα ξεκινήσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 636/3-5-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Τσίπρα
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Διάθεση Δυνά-
µεων του Ελληνικού Στρατού στη Δύναµη Ταχείας Αντίδρασης
του ΝΑΤΟ στην ανατολική Ευρώπη».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Νικόλαος Χαρδαλιάς.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχει περάσει ένας µήνας από την κατάθεση

της σχετικής επίκαιρης και των δηµοσιευµάτων πάνω στα οποία
στηρίχτηκε. Στο µεταξύ υπήρξαν και µεταγενέστερα δηµοσιεύ-
µατα, χωρίς να έχει υπάρξει διάψευση από το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας. 

Η ερώτηση και τα δηµοσιεύµατα αφορούσαν συγκεκριµένα
στην αποστολή ελληνικού αντιαεροπορικού ουλαµού (τέσσερα
στοιχεία µαζί µε το αντίστοιχο προσωπικό) τύπου ASRAD προς
χώρες της ανατολικής Ευρώπης. Άλλα δηµοσιεύµατα λένε για
Βουλγαρία, άλλα για Ρουµανία, άλλα και για τα δύο, κ.λπ..

Από τότε που αποφάσισε η Κυβέρνηση να εµπλακούµε ενεργά
στον πόλεµο της Ουκρανίας, πέρα από αυτά που αποτελούσαν
δεσµεύσεις στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των αποφά-
σεών της και του ΝΑΤΟ -και εννοώ κατά κύριο λόγο την απο-
στολή οπλισµού- υπάρχει µια σχετική αδιαφάνεια από την
πλευρά του Υπουργείου σε ό,τι αφορά την ενηµέρωση και του
ελληνικού λαού και του Κοινοβουλίου για το τι δεσµεύσεις έχει

αναλάβει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έναντι του ΝΑΤΟ και ει-
δικότερα των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. Άρα, τι έχει
γίνει µέχρι τώρα και τι θα γίνει στο µέλλον;

Πριν µπούµε στην ουσία, υπάρχει ζήτηµα διάψευσης ή όχι των
δηµοσιευµάτων; Να απαντήσετε ταυτόχρονα και στο δεύτερο
σκέλος του ερωτήµατος της επίκαιρης ερώτησης για το αν αξιο-
λογεί η ελληνική Κυβέρνηση την απειλή από την πλευρά της Ρω-
σίας προς χώρες της ανατολικής Ευρώπης ως πιο σηµαίνουσα
σε ό,τι αφορά την Ελλάδα, σε σχέση µε την υπαρκτή απειλή της
Τουρκίας προς τη χώρα µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Βουλευτά,
κατ’ αρχάς να σας ξεκαθαρίσω ότι δεν υπάρχει καµµία -µα, καµ-
µία- αδιαφάνεια σε οτιδήποτε αποφασίζουµε και σε οτιδήποτε
δροµολογούµε. Πριν εισέλθω στην ουσία της συζήτησης θα
ήθελα να επισηµάνω µε πολύ σεβασµό και πολλή εκτίµηση -το
ξέρετε, άλλωστε- ότι για µείζονα ζητήµατα που αφορούν στον
χώρο της Εθνικής Άµυνας η πολιτική ηγεσία ενηµερώνει τακτι-
κότατα τόσο τις αρµόδιες επιτροπές της Βουλής των Ελλήνων,
όσο και την Ολοµέλεια εφ’ όσον αυτό κριθεί σκόπιµο. Θέλω να
επαναλάβω -εσείς έχετε µεγάλη εµπειρία πάνω σε αυτό- ότι
υπάρχουν στοιχεία που δεν µπορούν προφανώς εύκολα να απο-
δεσµευτούν µέσω της παρούσας διαδικασίας. Γι’ αυτό, καλό
είναι να συζητάµε στις αρµόδιες επιτροπές αρκετά εξ αυτών και
όχι σε δηµόσιες συνεδριάσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος ότι ο
κόσµος έχει αλλάξει µετά τον πόλεµο στην Ουκρανία και την
απαράδεκτη ρωσική εισβολή και έχει επηρεαστεί από τη γεωπο-
λιτική αστάθεια, µε πολύ πιο σύνθετες προκλήσεις και απειλές
που καθιστούν ορατό τον κίνδυνο περαιτέρω κλιµάκωσης, ακόµη
και εξάπλωσης της κρίσης -είναι ένα στοιχείο που πρέπει να το
κρατήσουµε στη συζήτησή µας- µε απότοκο την υπονόµευση της
ευρωπαϊκής ασφάλειας και των θεµελίων της διεθνούς έννοµης
τάξης. Νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει σε αυτό. Η
αρχιτεκτονική της ευρωπαϊκής ασφάλειας έχει αρχίσει να κλυ-
δωνίζεται και γι’ αυτό τον λόγο πρέπει ασφαλώς να την επικαι-
ροποιήσουµε και να την επανασχεδιάσουµε, λαµβάνοντας υπ’
όψιν τα νέα δεδοµένα. 

Η Ευρώπη, παρά τα προβλήµατα που έχει, έχει την υποχρέ-
ωση να µπορεί αυτοτελώς να υπερασπίζεται τα κοινά συµφέ-
ροντα και τις αξίες των κρατών-µελών της. Η ρωσική
επιθετικότητα, διαρκής, στην Ουκρανία ανέδειξε την ανάγκη της
ευρωπαϊκής στρατηγικής αυτονοµίας, αλλά και της ενίσχυσης
του ευρωπαϊκού πυλώνα της ασφάλειας του ΝΑΤΟ. Για τον
σκοπό αυτό ξέρετε πολύ καλά ότι η NRF, η «NATO Response
Force», δηλαδή η δύναµη ταχείας αντίδρασης του ΝΑΤΟ, υφί-
σταται ως επιχειρησιακό εργαλείο της συµµαχίας για την αντιµε-
τώπιση εµφανιζόµενων απειλών κατά της εδαφικής ακεραιότητας
και ανεξαρτησίας και εν γένει ασφάλειας των κρατών-µελών της
και µπορεί να αναπτυχθεί γρήγορα, όποτε αυτό απαιτηθεί. Περι-
λαµβάνει στοιχεία χερσαίων δυνάµεων, ναυτικού, αεροπορίας
και δυνάµεων ειδικών επιχειρήσεων, τηρεί δε υψηλή ετοιµότητα
µε σκοπό να παρέχει ταχεία στρατιωτική ανταπόκριση σε µια
αναδυόµενη κρίση, είτε για σκοπούς συλλογικής άµυνας, είτε για
άλλες επιχειρήσεις αντιµετώπισης πολλαπλών κρίσεων. 

Η συγκρότησή της ακολουθεί -για λόγους µεθοδολογίας και
διαχείρισης έχει αξία να τα καταθέτουµε αυτά και να τα συζη-
τάµε- έναν τριετή κύκλο εργασιών, στον οποίο περιλαµβάνεται
το σχέδιο εναλλαγής ετοιµοτήτων και διαθέσεων, σύµφωνα µε
τις αποφάσεις των κρατών-µελών, ακολουθώντας πιστά τις δια-
δικασίες της συµµαχίας και µε βάση τις εθνικές επιδιώξεις, αλλά
και τις δυνατότητες κάθε κράτους-µέλους. 

Η ενεργοποίηση της NRF, ήτοι η απόφαση για ετοιµότητα ανά-
πτυξης και η ανάπτυξή της για επιχειρήσεις, αποτελεί αρµοδιό-
τητα του Βορειοατλαντικού Συµβουλίου, του «North Atlantic
Council». Οι διαδικασίες είναι καθορισµένες. Θα µου επιτρέψετε
να πω ότι οι διαδικασίες είναι και διαφανείς. Κάθε κράτος-µέλος
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ακολουθώντας τις εθνικές διαδικασίες που έχει θεσπίσει, απο-
φασίζει τελικώς για τη διάθεση, αλλά και τις προϋποθέσεις ανά-
πτυξης και δράσης των δυνάµεων που επιθυµεί να συνεισφέρει,
µε απόφαση του ΚΥΣΕΑ και αν χρειαστεί µε απόφαση των ειδι-
κών επιτροπών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σε περιπτώσεις που οι συνθήκες ασφαλείας το επιβάλλουν η
Συµµαχία δύναται να συµπληρώσει τις επιχειρησιακές της ανάγ-
κες µε τη διαδικασία παραγωγής δυνάµεων, το Force Generation.
Με αυτόν τον τρόπο εξασφαλίζονται επαρκείς δυνατότητες για
την αποτροπή και άµυνα έναντι κινδύνων που προαναφέρθηκαν,
για ζητήµατα ας πούµε -στη συγκεκριµένη περίπτωση- ασφά-
λειας.

Με βάση τις ανωτέρω διαδικασίες κάθε κράτος-µέλος µε γνώ-
µονα την εθνική ασφάλεια, σε συνδυασµό µε τις δυνατότητες
αλλά και τις επιδιώξεις του, συνεισφέρει σε δυνάµεις και σε κα-
τάλληλο χρόνο µεταβιβάζει τη διοίκηση και τον έλεγχό τους στον
ανώτατο διοικητή των συµµαχικών δυνάµεων στην Ευρώπη, ο
οποίος µε τη σειρά του µεταβιβάζει σε υφιστάµενο επιχειρησιακό
διοικητή. Θέλω να επισηµάνω στο σηµείο αυτό ότι κατά τη µετα-
βίβαση της διοίκησης και ελέγχου τίθενται εθνικοί περιορισµοί -
το γνωρίζετε- που εν πολλοίς διαµορφώνουν και τους κανόνες
εµπλοκής που θα εφαρµοστούν.

Επιτρέψτε µου να προβώ για ακόµη µια φορά στη διαπίστωση
ότι ερχόµαστε και µέσω µιας κοινοβουλευτικής διαδικασίας σχο-
λιάζουµε δηµοσιεύµατα, πολλά από τα οποία µάλιστα -το ξέρετε-
είναι και ανώνυµα ή αναρτώνται σε ιστοσελίδες οι οποίες δεν
έχουν -επιτρέψτε µου να πω- καµµία, µα καµµία αξιοπιστία. Ανα-
ρωτιέµαι δε αν τυγχάνουν προσοχής και ιδιαίτερης µελέτης οι
επίσηµες απαντήσεις του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µέσω και
της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Και το λέω αυτό
διότι ο Υπουργός µας έχει απαντήσει αρκετές φορές µε επίσηµα
στοιχεία, που προέρχονται από τις εισηγήσεις, γνωµατεύσεις των
επιχειρησιακών οργάνων του ΥΠΕΘΑ, ότι µε την αποστολή πα-
ραδείγµατος χάριν της συστοιχίας Πάτριοτ στη Σαουδική Αραβία
δεν επηρεάζεται η αντιαεροπορική ικανότητα της χώρας. Αντι-
θέτως, η ενέργεια αυτή θα προσδώσει προστιθέµενη αξία στη
χώρα µας, θα επιβεβαιώσει τον ρόλο της ως παράγοντα ασφά-
λειας και σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή. Επίσης, θα
επαυξήσει τις επιχειρησιακές δυνατότητες της Πολεµικής Αερο-
πορίας, παρέχοντας εµπειρία, παρέχοντας γνώσεις, παρέχοντας
δεξιότητες στο ίδιο το προσωπικό. Παρά ταύτα, όµως, διατυπώ-
νονται έωλες, στείρες, ατεκµηρίωτες αρνητικές απόψεις για την
εν θέµατι περίπτωση.

Κλείνοντας την πρωτολογία µου θα ήθελα να επαναλάβω για
πολλοστή φορά ότι η αποστολή αµυντικού και υγειονοµικού υλι-
κού στην Ουκρανία γίνεται σε στενή συνεργασία της πολιτικής
και στρατιωτικής ηγεσίας του Υπουργείου. Ως εκ τούτου σε καµ-
µία περίπτωση δεν αποδυναµώνουµε την αµυντική διάταξη της
χώρας. Και επιτρέψτε µου να πω ότι αυτό είναι νοµοτελειακή
προσέγγιση και στοίχηµα χωρίς δεύτερες σκέψεις στο Υπουρ-
γείο. Αντιθέτως, µε µεθοδικότητα, µε σχεδιασµό και προγραµµα-
τισµό ενισχύουµε στην πράξη, µε τα κατάλληλα εξοπλιστικά
προγράµµατα, την αµυντική θωράκιση και την επιχειρησιακή
ετοιµότητα της χώρας. 

Κατά τα άλλα θα σας ενηµερώσω, εφόσον κάτι προκύψει, στη
δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ο κύριος Υφυπουργός δεν µας έκανε

σοφότερους. Αναφέρθηκε ο κύριος Υφυπουργός στις διαδικα-
σίες µε βάση τις οποίες συµµετέχουν χώρες µε ένοπλες δυνά-
µεις στις Δυνάµεις Ταχείας Αντίδρασης ή πολύ περισσότερο στη
Διακλαδική Δύναµη Υψίστης Ετοιµότητας. Τις διαδικασίες τις
γνωρίζουµε, αλλά στο ερώτηµα δεν απαντήσατε. Για παρά-
δειγµα, οι χώρες συµµετέχουν, όπως γνωρίζετε και είπατε και
εσείς, στην ουσία εκ περιτροπής. Δεν ήταν η σειρά µας να συµ-
µετέχουµε φέτος και επί της ουσίας για το αν στείλαµε ή δεν

στείλαµε φέτος στην ανατολική Ευρώπη, δηλαδή εδώ και δύο -
τρεις µήνες που ξεκίνησε ο πόλεµος στην Ουκρανία, σήµερα δεν
απαντήσατε. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, δεν απαντήσατε στην ερώτηση αν θεωρείτε πιο ση-
µαίνουσα για την Ελλάδα τη ρωσική απειλή προς την ανατολική
Ευρώπη από ό,τι της Τουρκίας προς την Ελλάδα.

Τρίτον, δεν αφορά κάποιες ιστοσελίδες ανώνυµες. Είναι δη-
µοσίευµα των «ΝΕΩΝ», επώνυµο κιόλας, πάνω στο οποίο βασί-
στηκε η επίκαιρη ερώτηση η οποία έγινε.

Και το τελευταίο είναι το εξής. Όπως σωστά είπατε, χρειάζεται
απόφαση ΚΥΣΕΑ για να γίνει κάτι τέτοιο. Το ΚΥΣΕΑ δεν έχει συ-
νεδριάσει από τότε. Δεν έχει συνεδριάσει. Είναι άλλο πράγµα τα
ζητήµατα απορρήτου και είναι άλλο πράγµα µε τι θέµα συνεδριά-
ζει το ΚΥΣΕΑ. Εκτός εάν συνεδρίασε εν κρυπτώ και δεν το γνω-
ρίζει ο ελληνικός λαός. Αν συνεδρίασε, να το µάθουµε. Αλλά δεν
υπάρχει συνεδρίαση. Ως εκ τούτου δεν έπρεπε να έχουµε στεί-
λει, αν στείλαµε. Εκλαµβάνω την απάντησή σας, επειδή αναφερ-
θήκατε στις διαδικασίες, -δεν είναι αυτό το ερώτηµα, ποιες είναι
οι διαδικασίες του ΝΑΤΟ για να συγκροτήσει διακλαδικές δυνά-
µεις υψίστης ετοιµότητας- ότι είναι µάλλον καταφατική, δηλαδή
ότι στείλαµε και δε µας λέτε ότι στείλαµε.

Και ένα τελευταίο. Πολλαπλές φορές στο ερώτηµα τι ακριβώς
έχουµε στείλει στην Ουκρανία από πλευράς οπλισµού η απάν-
τηση είναι θολή. Στην απάντηση που δόθηκε στο πλαίσιο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου από το Υπουργείο σας υπάρχει ρητή
αναφορά στον αριθµό και το είδος σε ό,τι αφορά τα καλάσνικοφ
-τετρακόσια καλάσνικοφ συγκεκριµένου τύπου- και δεν υπάρχει
συγκεκριµένη αναφορά σε ό,τι αφορά τον υπόλοιπο οπλισµό. Δη-
λαδή αναφέρεται γενικόλογα η απάντηση σε εκτοξευτήρες που
προµηθευτήκαµε εδώ και κάποιες δεκαετίες και στα αντίστοιχα
πυροµαχικά τους. Κάποια στιγµή χρειάζεται να δοθεί ρητή απάν-
τηση τι οπλισµό αφορούσε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Βουλευτά, νοµίζω ότι στην πρωτολογία ήµουν αρκούντως
σαφής για τα θέµατα που συζητούµε, διότι ο τρόπος που ανα-
πτύσσονται οι δυνάµεις µας κι ο τρόπος που παίρνονται οι απο-
φάσεις απαντούν ουσιαστικά στο αν µπορεί να προχωρήσουµε
σε κάποιες διαδικασίες χωρίς αυτές να έχουν την έγκριση του
ΚΥΣΕΑ ή τουλάχιστον να υπάρχουν ταυτόχρονα και οι ίδιες οι ει-
σηγήσεις των γενικών επιτελείων πάνω σε αυτό, που αφορά το
επιχειρησιακό σκέλος.

Και να θυµίσω ότι στο πλαίσιο της έκτακτης Συνόδου Κορυφής
που πραγµατοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου στις Βρυξέλλες αποφα-
σίστηκε από τους αρχηγούς κρατών-µελών του ΝΑΤΟ η ενεργο-
ποίηση των συµµαχικών αµυντικών σχεδίων, Allies Defence Plans.
Απόρροια αυτής ήταν η ανάπτυξη στοιχείων της NRF στο ανα-
τολικό πλευρό της Συµµαχίας, στο Eastern Flank, σε ρόλο άµυ-
νας και αποτροπής.

Επισηµαίνεται ότι η αποτελεσµατική προστασία των χωρών
πρώτης γραµµής, frontline states, στην ανατολική πτέρυγα του
ΝΑΤΟ σε περίπτωση ρωσικής επιθετικής ενέργειας προφανώς
συνιστά στην παρούσα φάση εκ των βασικότερων ευθυνών της
Συµµαχίας. Υπό αυτή την έννοια η εν προκειµένω ενίσχυση της
συµµαχικής αποτρεπτικής και αµυντικής διάταξης εντάσσεται
στις υποχρεώσεις της χώρας µας, όπως και των λοιπών κρατών-
µελών και ως εκ τούτου αποκτά λογικό έρεισµα, αλλά αν θέλετε
και διπλωµατική σκοπιµότητα και ουσιαστική βαρύτητα.

Απόρροια των παραπάνω είναι το γεγονός ότι ενδεχοµένως να
προκύψουν υποχρεώσεις για τη χώρα µας ως µέλος του ΝΑΤΟ,
στο πλαίσιο αυτού του νέου σχεδιασµού. Άρα, µε βάση τα τεκται-
νόµενα, το ΝΑΤΟ ενισχύει τη θωράκιση της ανατολικής πτέρυγάς
του από τον βορρά µέχρι τον νότο. Υπάρχει ήδη µεγαλύτερη πα-
ρουσία στοιχείων των αµερικανικών δυνάµεων. Οι Γάλλοι έχουν
ενισχύσει την παρουσία τους, αλλά και οι Βρετανοί επίσης και,
όπως γνωρίζετε, το ΝΑΤΟ είναι µια αµυντική συµµαχία. Ο αµυντι-
κός προσανατολισµός του έχει ως πρωτεύοντα στόχο την προ-
άσπιση της εδαφικής ακεραιότητας των συµµάχων.
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Γι’ αυτό τον λόγο αλλά και εξαιτίας της εκδηλούµενης ρωσικής
επιθετικότητας, καθώς και του κινδύνου διάχυσης -επιτρέψτε
µου να πω- της κρίσης στην Ουκρανία και σε άλλες γειτνιάζουσες
χώρες της περιοχής, που είναι υπαρκτός, το ΝΑΤΟ λαµβάνει
προληπτικά µέτρα. Είναι στο όριο του ψευτοδιλήµµατος, αν µου
επιτρέπετε, αν η απειλή είναι µεγαλύτερη από τη Ρωσία ή αν είναι
µεγαλύτερη από την Τουρκία. Σε κάθε περίπτωση σας διαβεβαιώ
ότι ναι, η Ελλάδα τελεί σε διαρκή ετοιµότητα. Είµαστε σε από-
λυτη εγρήγορση, προκειµένου να συνδράµουµε στο πλαίσιο του
νατοϊκού σχεδιασµού, όπως άλλωστε αυτό επιτάσσουν οι συµ-
µαχικές µας υποχρεώσεις.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι σήµερα αποκτά ακόµη
περισσότερο νόηµα αυτή η εντατική προσπάθεια που κάνουµε
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας προκειµένου να ενισχύσουµε τη
συνολική αποτρεπτική ισχύ των Ενόπλων Δυνάµεών µας, µε τα
εξοπλιστικά προγράµµατα που προχωρήσαµε, αλλά και µε την
υποστήριξη των συστηµάτων που ήδη διαθέτουµε. Γιατί θα το
επαναλάβω, χωρίς καµµία διάθεση αντιπαράθεσης, ότι η άµυνα
της πατρίδας για την παρούσα Κυβέρνηση και εύχοµαι και για
όλους -πιστεύω και για όλους- είναι αυτοσκοπός, είναι απόλυτος
αυτοσκοπός. Και παράλληλα εκπέµπω ένα καθησυχαστικό µή-
νυµα σε όλους, και στο Κοινοβούλιο αλλά και στον ελληνικό λαό,
ότι πρέπει να αισθάνεται ασφαλής όχι µόνο επειδή ανήκουµε
στην αµυντική συµµαχία του ΝΑΤΟ αλλά και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά πρωτίστως επειδή έχουµε ισχυρές και ετοιµοπόλε-
µες Ένοπλες Δυνάµεις για οτιδήποτε και οπουδήποτε ήθελε
απαιτηθεί.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ
Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 641/3-5-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, µε θέµα: «Αποµάκρυνση αµιάντου και αναβάθµιση του
303 Προκεχωρηµένου Εργοστασίου Βάσης (ΠΕΒ)».

Επίσης και σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Εθνικής Άµυνας κ. Χαρδαλιάς.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 303 Προκε-

χωρηµένο Εργοστάσιο Βάσης, (ΠΕΒ), στη Λάρισα είναι ένας από
τους βασικούς θεµατοφύλακες της αµυντικής βιοµηχανίας της
χώρας και µου είπαν, κύριε Υπουργέ, ότι δυστυχώς δεν είχαµε
την τιµή να σας φιλοξενήσουµε στο εργοστάσιο ή να το επισκε-
φτείτε τουλάχιστον πρόσφατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Δε
σας τα είπαν καλά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εγώ πήγα λίγο πριν έρθω εδώ. Χαί-
ροµαι, λοιπόν, που έχετε γνώση του πράγµατος. Θα µας πείτε
και εσείς για την επίσκεψη την οποία πραγµατοποιήσατε. Γιατί
εγώ είµαι εντυπωσιασµένη.

Και για να µη λέµε µόνο τα αρνητικά, να πούµε πρώτα τα θε-
τικά. Είµαι εντυπωσιασµένη θετικά, διότι πραγµατικά έχουµε ένα
εργοστάσιο τόσο αξιόλογο στην Ελλάδα και στην περιοχή τη
δική µου, που µπορεί να παράσχει υψηλότατου επιπέδου υπηρε-
σίες στην αµυντική βιοµηχανία της χώρας. Πώς, όµως, να εργα-
στούν αυτοί οι άνθρωποι, που τους συνάντησα όλους, τη
διοίκηση, τον πρόεδρο του συλλόγου των υπαλλήλων, όλους
τους αξιωµατικούς, όλο το πολιτικό προσωπικό που εργάζεται
στο στρατόπεδο; Και δεν είναι απλώς ανήσυχοι, κύριε Υπουργέ,
αλλά είναι πραγµατικά τροµαγµένοι, διότι παρέχουν τις υπηρε-
σίες στην πατρίδα κάτω από δέκα χιλιάδες εκατόν πενήντα τε-
τραγωνικά αµιάντου, ο οποίος αµίαντος στο εργοστάσιο έχει
φτάσει σε σηµείο τώρα και µετά τον σεισµό να ανοίξει πάνω στις
στέγες και στα ταβάνια και να υπάρχει το κονίαµα του αµιάντου
καθηµερινά σε ρίψη, να πέφτει δηλαδή πάνω στα κεφάλια των
ανθρώπων που εργάζονται.

Το ένα ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν εγώ και εσείς, εµείς εδώ, θα
καθόµασταν πράγµατι να εργαστούµε κάτω από αυτές τις συν-
θήκες. Να πούµε τίµια στον κόσµο αν θα εργαζόµασταν κάτω
από τον αµίαντο. Εγώ όχι. Θα ήθελα να ακούσω αν θα εργαζό-
σασταν εσείς, κύριε Χαρδαλιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Το δεύτερο είναι ότι αφήσαµε το προσωπικό µόνο του στον

αυτόµατο πιλότο και από τα τριακόσια τέσσερα άτοµα, υπηρε-
τούν αυτή τη στιγµή ογδόντα σε µία γραµµή παραγωγής που πα-
ράγει υποδειγµατική δουλειά, ανταλλακτικά δηλαδή που
φτιάχνουν µόνοι τους, αλλά και επιδιορθώσεις που κάνουν. Έρ-
χονται οι Γάλλοι κάθε τρεις και τέσσερις µήνες όπως γνωρίζετε,
κύριε Υπουργέ, και παρακολουθούν την τεχνογνωσία των δικών
µας. Οι δικοί µας άνθρωποι, οι δικοί µας υπάλληλοι, οι δικοί µας
στρατιωτικοί βρίσκονται σε µία δοµή που µπορεί να κάνει θαύ-
µατα, που οι Γάλλοι λένε ότι κάνει θαύµατα, και εµείς τους
έχουµε παρατήσει να πνίγονται καθηµερινά στον αµίαντο. Πρέπει
να απαντήσετε σε αυτό. Δεν είναι δυνατόν να µη νοιάζεστε ούτε
είναι δυνατόν να µας πείτε ότι εσείς θα εργαζόσασταν κάτω από
δέκα χιλιάδες εκατόν πενήντα τετραγωνικά αµιάντου που θα πέ-
φτουν στο κεφάλι σας κάθε µέρα και να το αναπνέετε. Αν µας το
πείτε αυτό, θα είναι για εµάς πρωτοφανές, πρωτάκουστο και για
δε σας έχω να µας λέτε πρωτάκουστα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι έχω ξεκινήσει και
προχωρώ βήµα-βήµα να επισκέπτοµαι όλα τα εργοστάσια βάσης.
Και στο 303 θα πάω. Γνωρίζει πολύ καλά το Σώµα και οι αξιότιµοι
κύριοι Βουλευτές ότι έχω µια δυσανεξία στο γραφείο. Συνολικά
όλους αυτούς τους µήνες µε την καθοδήγηση και του Υπουργού
έχω επισκεφθεί εκατόν εβδοµήντα περίπου σχηµατισµούς και µο-
νάδες σε πενήντα δύο διαφορετικούς προορισµούς σε όλη τη
χώρα, από τους Κήπους µέχρι τους Οθωνούς και από τη Γαύδο
µέχρι το Καστελόριζο. 

Και προφανώς θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση
την οποία υποβάλατε, αφού άπτεται εργασιακών συνθηκών προ-
σωπικού -στρατιωτικού και πολιτικού- των Ενόπλων Δυνάµεων,
το οποίο για τη στρατιωτική και πολιτική ηγεσία -νοµίζω το έχετε
αντιληφθεί και θα το εξηγήσω κιόλας- αποτελεί κύρια και υψηλή
προτεραιότητα. Για τον λόγο αυτόν θα ήθελα λίγη ανοχή στον
χρόνο, κυρία Πρόεδρε.

Πριν περάσουµε στο 303 Προκεχωρηµένο Εργοστάσιο Βάσης,
θα ήθελα να σας παραθέσω το γενικότερο πλαίσιο µιας πραγµα-
τικά εργώδους προσπάθειας που έχει καταβληθεί για την απο-
µάκρυνση των αµιαντούχων υλικών και την αντικατάστασή τους
από άλλα αβλαβή υλικά σε στρατόπεδα και πολεµικά πλοία των
Ενόπλων Δυνάµεων. Θέλω να είµαι σαφής: Δεν υπάρχει κάποιο
µαγικό ραβδί µε το οποίο όλα όσα έχουµε να αντιµετωπίσουµε
και που εύλογα αναδεικνύετε και εσείς εδώ, αλλά και τα στελέχη
µας σε όλη τη χώρα, παθογένειες, αρρυθµίες και καθυστερήσεις
δεκαετιών να µπορούµε να τα θεραπεύσουµε. 

Κατόπιν προπαρασκευαστικών, λοιπόν, ενεργειών των αρµο-
δίων υπηρεσιών του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας εξασφαλίστηκε
αρχικά η προφορική δέσµευση της αρµόδιας διαχειριστικής
αρχής για την έκδοση αντίστοιχης πρόσκλησης έως του ποσού
των 10 εκατοµµυρίων. Εν συνεχεία καθορίστηκε προϋπολογι-
σµός ανά γενικό επιτελείο: 4,5 εκατοµµύρια για το ΓΕΣ, 3 εκα-
τοµµύρια για το ΓΕΝ και 2,5 εκατοµµύρια για την Αεροπορία. 

Στις 27 Ιανουαρίου του 2020 και στις 14 Φεβρουαρίου του
2020 κατόπιν ενεργειών του Υπουργείου και των αντίστοιχων γε-
νικών επιτελείων εκδόθηκαν ανάλογες αποφάσεις ένταξης για
τις εξής πράξεις: 

Πρώτον, αποµάκρυνση, διαχείριση και αντικατάσταση προϊόν-
των αµιάντου από στρατιωτικές εγκαταστάσεις του Στρατού
Ξηράς µε προϋπολογισµό 4.473.300,71 ευρώ που κατανέµεται
στα εξής τρία υποέργα: πρώτον, στρατιωτικές εγκαταστάσεις 1ης

Στρατιάς µε επιµέρους προϋπολογισµό 438.051 ευρώ. Το εν
λόγω αφορά σε εργασίες εντός των Στρατοπέδων «Πλαστήρα»
στη Λάρισα και «Περισσάκη» στο Στεφανοβίκειο, στρατιωτικές
εγκαταστάσεις της ΑΣΔΕΝ µε επιµέρους προϋπολογισµό
3.007.734 ευρώ και στρατιωτικές εγκαταστάσεις στο Δ’ Σώµα
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Στρατού µε επιµέρους προϋπολογισµό 1.027.513 ευρώ. 
Δεύτερον, αποµάκρυνση διαχείριση και αντικατάσταση προ-

ϊόντων αµιάντου από στρατιωτικές εγκαταστάσεις του Πολεµικού
Ναυτικού µε προϋπολογισµό 3.160.000,14 ευρώ. 

Η αποµάκρυνση, διακίνηση και αντικατάσταση προϊόντων
αµιάντου από στρατιωτικές εγκαταστάσεις της Πολεµικής Αερο-
πορίας είναι ο τρίτος άξονας µε προϋπολογισµό 2.497.320,30.
Τα προϊόντα αµιάντου που προβλέπεται να αντικατασταθούν µε
αβλαβή υλικά βρίσκονται εντός µονάδων του ΓΕΣ, του ΓΕΝ και
του ΓΕΑ και την επίβλεψη των υπ’ όψιν έργων θα αναλάβει κατ’
αρµοδιότητα το αντίστοιχο γενικό επιτελείο. 

Βλέπετε ότι έχουµε αναλάβει συγκεκριµένες πρωτοβουλίες,
έχουµε προχωρήσει µε πολύ γρήγορους ρυθµούς στο να µπο-
ρέσουµε σε ένα εύρος πολύ συγκεκριµένο να προχωρήσουµε σε
εργασίες που αφορούν στην αποµάκρυνση, στη διαχείριση και
στην αντικατάσταση των προϊόντων αµιάντου στις στρατιωτικές
µας εγκαταστάσεις. 

Όσον αφορά το 303 ΠΕΒ, να πω ότι δεν συµπεριλήφθηκε στην
πρώτη φάση του έργου, αφού οι πιστώσεις που διατέθηκαν ήταν
συγκεκριµένες και τα γενικά επιτελεία έπρεπε να επιλέξουν βάσει
προτεραιοποίησης, περιοριζόµενα σε αριθµό εγκαταστάσεων. Στο
στρατιωτικό αυτό εργοστάσιο πολύ σωστά λέτε ότι υπάρχουν
δέκα χιλάδες είκοσι τετραγωνικά επιφανειών που καλύπτονται από
προϊόντα αµιάντου, µε εκτιµώµενο κόστος αποµάκρυνσης µε βάση
τις τεχνικές µελέτες που έχουν κάνει τα επιτελεία περίπου 450.000
ευρώ. Η εργασία αυτή περιλαµβάνεται στη µελέτη δηµοπράτησης
για την αντικατάσταση προϊόντων αµιάντου µε αβλαβή υλικά για
το σύνολο των εγκαταστάσεων του προαναφερόµενου εργοστα-
σίου και αναζητείται ήδη χρηµατοδοτικό εργαλείο µέσω του Εται-
ρικού Συµφώνου για το Πλαίσιο Ανάπτυξης, µέσω του ΕΣΠΑ. Και
θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν αναζητάµε γενικά και απροσ-
διόριστα. Εργαζόµαστε πυρετωδώς ώστε το επόµενο χρονικό διά-
στηµα να εξασφαλιστεί το απαιτούµενο ποσό µέσω ενός
αναµενόµενου προγράµµατος ΕΣΠΑ για την ενεργειακή αναβάθ-
µιση κτηρίων και να προχωρήσουµε τις εργασίες στο 303 ΠΕΒ, το
οποίο πράγµατι -έχετε πολύ δίκιο- αποτελεί και για εµάς σηµαντική
προτεραιότητα. Ανεξάρτητα από αυτό, έχει ξεκινήσει και αναµέ-
νεται η ολοκλήρωση -το ποσοστό υλοποίησης είναι 95%- της συ-
ναρµολόγησης µεταλλικού κτηρίου το οποίο µεταφέρθηκε από το
Κέντρο Εκπαίδευσης Στρατονοµίας και θα καλύψει µέρος των
αναγκών του εργοστασίου. Επίσης, είµαστε στην ευχάριστη θέση
να ανακοινώσουµε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η σύνταξη µελέτης για
την κατασκευή σύγχρονου κτηρίου εµβαδού τριών χιλάδων τετρα-
γωνικών µέτρων και τη µεταφορά µεγάλου µέρους των συνερ-
γείων σε νέες σύγχρονες εγκαταστάσεις.

Κλείνοντας την πρωτολογία µου, θα ήθελα να σας πω ότι δεν
έχει περιέλθει στη Στρατιωτική Υπηρεσία -το είδα στην ερώτησή
σας- αίτηµα του ΕΚΑΒ για την αρωγή στην επισκευή των ασθε-
νοφόρων του. Σε κάθε περίπτωση, εφόσον υποβληθεί σχετικό αί-
τηµα θα εξεταστεί άµεσα η δυνατότητα συντήρησης του
αµαξώµατος και των µηχανολογικών µερών των ασθενοφόρων
οχηµάτων, καθόσον για τον ιατρικό τους εξοπλισµό δεν υφίστα-
ται σχετική τεχνική δυνατότητα. Για τα υπόλοιπα θα σας ενηµε-
ρώσω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύρια Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν χρειάζεται να είσαι Βουλευτής ή

Υπουργός για να ξέρεις τι σηµαίνει προϋπολογισµός. Προϋπο-
λογισµός σηµαίνει «εγγράφω». Τι ήρθατε σήµερα να µας πείτε
στη Βουλή, αλλά και στο ΠΕΒ; Ήρθατε να πείτε ότι έχετε εγγρά-
ψει δαπάνες τις οποίες «θα» κάνετε αφού βρείτε χρηµατοδοτικό
εργαλείο µέσω του ΕΣΠΑ για το ΓΕΣ, το ΓΕΝ και το ΓΕΑ και ότι
σε αυτό «θα» ενταχθεί και το ΠΕΒ. Δεν µας τα λέτε καλά.

Και να σας πω γιατί δεν µας τα λέτε καλά, γιατί µας είπατε τα
ίδια τον Μάη του 2020. Έχω µπροστά µου τη δήλωσή σας. Είχατε
απαντήσει επί λέξει ότι «η αντικατάσταση προϊόντων αµιάντου µε
αβλαβή υλικά στις εγκαταστάσεις του εργοστασίου προϋπολο-
γίζεται σε 6.929.789 ευρώ για να υλοποιηθεί σε περίπτωση εξα-

σφάλισης ανάλογης χρηµατοδότησης σε δεύτερο χρόνο και
εφόσον υπάρξει ανάλογο πρόγραµµα». Πείτε µας τι εννοείτε
όταν λέτε «δεύτερο χρόνο». Κυβερνάτε ήδη τρία και «σώνετε»
τώρα σιγά σιγά, πάτε στο τέταρτο και τελευταίο έτος, αν το δια-
νύσετε. Άρα σήµερα, κύριε Υφυπουργέ, είπατε τα ίδια πράγµατα
που µας είπατε τον Μάιο του 2020 από αυτό το Βήµα απαντών-
τας σε συναφές ερώτηµα. 

Αυτό που θα ήθελα να σας ρωτήσω όµως και είναι και το πιο
σηµαντικό -ο κόσµος ξέρει αν λέτε τα ίδια ή όχι- είναι για το ΕΣΠΑ
2021 - 2027 όπου περιγράφονται οι στόχοι πολιτικής. Υπάρχει ο
«Στόχος πολιτικής 2. Μία πιο πράσινη Ευρώπη» µε ενωσιακή στή-
ριξη 5,655 δισεκατοµµύρια ευρώ. Στις κύριες επιλογές πολιτικής
περιλαµβάνεται ως βασική προτεραιότητα η αποµάκρυνση των
επιβλαβών υλικών και αποβλήτων. 

Απαντήστε µας, λοιπόν, γιατί δεν υπάρχει το χρηµατοδοτικό
εργαλείο µέσα από αυτό, για την αποµάκρυνση του συνόλου του
αµιάντου από το 303 ΠΕΒ είτε µε πρόγραµµα του Υπουργείου
είτε των περιφερειών. 

Το αδυσώπητο, όµως, ερώτηµα και για εµάς και για εσάς και
για όλους -εκτός από αυτά που εγγράφετε στους προϋπολογι-
σµούς, τους µεγάλους προϋπολογισµούς, τη χαρά που έχετε
όταν έρχεστε και µας λέτε τι έχετε εγγράψει- είναι: στο διά ταύτα
εγώ τι θα πω αύριο στη Λάρισα ότι µου είπατε εσείς, κύριε
Υπουργέ; Ότι είστε στην ευχάριστη θέση να τους ανακοινώσετε
ό,τι ανακοινώσατε τον Μάιο του 2020; Ότι θα αποµακρύνετε τον
αµίαντο από το κεφάλι τους και πότε; Ότι δεν θα αναπνέουν
αυτοί οι οικογενειάρχες άνθρωποι µε µικρά ή µεγάλα παιδιά, άν-
θρωποι που δούλεψαν µία ζωή µέσα στο εργοστάσιο και κινδυ-
νεύουν,  όπως λένε οι γιατροί και όχι εµείς. Οι γιατροί λένε ότι
είναι επικίνδυνο καρκινογόνο υλικό ο αµίαντος. Και η Ευρωπαϊκή
Ένωση και τα δικαστήρια τα ευρωπαϊκά. Γνωρίζετε τί έχουν πει,
επίσης, για τη βλαπτική συνδροµή συνθηκών στην εργασία; Γνω-
ρίζετε τι έχουν αποφανθεί; Γνωρίζετε τι θα γίνει αν κάποιος προ-
σφύγει, κύριε Υπουργέ, στα διεθνή δικαστήρια και στα
ευρωπαϊκά δικαστήρια για τα εργασιακά του δικαιώµατα; Αυτό
θα το βρούµε µπροστά µας και θα το βρείτε µπροστά σας.

Τέλος, θέλω να πω για µία ανακοίνωση, την οποία αποφύγατε
σήµερα να επαναλάβετε, παρά το γεγονός ότι το ερώτηµά µου
έχει να κάνει και µε το προσωπικό του ΠΕΒ. Ανακοινώσατε πρό-
σφατα ότι θα προσληφθούν εκατόν τριάντα οκτώ άτοµα ως πο-
λιτικό προσωπικό στο ΥΠΕΘΑ, στους οποίους
συµπεριλαµβάνονται πέντε µόνιµοι υπάλληλοι για το 303 ΠΕΒ.
Το ανακοίνωσε –σας θυµίζω- στις αρχές του 2021, ο κύριος
Υπουργός. Είπατε ότι θα ολοκληρωθεί στους πρώτους µήνες,
στο πρώτο εξάµηνο του 2021. Δεν χρειάζεται να σας θυµίσω ότι
έχουµε Μάιο του 2022. Αυτούς τους λίγους έστω υπαλλήλους
έχετε ποτέ σκοπό να τους φέρετε στο 303 ΠΕΒ, αυτό µε τον
αµίαντο στο κεφάλι των εργαζοµένων, που παρ’ όλα αυτά έρχον-
ται οι Γάλλοι οµόλογοί τους και λένε ότι είναι εκπληκτική η τε-
χνογνωσία που υπάρχει, παρά το γεγονός ότι εσείς δεν
φροντίζετε και τη γραµµή παραγωγής και διατήρησης αυτής της
τεχνογνωσίας. Δηλαδή, οι ειδικότητες αυτές, κύριε Υπουργέ, χά-
νονται και η Κυβέρνησή σας δεν φροντίζει αυτές τις ειδικότητες
να τις κρατήσει στην Ελλάδα σαν µια εθνική περιουσία για την
αµυντική βιοµηχανία. Και σε αυτό πρέπει να απαντήσετε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κυρία συνάδελφε, προφανώς θα πρέπει να απαντήσω σε πάρα
πολλά, αλλά να θυµίσω ότι δεν έχει προκύψει µε παρθενογένεση
η κατάσταση που αφορά στον αµίαντο στα στρατιωτικά κτήρια
σε όλη την Ελλάδα εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες. Και την ίδια
στιγµή αυτό, που θα πείτε στα σεβαστά µας στελέχη είναι ότι µε
την ίδια σπουδή προχωρήσαµε και έχουν εγκριθεί όλα τα απα-
ραίτητα κονδύλια και έχουν ολοκληρωθεί όλες οι απαραίτητες
µελέτες που αφορούν στα Στρατόπεδα «Πλαστήρα» και «Περισ-
σάκη» στη Λάρισα, καθώς και στο Στεφανοβίκειο Λάρισας µε την
ίδια σπουδή, µε την ίδια εργατικότητα προχωράµε στο να µπο-
ρέσουµε να εξασφαλίσουµε και το κονδύλι που αφορά στην απο-
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µάκρυνση του αµιάντου και στο 303 ΠΕΒ. Διότι αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει αποδείξει από την πρώτη στιγµή ότι είναι σε θέση να
αξιοποιήσει ό,τι χρηµατοδοτικό εργαλείο ευέλικτα, µε διαφάνεια,
πέρα, αν θέλετε, από όλες αυτές τις γραφειοκρατικές καταστά-
σεις που αφορούσαν στην απορρόφηση των κονδυλίων. Και στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, λοιπόν, σας διαβεβαιώνω ότι µε τον
ίδιο τρόπο που εξασφαλίστηκαν χρήµατα για τη θωράκιση της
χώρας απέναντι στην κλιµατική κρίση µε 1,7 δισεκατοµµύριο από
τρία διαφορετικά χρηµατοδοτικά πρωτόκολλα µέσα σε ένα
χρόνο εν µέσω πανδηµίας, σας πληροφορώ ότι µε την ίδια
σπουδή, µε την ίδια εργατικότητα προχωράµε για να εξασφαλί-
σουµε πόρους, όχι µόνο για τους εξοπλισµούς, αλλά περισσό-
τερο και πάνω από το οτιδήποτε άλλο για να βελτιώσουµε τις
συνθήκες, που διαβιούν τα στελέχη µας. Γιατί έχουµε αντιληφθεί
από την πρώτη στιγµή ότι τα στελέχη µας είναι ο πολλαπλασια-
στής της ισχύος της χώρας µας και αυτό το αποδεικνύουµε κάθε
φορά. Και η παρουσία η δική µου σε όλες τις µονάδες έρχεται
να το καταδείξει αυτό. Δεν είναι εθιµοτυπική. Με πολλή χαρά
µπορώ να σας ενηµερώσω για κάθε µονάδα που πήγα, για κάθε
µονάδα που επισκεφθήκαµε τι ακριβώς πράξαµε για να µπορέ-
σουµε να βελτιώσουµε την κατάσταση και να κάνουµε ένα βήµα
µπροστά. Άρα, σε κάθε περίπτωση νοµίζω ότι στην πρωτολογία
µου ήµουν σαφής. 

Το θέµα της αποµάκρυνσης των αµιαντούχων υλικών απασχο-
λεί σοβαρά την στρατιωτική πολιτική ηγεσία, παρέθεσα τα στοι-
χεία της προσπάθειας που καταβάλαµε. Δεν σηµαίνει ότι το 303
θα µείνει εκτός του έργου της αποµάκρυνσης -το ξαναλέω- των
υλικών, ενώ εξελίσσεται η µελέτη για την κατασκευή νέων σύγ-
χρονων εγκαταστάσεων. Δηλαδή, την ίδια στιγµή µας ψέγετε για
το κοµµάτι της αποµάκρυνσης του αµιάντου. Ταυτόχρονα, όµως,
για τις δύο πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις, που κάνουµε δεν λέτε
καµµία κουβέντα, σαν να έχουµε εγκαταλείψει παντελώς το
στρατόπεδο και να µην έχουµε ασχοληθεί µε τίποτα που αφορά
το προσωπικό µας. Και αυτό νοµίζω ότι είναι άδικο. Εσάς σας χα-
ρακτηρίζει η δικαιοσύνη, η ψυχραιµία και η νηφαλιότητα που
προσεγγίζετε αυτά τα θέµατα. 

Επίσης, για να µη µείνει καµµία εκκρεµότητα θα ήθελα να ανα-
φερθώ στο ζήτηµα της πρόσληψης του πολιτικού προσωπικού.
Δεν το ανέφερα στην πρωτολογία µου, διότι ο χρόνος είναι περιο-
ρισµένος. Επίκειται η έκδοση προκήρυξης από τον ΑΣΕΠ για την
πρόσληψη συνολικά εκατόν τριάντα οκτώ µονίµων υπαλλήλων -το
είπατε- κυρίως τεχνικών και υγειονοµικών ειδικοτήτων και για τα
τρία επιτελεία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Από αυτές τις θέ-
σεις, πέντε θέσεις κλάδου τεχνικού κατανέµονται στο 303 προχω-
ρηµένου εργοστασίου βάσης. Επίσης, µε την υπ’ αριθµόν 50 της
4ης Νοεµβρίου 2021 πράξης υπουργικού συµβουλίου εγκρίθηκε η
κίνηση των διαδικασιών πλήρωσης πενήντα θέσεων τακτικού προ-
σωπικού στα τρία γενικά επιτελεία, εκ των οποίων µία του κλάδου
ΔΕ τεχνικού κατανέµετε στο εν λόγω εργοστάσιο.

Παράλληλα βρίσκονται σε εξέλιξη και σε συνεργασία µε το
ΥΠΕΞ και το ΑΣΕΠ, ώστε ο αριθµός για τις θέσεις αυτές να κα-
ταληφθεί από πίνακες επιλαχόντων προηγούµενων προκηρύξεων
του ΑΣΕΠ για την άµεση ικανοποίηση των αναγκών του Υπουρ-
γείου µας. Και επιπλέον, δύο φορές κατ’ έτος σας θυµίζω ότι επι-
χειρείται η αύξηση του πολιτικού προσωπικού τεχνικών
ειδικοτήτων µε µετατάξεις από άλλους φορείς του δηµοσίου
τοµέα µέσω του ενιαίου συστήµατος κινητικότητας. Συγκεκρι-
µένα, πολύ γρήγορα τονίζω ότι στους δύο κύκλους κινητικότητας
στον Α’ και Β’ του έτους 2021 υποβλήθηκαν συνολικά δέκα αιτή-
µατα πλήρωσης θέσεων τεχνικών ειδικοτήτων στο 303, ωστόσο
δεν εκδηλώθηκε ενδιαφέρον και οι θέσεις δεν καλύφθηκαν. Στον
τρέχοντα κύκλο κινητικότητας του 2022 τα αιτήµατα, που πρό-
κειται να υποβληθούν αναφορικά µε την κάλυψη θέσεων µε µε-
τατάξεις στο 303 ανέρχονται σε επτά και αφορούν κυρίως σε
τεχνικές ειδικότητες. Σε κάθε περίπτωση και µέσα στο πλαίσιο
της δηµοσιονοµικής πολιτικής, οι όποιες ελλείψεις  του προσω-
πικού σε τεχνικές ειδικότητες θα ληφθούν υπ’ όψιν κατά προτε-
ραιότητα κατά τον ετήσιο σχεδιασµό προσλήψεων -συγκρατείστε
το αυτό- πολιτικού προσωπικού του έτους 2023, προκειµένου οι
υπηρεσίες του ΥΠΕΘΑ, οι οποίες απασχολούν το εν λόγω προ-
σωπικό να ανταπεξέλθουν στις αυξηµένες ανάγκες τους. 

Κλείνοντας, κυρία συνάδελφε, όπως βλέπετε προχωράµε µε
πολύ συγκεκριµένο σχέδιο σε όλα τα επίπεδα. Μέριµνά µας πα-
ραµένει ένα ολοκληρωµένο πλέγµα έργων, το οποίο θα εξασφα-
λίζει την ασφάλεια και την υγεία στους χώρους εργασίας του
στρατιωτικού και πολιτικού προσωπικού µε παράλληλη αναβάθ-
µιση όλων των στρατιωτικών εργοστασίων και το 303 θα κατέχει
κυρίαρχο ρόλο σε αυτή την προσπάθεια. 

Εδώ θα είµαστε, θα το παρακολουθήσουµε, θα δείτε τον οδικό
µας χάρτη, θα δείτε το χρονοδιάγραµµά µας και πιστέψτε µε ότι
για άλλη µία φορά θα σας εκπλήξουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ. 

Θα συζητηθεί τώρα η όγδοη µε αριθµό 640/3-5-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πιερίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ελισσάβετ Σκούφα προς τον
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Αποκατάσταση ζηµιών 2ου και 5ου

ΓΕΛ Κατερίνης». 
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-

λιανός Πέτσας.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, το παράδειγµα του

σχολικού συγκροτήµατος του 2ου και 5ου Γενικού Λυκείου Κατε-
ρίνης είναι το κατ’ εξοχήν θεωρώ παράδειγµα της κρατικής αναλ-
γησίας και εγκατάλειψης όσον αφορά τις υποχρεώσεις της
πολιτείας προς τους Έλληνες φορολογούµενους, προς τη µα-
θητική, γονεϊκή και εκπαιδευτική κοινότητα. Ενώ, δηλαδή, οι µα-
θητές -επτακόσιοι περίπου τον αριθµό σε αυτά τα δύο γενικά
λύκεια, για να µη βάλω µέσα και το ΤΕΙ, που βρίσκεται στον ίδιο
χώρο- καλούνται µέσα από τις πολιτικές της κ. Κεραµέως, για τις
οποίες, βέβαια, δεν είστε καθ’ ύλην αρµόδιος, να ξεζουµίζονται
µε τράπεζες θεµάτων και απανωτές αξιολογήσεις για την ελάχι-
στη βάση εισαγωγής και το κόψιµο από την εισαγωγή τους στη
σχολή των ονείρων τους την πανεπιστηµιακή, η ελληνική πολιτεία
δεν αναλαµβάνει καθόλου τις ευθύνες της. 

Το 2ο και 5ο Λύκειο χτίστηκαν τη δεκαετία του 1980, τότε ήταν
το πολυκλαδικό, όπου έχω φοιτήσει προσωπικά, και έκτοτε όλες
αυτές τις δεκαετίες δεν έχουν γίνει εργασίες συντήρησης και επι-
σκευής σε βάθος. Το µόνο που έχει κατορθώσει η δηµοτική αρχή
κατά καιρούς να κάνει είναι στην κυριολεξία µπαλώµατα. 

Γνωρίζω ότι γνωρίζετε το θέµα, τουλάχιστον από µέσα από τη
Βουλή, διότι έχει προηγηθεί επίκαιρη ερώτηση από Βουλευτή
άλλου κόµµατος. Έχω καταθέσει αναφορά µε βάση το υπόµνηµα
του δηµάρχου, µε το οποίο ο άνθρωπος ζητά 1 εκατοµµύριο κο-
στολογηµένο για να γίνουν επιτέλους όλες οι απαιτούµενες ερ-
γασίες επισκευής. 

Το ερώτηµα, που σας απευθύνω είναι το εξής: Πότε επιτέλους
το Υπουργείο Εσωτερικών, ως υπεύθυνο για θέµατα σχολικής
στέγης, θα αναλάβει τις ευθύνες του και θα χορηγήσει τα απαι-
τούµενα κονδύλια; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και την κ. Σκούφα για την ερώτηση. Πράγµατι είχε

δοθεί η ευκαιρία να συζητήσουµε το θέµα αυτό και σε ερώτηση
που είχε καταθέσει ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. Καταλαβαίνουµε όλοι ότι είναι ένα πολύ ευαίσθητο θέµα
πραγµατικά η σχολική στέγη, φυσικά για τους µαθητές, για τους
εκπαιδευτικούς, αλλά και τους γονείς και γενικά για όλη την κοι-
νωνία, γιατί θέλουµε τα παιδιά µας να πηγαίνουν σε σχολεία µε
ανθρώπινο πρόσωπο και φυσικά να µην διατρέχει κανέναν κίν-
δυνο η υγεία τους. Αυτό είναι ένα βασικό στοιχείο και κανείς δεν
διεκδικεί µονοπώλιο σε αυτή την ευαισθησία. 

Επειδή όµως ρωτάτε για ένα θέµα το οποίο υπάρχει σε διάφο-
ρες αρµοδιότητες διαφόρων φορέων, θα πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε από την αρχή ότι κατ’ αρχάς η µέριµνα για τη σχολική
στέγη για έργα συντήρησης, επισκευής και ανέγερσης νέων δι-
δακτηρίων εµπίπτει στον τοµέα ευθύνης των δήµων, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 75 του ν.3463/2006. Εποµένως οι
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δήµοι έχουν την ευθύνη για τα του οίκου τους και προχωρούν σε
προτεραιοποίηση των αναγκών τους και εύρεση-αναζήτηση των
απαραίτητων χρηµατοδοτήσεων. 

Παράλληλα, δυνάµει των διατάξεων του άρθρου 132 του
ν.4199/2013, η εταιρεία «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.» έχει ως
συντρέχουσα αρµοδιότητα την υλοποίηση έργων σχολικής στέ-
γης. Ο ρόλος λοιπόν του Υπουργείου Εσωτερικών αναφορικά µε
τη σχολική στέγη είναι επικουρικός, µε τον σχεδιασµό κατάλλη-
λων χρηµατοδοτικών εργαλείων προς τους δήµους. 

Όσον αφορά τις χρηµατοδοτήσεις που εµείς έχουµε κάνει,
πρώτον, ο Δήµος Κατερίνης επιχορηγήθηκε το 2021 µε το ποσό
του 1.080.000 ευρώ για την κάλυψη δαπανών εκτέλεσης έργων
και επενδυτικών δραστηριοτήτων µέσω των κεντρικών αυτοτελών
πόρων. Αντίστοιχο ποσό φυσικά διατίθεται και για το τρέχον έτος. 

Δεύτερον, ειδικά για την επισκευή και συντήρηση σχολικών
κτηρίων διατέθηκαν στον δήµο το 2021 288.500 ευρώ και το ίδιο
ποσό θα διατεθεί και το 2022. 

Τρίτον, από το πρόγραµµα ενίσχυσης «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» ο
Δήµος Κατερίνης έχει χρηµατοδοτηθεί µε ποσό 492.600 ευρώ
για την επισκευή και συντήρηση σχολικών κτηρίων και αύλειων
χώρων και συνολικά, για να έχουµε µια εικόνα από το πρόγραµµα
αυτό, έχουν διατεθεί 837.000 ευρώ για τέτοιου είδους συντηρή-
σεις και επισκευές, εκ των οποίων ποσό 433.400 ευρώ για την εκ-
πόνηση µελετών και την υλοποίηση µέτρων και µέσων
πυροπροστασίας στις σχολικές µονάδες και ποσό 314.000 ευρώ
για την κατασκευή ραµπών και χώρων υγιεινής για την πρόσβαση
και την εξυπηρέτηση ατόµων µε αναπηρία στις σχολικές αίθου-
σες. Αυτά τα ποσά δείχνουν την έµπρακτη στήριξή µας στον
δήµο αλλά και φυσικά και ευρύτερα στην αντιµετώπιση του ζη-
τήµατος της σχολικής στέγης. 

Τώρα, όσον αφορά ιδίως τον Δήµο Κατερίνης και τις δικές του
ενέργειες για το θέµα που θίγετε, θα καταθέσω στα πρακτικά το
σχετικό έγγραφο του δήµου µε το οποίο µας ενηµερώνει ότι
έχουν ολοκληρωθεί οι επείγουσες λόγω επικινδυνότητας επι-
σκευαστικές εργασίες στο 2ο Γενικό Λύκειο Κατερίνης και ανα-
ζητείται πρόσθετη χρηµατοδότηση για την ανακατασκευή της
κεραµοσκεπής και την ολική αποκατάσταση φθορών σε σχολικά
κτήρια που ρωτάτε. Ο δήµος έχει εκπονήσει πράγµατι, όπως ανα-
φέρεται, τη σχετική µελέτη, την έχει απευθύνει στις «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ
ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.» και σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών θα κάνουµε ό,τι καλύτερο για να επισπευσθούν
οι διαδικασίες αποκατάστασης των φθορών. Είµαστε δίπλα στον
δήµο για να τον συνδράµουµε για όσο διάστηµα χρειαστεί και µε
το ποσό που τελικά θα αποφασιστεί. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, επειδή επικοινώνησα

πολύ πρόσφατα ξανά µε τον δήµαρχο, δεν έχει βρεθεί ακόµη -κι
εσείς το αναφέρατε ευθαρσώς- η συγκεκριµένη πηγή χρηµατο-
δότησης. Το κονδύλι όµως πρέπει να εκταµιευτεί τώρα. Διότι,
όπως καταλαβαίνετε, µέχρι να ολοκληρωθούν οι µελέτες, µέχρι
να ολοκληρωθούν οι εργασίες, θα πρέπει να εκµεταλλευτούµε
τη θερινή περίοδο κατά την οποία δεν υπάρχουν µαθητές, επτα-
κόσιοι, σας ξαναλέω, στα δύο λύκεια και καµµιά εκατοστή καθη-
γητές και άλλοι τριακόσιοι µαθητές στο ΙΕΚ που επίσης βρίσκεται
στον ίδιο χώρο. 

Κύριε Υπουργέ, ήρθα εδώ σήµερα για να σας µεταφέρω και
µε φωτογραφίες γιατί είναι δύσκολο το κέντρο εξουσίας στην
Αθήνα να έχει την πραγµατική εικόνα της τραγικότητας, χωρίς
υπερβολή, και της θέσης σε κίνδυνο των ζωών. 

Κύριε Υπουργέ, το θέµα ξέρετε πώς βγήκε στην επιφάνεια τον
χειµώνα; Διότι υπάρχουν συγκεκριµένα βίντεο που δείχνουν, ενώ
τα κτήρια είναι διώροφα, να τρέχουν νερά, στην κυριολεξία,
χωρίς υπερβολή, να βρίσκονται κουβάδες στους διαδρόµους
που οι µαθητές βγαίνουν για να κάνουν διάλειµµα, να υπάρχουν
ρωγµές, χωρίς υπερβολή, κάτω και πάνω σε τοίχους στο ισόγειο,

να υπάρχουν ρωγµές σε κολώνες, που συνδέουν µε υπόστεγο
τα δύο κτήρια, να κλείνει µε κόκκινη κορδέλα η σκάλα από την
οποία κατεβαίνουν οι µαθητές από τον δεύτερο όροφο στον
πρώτο διότι τρέχουν ποτάµι τα νερά και µια αίθουσα εκδηλώ-
σεων, από τις ελάχιστες που διαθέτει η πόλη µου, η πόλη της Κα-
τερίνης, µε φουσκωµένα ξύλινα πατώµατα, µε ρωγµές και µε
κουβάδες. 

Θα σας τα καταθέσω στα Πρακτικά για να έχετε ιδίαν αντίληψη
του ότι όχι µόνο το 1.000.000 ευρώ, που ζητάει ο δήµαρχος µόνο
για αυτό το σχολείο πιθανά να είναι και λίγο, διότι πρέπει να ξη-
λωθεί όλη η σκεπή, πρέπει να γίνει ασφαλής η στέγη, πρέπει να
ελεγχθεί η στατικότητα του κτηρίου για να µην θρηνήσουµε ζη-
µιές σωµατικές. Είναι άκρως επείγουσα η κατάσταση. Οι εργα-
σίες πρέπει να γίνουν τώρα, για να µην πω εχθές. 

Σας παρακαλούµε στη δευτερολογία σας να δεσµευθείτε
ηθικά, πολιτικά, οικονοµικά ότι θα κάνετε ό,τι περνάει από το χέρι
σας µε συγκεκριµένη πηγή χρηµατοδότησης -αν µπορείτε να µας
την αναφέρετε- για να ξεκινήσουν οι εργασίες τώρα που κλείνουν
σε έναν µήνα τα σχολεία. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελισσάβετ Σκούφα καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε ξανά ότι η εικόνα, που περιγρά-

ψατε είναι µια εικόνα επικινδυνότητας και σύµφωνα µε το έγ-
γραφο που κατέθεσα από τον Δήµο Κατερίνης τα θέµατα
επικινδυνότητας έχουν αντιµετωπιστεί ήδη. Το θέµα είναι να ολο-
κληρωθούν οι επισκευές. 

Για τις επισκευές όντως κατατέθηκε µελέτη, 1,2 εκατοµµύριο
ευρώ είναι η µελέτη. Αυτή τη στιγµή τη µελέτη την εξετάζει η
εταιρεία «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.» και µαζί µε το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών, όπως είπα και πριν, θα βρούµε τον
βέλτιστο δυνατό τρόπο ώστε να εκµεταλλευτούµε όντως το χρο-
νικό διάστηµα το οποίο αναφέρετε. 

Όµως δεν είναι θέµα µόνο του Υπουργείου Εσωτερικών συνε-
χώς όταν υπάρχει ένα ζήτηµα να σπεύδει να βρίσκει από µια δια-
φορετική πηγή τη χρηµατοδότηση για τέτοιου είδους
αποκαταστάσεις. Σας είπα και πριν ότι οι κεντρικοί αυτοτελείς
πόροι είναι η βασική πηγή εσόδων των δήµων κάθε χρόνο, επα-
ναλαµβανόµενες, µε σηµαντικά ποσά, όπως είπα και πριν, πρό-
γραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», επίσης µε σηµαντικά ποσά. Κι εδώ
είµαστε να εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα από τον δικό µας
προϋπολογισµό για να συνδράµουµε και τον Δήµο Κατερίνης για
αυτή την αποκατάσταση.

Μην ξεχνάτε, όµως, ότι έχουµε περάσει από µια πάρα πολύ
δύσκολη περίοδο, µε πάρα πολλές σηµαντικές ζηµιές και σε σχο-
λικά κτήρια, για παράδειγµα λόγω των σεισµών, είτε αυτοί αφο-
ρούσαν στην Κρήτη είτε αφορούσαν στη Θεσσαλία. Ξέρετε ότι
έχουµε κάνει εκεί τροµερή υπέρβαση όσον αυτά τα κονδύλια που
έχουν διατεθεί για την αποκατάσταση ζηµιών από φυσικές κατα-
στροφές και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε.

Άρα, η δική µου δέσµευση είναι ότι, ναι, σε συνεργασία µε την
ΚΤΥΠ και το Υπουργείο Υποδοµών θα βρούµε το κατάλληλο χρη-
µατοδοτικό εργαλείο να τελειώνει και αυτή η επισκευή που είναι
απαραίτητη.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 627/3-5-

2022 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ρο-
δόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Αναδιάρθρωση δικαστικού χάρτη - κα-
τάργηση Διοικητικού Εφετείου Κοµοτηνής».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κων-
σταντίνος Τσιάρας.
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Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε, δυνάµει της υπ’ αριθµόν 99/29-

3-2021 απόφασής σας, συγκροτήθηκε µια οµάδα εργασίας µε
αντικείµενο την ορθολογική οργάνωση των δικαστικών περιφε-
ρειών της χώρας στον τοµέα της διοικητικής δικαιοσύνης ειδικά
και στο πλαίσιο αυτό, την αναδιάρθρωση των δικαστικών δοµών,
µε βάση βέβαια κάποια αντικειµενικά κριτήρια και την ορθολο-
γική ανακατανοµή των αρµοδιοτήτων σε σχέση µε τη χωροταξική
αναδιάρθρωση αυτών των δικαστηρίων και την ανακατανοµή των
αρµοδιοτήτων.

Στο πλαίσιο αυτό, βέβαια, η πιθανότητα συγχώνευσης ή ακόµη
και ενδεχόµενης κατάργησης των υφιστάµενων δικαστικών σχη-
µατισµών στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
και ειδικότερα του Διοικητικού Εφετείου Κοµοτηνής συναντά την
έντονη και καθολική αντίδραση του νοµικού κόσµου, µε οµόφω-
νες αποφάσεις Δικηγορικών Συλλόγων Ορεστιάδας, Αλεξαν-
δρουπόλεως, Κοµοτηνής, Ξάνθης, Καβάλας και Δράµας, δηλαδή
όλης της περιφέρειας.

Γνωρίζετε, εξάλλου, κύριε Υπουργέ, πόσο σηµαντική είναι η
παρουσία όλων των βαθµίδων δικαστηρίων στην Κοµοτηνή, διότι
η εφετειακή έδρα είναι στην Κοµοτηνή.

Είναι αδιανόητο, λοιπόν, να αποδεχτούµε οποιαδήποτε από-
φαση κατάργησης δικαστηρίου, που θα αποτελούσε βέβαια
πλήγµα για την απονοµή της δικαιοσύνης συνολικά για την περι-
φέρειά µας. Και εξ αυτού, σας θέτουµε συγκεκριµένα δύο ερω-
τήσεις. Πρώτον, πέρα από τη σύσταση ειδικών οµάδων εργασίας
και τα όποια πορίσµατά τους θα διατυπωθούν σε εσάς, δεσµεύε-
στε ενώπιον του εθνικού Κοινοβουλίου ότι σε καµµία περίπτωση
δεν πρόκειται να συγχωνευτεί ή να καταργηθεί το Διοικητικό
Εφετείο Κοµοτηνής;

Η δεύτερη ερώτησή µας είναι η εξής: Συµµερίζεστε τις από-
ψεις των δικηγορικών συλλόγων όλης της Περιφέρειας Ανατολι-
κής Μακεδονίας και Θράκης, ότι πιθανή κατάργηση ή
συγχώνευση του Διοικητικού Εφετείου Κοµοτηνής θα δηµιουρ-
γήσει νέα εµπόδια στην απονοµή της δικαιοσύνης σε µια περι-
φέρεια, εξάλλου, που για µείζονες λόγους δεν πρέπει και δεν
µπορεί να στερηθεί των λειτουργιών του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θέλω πραγµατικά να σας ευχαριστήσω για

την ερώτηση, για το θέµα το οποίο επιλέξατε όχι για άλλον λόγο
-θέλω να είµαι ειλικρινής- γιατί µου δίνεται η ευκαιρία τουλάχι-
στον µέσα από την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία να ξε-
καθαρίσω µία και καλή τι συµβαίνει και ποια είναι η πορεία µιας
συζήτησης η οποία άνοιξε και ενδεχοµένως δεν έχει καµµία απο-
λύτως βάση. Και το λέω αυτό, διότι η συγκυρία µάλιστα είναι εκ-
πληκτική. Έρχοµαι µόλις από τη συνάντηση µε το συντονιστικό
της ολοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων της χώρας όπου µου
ετέθη κατά κύριο λόγο το ίδιο συγκεκριµένο ζήτηµα.

Όµως, εδώ αντιλαµβάνεστε ότι στο πλέον δηµόσιο βήµα της
πολιτικής ζωής, που είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο, είναι η στιγµή
για να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. Και βεβαίως, αναφέρο-
µαι κατά βάση σε φήµες και ψευδείς πληροφορίες -θέλω να είµαι
απολύτως ειλικρινής- που κάποιοι διακινούν σχετικά µε το χωρο-
ταξικό των δικαστικών σχηµατισµών στη χώρα.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τα πράγµατα µε τη σειρά. Υπάρχει µια
συζήτηση εδώ και χρόνια για την αναθεώρηση του δικαστικού
χάρτη της χώρας; Η απάντηση είναι ότι, ναι, βεβαίως και υπάρχει.
Αυτή η συζήτηση επικαιροποιήθηκε, όταν µε βάση συγκεκριµένη
θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ένα από τα θέµατα που ετέ-
θησαν ως προαπαιτούµενα στο Ταµείο Ανάκαµψης ήταν η ανα-
θεώρηση του δικαστικού χάρτη της χώρας. Δεν σηµαίνει
απαραίτητα συρρίκνωση, επειδή είδα τι επιχειρήσατε να κάνετε
και θα σας εξηγήσω ακριβώς τι εννοώ.

Ο δικαστικός χάρτης της χώρας έχει δύο βασικούς πυλώνες.
Έχει τη διοικητική δικαιοσύνη και την πολιτική - ποινική δικαιο-
σύνη. Είναι γεγονός ότι περίπου πριν από δύο χρόνια, µε οδηγία

της τότε Προέδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας εδόθη εν-
τολή σε µια οµάδα Συµβούλων Επικρατείας, µε προϊστάµενο
αυτής της οµάδος τον Αντιπρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, τον κ. Πικραµµένο, να γίνει µια µελέτη σε σχέση µε τα δι-
οικητικά δικαστήρια της χώρας, τριάντα πρωτοδικεία και εννέα
εφετεία, αν θυµάµαι καλά. Και η αλήθεια είναι ότι, όντως, στην
αρµοδιότητα ουσιαστικά του Συµβουλίου της Επικρατείας υπά-
γεται η διοικητική αναδιάρθρωση και βεβαίως, η αναθεώρηση
του δικαστικού χάρτη της διοικητικής δικαιοσύνης. Δηλαδή, το
ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας, µε βάση το τι ισχύει στον Κώ-
δικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Δικαστικών Λειτουργών και µε
το τι θα ισχύσει µε τον Κώδικα που θα ψηφίσουµε σε µικρό χρο-
νικό διάστηµα από σήµερα, έχει την ευθύνη της αναθεώρησης
του συγκεκριµένου δικαστικού χάρτη της χώρας, της διοικητικής
δικαιοσύνης.

Όντως, έχει γίνει µια εργασία, η οποία, όµως, θέλω να σας ξε-
καθαρίσω -και το ξεκαθαρίζω µε τον πλέον επίσηµο τρόπο- ότι
δεν έχει δοθεί ποτέ µέχρι σήµερα που µιλάµε στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. Τα ακόλουθα βήµατα είναι ότι το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, µετά από διαβούλευση µε όλους τους αρµόδιους φορείς,
µε τις τοπικές κοινωνίες, µε τους δικηγορικούς συλλόγους, απο-
φασίζει και στέλνει µια συγκεκριµένη πρόταση προς το Συµβού-
λιο της Επικρατείας, προκειµένου αυτή να γίνει δεκτή ή όχι. Και
εκεί ακριβώς βρισκόµαστε.

Θέλω, λοιπόν, να σας ξεκαθαρίσω µε τον πλέον εµφατικό
τρόπο ότι αυτή είναι αρµοδιότητα, αφ’ ενός µεν της ανωτάτης
δικαιοσύνης, διά του Συµβουλίου της Επικρατείας ή του Αρείου
Πάγου. Θέλω να σας ξεκαθαρίσω ότι δεν υπάρχει απολύτως τί-
ποτε αυτήν τη στιγµή για να συζητήσουµε.

Και αν µου επιτρέπετε να σας πω και µια πληροφορία για να
µπορέσουµε να βάλουµε τα πράγµατα σε µια συγκεκριµένη
σειρά, είναι βέβαιο ότι ούτε εγώ προσωπικά ούτε συνολικά το
Υπουργείο Δικαιοσύνης πρόκειται να αιφνιδιάσει µε προτάσεις ή
µε επιλογές που σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό θα µπορούσαν να
δηµιουργήσουν προβλήµατα στις τοπικές κοινωνίες.

Κάτω από και µε συγκεκριµένα κριτήρια γίνονται οι όποιες εκ-
θέσεις αυτή τη στιγµή και θέλω να είµαι απολύτως ειλικρινής
απέναντί σας. Σας λέω ότι αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει απολύτως
τίποτα ζητούµενο το οποίο θα µπορούσε µε τον ένα ή µε τον
άλλο τρόπο να δηµιουργήσει ανησυχία στις τοπικές κοινωνίες.

Μάλιστα, σε ό,τι αφορά την πολιτική - ποινική δικαιοσύνη, το
συγκεκριµένο έργο το έχει αναλάβει η Παγκόσµια Τράπεζα και
θα σας εξηγήσω στη δευτερολογία µου το γιατί. Διότι ακριβώς
πρέπει να έχουµε τη δυνατότητα µιας πραγµατικά αντικειµενικής
καταγραφής του δικαστικού χάρτη της χώρας, πριν ληφθούν οι
όποιες αποφάσεις. Όµως, οι αποφάσεις αυτές δεν πρόκειται σε
καµµιά περίπτωση να ληφθούν µε τέτοιο τρόπο -και θα σας το
πω στη δευτεροµιλία µου- που θα µπορούσαν να δηµιουργήσουν
είτε ερωτηµατικά, είτε ανησυχία, είτε αµφισβήτηση σε οποιαδή-
ποτε τοπική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, είναι θετικό ότι

µας αναφέρετε ότι θέλει η πολιτική ηγεσία να εκσυγχρονίσει τα
δικαστήρια, είτε είναι η διοικητική δικαιοσύνη είτε είναι τα πολι-
τικά ή τα ποινικά δικαστήρια.

Εµείς, βέβαια, δεν έχουµε καµµιά αντίρρηση στο θέµα αυτό
και είµαστε έτοιµοι και ως Κίνηµα Αλλαγής, αλλά και ως νοµικός
κόσµος να στηρίξουµε κάθε πρωτοβουλία που θα είναι προς την
επιτάχυνση της δικαιοσύνης, αλλά και εν τέλει την ψηφιοποίηση
της δικαιοσύνης, αλλά σε πραγµατικό χρόνο, όπως στην Ευρώπη
και όχι µόνο να αφορά στα δικαστήρια της Αθήνας σε µεµονω-
µένες πράξεις.

Παρά ταύτα, όµως, επειδή είµαστε εµείς εδώ πέρα νοµοθετική
εξουσία και εκτελεστική εξουσία είστε εσείς, αν και η τελική από-
φαση µπορεί να επικυρωθεί από το Συµβούλιο της Επικρατείας,
σε κάθε περίπτωση η γνώµη της νοµοθετικής εξουσίας και της
εκτελεστικής εξουσίας έχει σηµασία και για αυτόν τον λόγο, θα
ήθελα να ενισχύσω τα Πρακτικά της Βουλής µε το επιχείρηµά
µας γιατί αντιδρούµε σε αυτό.
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Και µάλιστα, θα επικαλεστώ κάποια επιχειρήµατα όχι δικά µας,
του Δικηγορικού Συλλόγου Ροδόπης ή προσωπικά, εµού, αλλά
της Δράµας, δηλαδή ενός νοµού ενδεικτικά, αν και σας είπα ότι
όλοι οι νοµοί συµφωνούν σε αυτό.

Λοιπόν, τι λέει ο Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου, ο κ.
Πούλιος; Με την επιστολή που σας έστειλε και έγινε αποδεκτή
και από µένα, λέει το εξής: «Με τις υπάρχουσες συνθήκες σή-
µερα δηµιουργείται περαιτέρω ταλαιπωρία για εµάς, τους δικη-
γόρους, αλλά και για τους πολίτες». Άρα, το πρώτο θέµα είναι
το πραγµατικό θέµα της ταλαιπωρίας των δικηγόρων και των πο-
λιτών. Διότι η στροφή στη δικαιοσύνη είναι πάρα πολύ πίσω στην
Ελλάδα. Και εµείς συµφωνούµε εδώ πέρα ότι ο κ. Πιερρακάκης
δεν έχει κάνει εκείνα τα βήµατα που απαιτούνται τα τελευταία
τρία χρόνια για την αληθινή πραγµατική ψηφιοποίηση της δικαιο-
σύνης, πράγµα που είναι σηµαντικό για να γίνουν και έργα και
επενδύσεις στη χώρα µας.

Η στροφή στη δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ, έχει άµεση σχέση
µε τις επενδύσεις στη χώρα και την ανάπτυξη της χώρας µας.

Σε κάθε περίπτωση –λέει- θα µπορούσε να λειτουργήσει το σύ-
στηµα αυτό, αν είχαν προχωρήσει τα ηλεκτρονικά µέσα στη δι-
καιοσύνη. Άρα, εκεί πάσχουµε.

Δεύτερον, και ένα δικαστήριο που θα είναι στη Θεσσαλονίκη –
λέει- εµάς µας αποκόπτει στην επαφή µας µε το δικαστήριο στο
οποίο ανήκουµε. Στην πρόταση αυτή, στη µελέτη του κ. Πικραµ-
µένου, λέει ότι θα µαζευτούν στη Θεσσαλονίκη όλα τα διοικητικά
δικαστήρια. Για φανταστείτε τώρα, από την Ορεστιάδα µέχρι
κάτω όλες οι διοικητικές υποθέσεις να µαζευτούν στη Θεσσαλο-
νίκη. 

Στερούµεθα και την αρχή του φυσικού δικαστή. Είναι µια θε-
µελιώδης συνταγµατική αρχή, η αρχή του φυσικού δικαστή. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ο καθένας δικάζεται στον τόπο που
µένει και εξηγεί σχετικά. Τι σηµαίνει, δηλαδή, αυτό; Σηµαίνει ότι
κάθε κοινωνία έχει τις ιδιαιτερότητές της και πολύ παραπάνω η
Θράκη. Η Θράκη έχει ευαισθησίες, έχει ιδιαιτερότητες. Ο δικα-
στής πρέπει να γνωρίζει τη σχέση των πολιτών µε τη διοίκηση
και όλα αυτά. Όµως, ένας δικαστής στη Θεσσαλονίκη θα είναι
αποξενωµένος από αυτά και άρα, οι αποφάσεις δεν θα είναι και
εντελώς νοµιµοποιητικές. 

Αναφορικά µε το ζήτηµα και του πολιτικού εφετείου θέλω να
δώσω ένα επιχείρηµα. Αν υπάρχει ζήτηµα -αν και εσείς λέτε ότι
δεν υπάρχει ζήτηµα και το σεβόµαστε αυτό, λέτε ότι δεν θα αιφ-
νιδιαστούµε περί αυτού-, η λογική είναι να κάνουν συνενώσεις.
Παρατηρούµε, δηλαδή, µια λογική στην Κυβέρνηση, λόγω και
της πίεσης του Ταµείου Ανάκαµψης, να γίνουν κάποιες συνενώ-
σεις γενικώς. Θεωρούν ότι αν συνενωθούν τα δικαστήρια, θα
είναι πιο αποτελεσµατικά. Παραβλέπουν, βέβαια, ότι οι µεγάλες
καθυστερήσεις που πραγµατικά υπάρχουν είναι στα Κεντρικά
Εφετεία Αθηνών και Θεσσαλονίκης, κύριε Υπουργέ. Δεν υπάρ-
χουν καθυστερήσεις στα εφετεία της περιφέρειας, ήτοι της Κο-
µοτηνής. Εντάξει, υπάρχουν, αλλά παλιότερα ήταν τέσσερα
χρόνια και τώρα, οφείλω να το πω, έχει κατεβεί στα ένα µε δύο
χρόνια που δικάζονται αυτές οι υποθέσεις. 

Βέβαια, είναι και η µετακίνηση όλων των υπαλλήλων. Όµως,
σας λέµε και πάλι ότι τα προβλήµατα του νοµικού κόσµου είναι
πάρα πολλά. Το θέµα είναι να µην αρχίσουµε µε συγχωνεύσεις
και καταργήσεις, προκειµένου να απορροφήσουµε κονδύλια από
το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά να πάµε σε γρήγορη ψηφιοποίηση
της ελληνικής δικαιοσύνης µε υπαρκτές προτάσεις του Δικηγο-
ρικού Συλλόγου Αθηνών και άλλων. Δηλαδή, εµείς οι δικηγόροι
ξέρουµε και γνωρίζουµε από την πράξη τι πρέπει να ψηφιοποι-
ηθεί, ούτως ώστε να εξυπηρετηθούν γρήγορα οι πολίτες και να
εκδοθούν και γρήγορες αποφάσεις. Δεν µπορεί, όµως, ο Κώδι-
κας Πολιτικής Δικονοµίας µε πειραµατισµούς να αλλάζει συνέ-
χεια, να αλλάζουµε τους κώδικες οι οποίοι στην ουσία δεν
προσφέρουν καµµία επιτάχυνση της δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

συνάδελφε, επειδή αφήσατε µια αιχµή για την πιθανή καθυστέ-

ρηση στην ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης, θα ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω να παρακολουθήσετε επισταµένα τι έχει γίνει τα τε-
λευταία δυόµισι χρόνια σε αυτή την κατεύθυνση στη δικαιοσύνη
στην Ελλάδα. 

Θα τα θυµίσω πολύ γρήγορα, γιατί πρέπει να τα πω. Δεν περί-
µενα ειλικρινά να πείτε ότι δεν έχουν λειτουργήσει τόσο γρήγορα
ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, για να κάνουµε τα απαραίτητα βήµατα. Ξέρετε, αλήθεια,
πόσες δεκάδες δικαστικά πιστοποιητικά εκδίδονται πλέον ψη-
φιακά, χωρίς να χρειάζεται να ταλαιπωρείται ο πολίτης; Ξέρετε ότι
πλέον υπάρχει πιλοτική κατάθεση ηλεκτρονικά των δικογράφων
για τα διοικητικά δικαστήρια και το Συµβούλιο της Επικρατείας και
ότι µέχρι το καλοκαίρι πλέον αυτό θα είναι υποχρεωτικό; 

Ξέρετε ότι υπάρχει ηλεκτρονική ροή µήνυσης, τουλάχιστον
στα δικαστήρια τα οποία έχουν το ΟΣΔΔΥ - ΠΠ1; Μιλάµε για τα
τέσσερα µεγάλα δικαστήρια της χώρας. Ξέρετε ότι υπάρχει ηλε-
κτρονικό πινάκιο, το οποίο θα επεκταθεί σε όλα τα δικαστήρια
της χώρας, και µπορεί ο κάθε ενδιαφερόµενος πολίτης, διάδικος
και δικηγόρος να βλέπει τον πραγµατικό χρόνο στον οποίο θα
προστρέξει, προκειµένου να παρακολουθήσει τη διαδικασία που
προβλέπεται µέσα από το σύστηµα δικαιοσύνης; 

Ξέρετε ότι έχουµε ολοκληρώσει όλες τις φάσεις και πλέον βρι-
σκόµαστε στο τελικό στάδιο για τις διαγωνιστικές διαδικασίες
του ΟΣΔΔΥ - ΠΠ2, την επέκταση του ΟΣΔΔΥ - ΔΔ, του ψηφιακού
προγράµµατος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, τις λεγόµενες τηλε-
δίκες; Είναι θέµατα και ζητήµατα που τρέξαµε αποκλειστικά και
µόνο σε αυτή την περίοδο που έχει περάσει. 

Ξέρετε ποια είναι η διαδικασία στην Ελλάδα, ξέρετε ότι υπάρ-
χει µια διαδικασία νοµιµότητας µε χρόνους προβλεπόµενους,
αλλά πολύ περισσότερο και µε προϋποθέσεις οι οποίες πρέπει
να τηρούνται και θέλω τουλάχιστον να αναγνωρίσετε ότι στο κοµ-
µάτι της δικαιοσύνης τα βήµατα τα οποία έχουµε κάνει το τελευ-
ταίο διάστηµα προς την ψηφιακή κατεύθυνση δεν είναι απλά
βήµατα, είναι άλµατα. Και είναι άλµατα, τα οποία δεν είχαν γίνει
τα προηγούµενα τριάντα χρόνια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Πέραν, όµως, όλων αυτών, εγώ προσωπικά έχω δεσµευτεί δη-
µόσια ότι µέχρι το τέλος του 2025 µε βάση τους χρόνους που
προβλέπονται, η δικαιοσύνη στην Ελλάδα θα είναι απολύτως ψη-
φιακή και αυτή θα είναι µια πραγµατικότητα, που προφανώς θα
είναι υπέρ των πολιτών και υπέρ των εµπλεκοµένων στη διαδικα-
σία της δικαιοσύνης. Είµαι πρόθυµος να ακούσω οποιαδήποτε
ένστασή σας. Οι δικοί µου χρόνοι προσδιορίζονται µε βάση τις
διαγωνιστικές διαδικασίες και µε βάση τον χρόνο ολοκλήρωσης
που έχουµε για κάθε έργο. Και όλα αυτά τα έργα φροντίσαµε και
τα εντάξαµε στη χρηµατοδότηση του Ταµείου Ανάκαµψης, προ-
κειµένου να µην υπάρξουν ούτε καθυστερήσεις, ούτε ζητήµατα,
τα οποία ενδεχοµένως θα δηµιουργούσαν πρόβληµα στην εξέ-
λιξη των συγκεκριµένων έργων. 

Επιστρέφω στην ερώτηση. Σας έλεγα, λοιπόν, ότι ενώ το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας είχε την αρµοδιότητα και λόγω του αντι-
κειµένου, αλλά κυρίως και λόγω του µικρού αριθµού των
διοικητικών δικαστηρίων να αναλάβει τη µελέτη, προκειµένου να
δούµε τις πιθανότητες ή τις προοπτικές της αναδιάταξης του δι-
καστικού χάρτη της χώρας, για τα πολιτικά και ποινικά δικαστή-
ρια δεν υπήρχε αυτή η δυνατότητα. Και ξέρετε γιατί; Διότι δεν
υπήρχε κανένας φορέας µε την εµπειρία και την τεχνογνωσία,
ώστε να µπορέσει να ελέγξει περίπου τριακόσιους εξήντα δικα-
στικούς σχηµατισµούς στη χώρα. 

Ο µόνος φορέας ο οποίος υπήρχε µε τη σχετική εµπειρία, κά-
νοντας ουσιαστικά την ίδια δουλειά σε δεκάδες άλλες χώρες,
ήταν η Παγκόσµια Τράπεζα, η οποία αυτή τη στιγµή κάνει επιτό-
πιες µελέτες σε όλους τους δικαστικούς σχηµατισµούς. Γιατί γί-
νεται αυτό; Διότι, ενώ το ΟΣΔΔΥ - ΔΔ µας δίνει τη δυνατότητα
να έχουµε όλες τις πληροφορίες για τα θέµατα και τα ζητήµατα
που αφορούν στη διοικητική δικαιοσύνη, το ΟΣΔΔΥ - ΠΠ, που
υπάρχει µόνο στα τέσσερα µεγάλα δικαστήρια της χώρας αυτή
τη στιγµή και δεν έχει εξελιχθεί το ΟΣΔΔΥ - ΠΠ2, δεν µας δίνει
ακριβώς την αντίστοιχη δυνατότητα συν το γεγονός ότι είµαστε
στην τελευταία φάση του Γραφείου Στατιστικών Δεδοµένων στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, προκειµένου τουλάχιστον να µπορού-
σαµε να αντλήσουµε κάποια στοιχεία. 
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Σηµειωτέον ότι η Παγκόσµια Τράπεζα πληρώνεται από το Τα-
µείο Ανάκαµψης για να κάνει αυτή τη συγκεκριµένη εργασία και
πιστεύουµε ότι µέχρι τα µέσα του 2023 θα έχουµε όλα τα πορί-
σµατα για όλους τους δικαστικούς σχηµατισµούς της χώρας και
τότε, βεβαίως, είναι που θα ληφθούν οι όποιες αποφάσεις πάντα
µέσα από διαβούλευση, επαναλαµβάνω, και µε τους δικηγορι-
κούς συλλόγους και µε τους δικαστές και µε τους δικαστές και
µε τις τοπικές κοινωνίες, προκειµένου να ληφθούν κάποιες απο-
φάσεις. 

Ωστόσο, προφανώς θέλω να καταγράψουµε και να συµφωνή-
σουµε στην αναγκαιότητα της αναδιάταξης του δικαστικού
χάρτη της χώρας. Αυτό είναι κάτι το οποίο δεν είναι µια συζήτηση
των τελευταίων δύο-τριών χρόνων, ούτε κάτι που µπορεί να υπα-
γορεύεται αυτή τη στιγµή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αλλά
είναι µια αναγκαιότητα, την οποία, τουλάχιστον, αναγνωρίζουν
όλοι οι εµπλεκόµενοι στον χώρο της δικαιοσύνης. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι στην πραγµατικότητα δεν θα
κλείσει κανένας δικαστικός σχηµατισµός, αν µιλάµε για τη διοι-
κητική δικαιοσύνη. Ενδεχοµένως, αν υπάρξει ένας πολύ µικρός
τέτοιος αριθµός, θα αντικατασταθεί ουσιαστικά µε τη δυνατό-
τητα τηλεµατικής, δηλαδή θα συνεχίσει να υπάρχει. Βεβαίως, θα
αναπτυχθούν και άλλες τέτοιες έδρες -για να είµαστε απολύτως
ειλικρινείς- διότι αυτό µας δίνει την πολυτέλεια ακόµη και σε πό-
λεις που δεν υπάρχουν διοικητικά δικαστήρια, εφόσον κρίνεται
ότι υπάρχει ανάγκη να γίνει έδρα Πρωτοδικείου, αλλά µε τις δια-
δικασίες που σας περιέγραψα. 

Το καλό σας το κρατάω για το τέλος. Τουλάχιστον µε βάση τη
δική µου άποψη, εφετειακή έδρα διοικητικού δικαστηρίου δεν
µπορεί να κλείσει στην Ελλάδα. Οπότε, ησυχάστε, δεν υπάρχει
καµµία τέτοια συζήτηση. Νοµίζω ότι είναι πράγµατα αυτονόητα,
για τα οποία δεν χρειάζεται κανείς να έχει µια ενδεχοµένως πολύ
εξελιγµένη ή πολύ ιδιαίτερη γνώση. Είναι αυτονόητα πράγµατα
για τα οποία δεν νοµίζω ότι κανείς µας, τουλάχιστον στην Κοινο-
βουλευτική Δηµοκρατία ή στο πολιτικό µας σύστηµα, θα µπο-
ρούσε να έχει µια διαφορετική άποψη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, ζητώ την άδεια του Σώµατος για να προ-

ηγηθεί ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Αρκαδίας
κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, γιατί έχει µια επείγουσα δου-
λειά και πρέπει να φύγει. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Προχωρούµε στην

ένατη µε αριθµό 633/3-5-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Κατάργηση
της τηλεθέρµανσης Μεγαλόπολης επιφέρει επιβάρυνση του κό-
στους θέρµανσης κατά 500%». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Ταγαράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κ. Μαµουλάκη, ο οποίος µου παραχώρησε

τη θέση του για την ερώτηση. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν έχετε την αρµοδιότητα να

απαντήσετε - εννοώ την συγκεκριµένη αρµοδιότητα- αλλά κατα-
νοώ ότι ήρθατε και πρέπει να απαντήσετε. 

Ακούστε τώρα κάτι, γιατί είναι πολύ σηµαντικό και νοµίζω ότι
ξεπερνάει κάθε όριο. Είχαµε πει στην Κυβέρνηση εδώ και πάρα
πολύ καιρό ότι προσπαθεί να βάλει το φυσικό αέριο στη Μεγα-
λόπολη µε όρους που δεν βοηθούν περιβαλλοντικά και είναι και
αντιοικονοµικοί. Υπάρχει τηλεθέρµανση στη Μεγαλόπολη.Επέ-
λεξε να πάει παρέα µε έναν επιχειρηµατία. Δεν τα λέω εγώ, τα
λέει ο περιφερειάρχης σας. 

Κύριε Υπουργέ, για να καταλάβουµε τώρα που βρισκόµαστε.
Το 2020, µε τιµή φυσικού αερίου 45 ευρώ, το κόστος της MWh
στη χονδρική αγορά ήταν γύρω στα 90 µε 120 ευρώ. Σήµερα µε
227 ευρώ η MWh, µιλάµε για αύξηση κατά 500%, 270 µε 300

ευρώ. Πώς να αντέξουν οι κάτοικοι; Και δεν τους δίνετε άλλη δυ-
νατότητα, ενώ σας προτείναµε και σας λέµε η τηλεθέρµανση να
συνδεθεί µε την 5η Μονάδα. 

Διαλύετε ένα έργο 30 εκατοµµυρίων και φέρνετε ένα άλλο
έργο µε έναν εργολάβο να συνδέσετε αποκλειστικά µε φυσικό
αέριο, µε ένα µεταβατικό καύσιµο, µια περιοχή την οποία θα την
καταστρέψουµε, γιατί δεν θα µπορεί να πάει καµµία επιχείρηση
να εγκατασταθεί µε τέτοιο κόστος. Και τα κάνουµε όλα αυτά γιατί
πρέπει ένας εργολάβος να πάρει αυτήν τη δουλειά. 

Δεν το καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ. Πραγµατικά σας λέω µε
ειλικρίνεια, θέλω να σας ρωτήσω ευθέως αν το έχει µετανιώσει
η Κυβέρνηση. Και, εν πάση περιπτώσει, δεν είναι κακό να το έχει
µετανιώσει. Να αλλάξουµε τις συνθήκες όσο είναι νωρίς, να πάµε
µε τηλεθέρµανση από την 5η Μονάδα, να επιβιώσουν και τα νοι-
κοκυριά και οι επιχειρήσεις.

Σας ευχαριστώ και αναµένω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, πράγµατι δεν έχω την αρµοδιότητα

για την ερώτησή σας, αλλά έχω πάρει από το γραφείο του
Υπουργού από το Υπουργείο Περιβάλλοντος την απάντηση στα
δύο ερωτήµατά σας και σε αυτά θα αναφερθώ. 

Στο πλαίσιο του σχεδιασµού και της κατάρτισης του Προγράµ-
µατος Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης του ΕΣΠΑ 2021-27, το
οποίο βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη, προβλέπεται το ποσό των 55
εκατοµµυρίων ευρώ αποκλειστικά για την ενίσχυση δράσεων
ενεργειακής µετάβασης και την συµβολή στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα για τις περιοχές µετάβασης της Πελοποννήσου. Το ποσό
αυτό, ανάλογα µε την εξέλιξη υλοποίησης του προγράµµατος,
δύναται να αυξηθεί κατά την αναθεώρησή του. 

Οι δράσεις αυτές επικεντρώνονται σε τρεις τοµείς: ενεργει-
ακής αποδοτικότητας, καθαρής ενέργειας και έξυπνης ενέρ-
γειας. Σχετικά µε την ενεργειακή αποδοτικότητα προβλέπονται
δράσεις ενεργειακής αναβάθµισης δηµόσιων και δηµοτικών κτη-
ρίων και υποδοµών, κατοικιών, καθώς και κτηρίων γραφείων και
κτηρίων παραγωγικών µονάδων µεµονωµένα ή µέσω ενεργει-
ακών κοινοτήτων. 

Στον τοµέα της έξυπνης ενέργειας, επίσης, ενδεικτικές δρά-
σεις αποτελούν η αύξηση αυτοπαραγωγής από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, το «έξυπνο» ενεργειακό δίκτυο, η στήριξη ενερ-
γειακών κοινοτήτων για την ανάπτυξη δράσεων αυτοπαραγωγής,
η στήριξη µικρών µονάδων βιοαερίου που αξιοποιούν κτηνοτρο-
φικά, πτηνοτροφικά, αγροτικά και δασικά υπολειµµατικά από-
βλητα, η στήριξη της αυτοπαραγωγής από καθαρές µορφές
ενέργειας δηµόσιων δηµοτικών κτηρίων, υποδοµών, κατοικιών
και παραγωγικών υποδοµών. 

Οι παραπάνω δράσεις θα συµπεριληφθούν µε παρεµβάσεις
«έξυπνης» ενέργειας όπως: Η εγκατάσταση αντλιών θερµότητας
για θέρµανση-ψύξη και συστηµάτων παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από ΑΠΕ που θα αξιοποιείται για τη θέρµανση-ψύξη
µε αντλίες θερµότητας. Η εγκατάσταση σταθµών φόρτισης ηλε-
κτρικών οχηµάτων. Η ενίσχυση για την εγκατάσταση αποθήκευ-
σης καθαρής ενέργειας µακράς διάρκειας. Επενδύσεις σε νέα ή
αναβαθµισµένα δίκτυα και συστήµατα χαµηλής, µέσης, υψηλής
και υπερυψηλής τάσης. 

Εκτιµάται ότι τα παραπάνω µέτρα που προβλέπονται στο Πρό-
γραµµα Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης µπορούν να απαντή-
σουν κατά ένα σηµαντικό µέρος στις ανάγκες και στις επιπτώσεις
που δηµιουργούνται -αναφέρατε πριν αντιπροσωπευτικά- από
την κατάργηση της επέκτασης του δικτύου τηλεθέρµανσης της
Μεγαλόπολης. 

Να αναφέρω εδώ ότι ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη από το Πράσινο
Ταµείο το πρόγραµµα στήριξης και ενίσχυσης µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων που είναι εγκατεστηµένες ή δραστηριοποιούνται στις
Περιφερειακές Ενότητες Κοζάνης, Φλώρινας και στον Δήµο Με-
γαλόπολης της Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)
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Μισό λεπτό την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, για να τελειώσω
µε το πρώτο ερώτηµα του αγαπητού συναδέλφου.

Στο πλαίσιο της πρόσκλησης, λοιπόν, προωθείται σε πρώτη
φάση η στοχευµένη ενίσχυση τοπικών επιχειρήσεων µε υψηλή
εξάρτηση από τις λιγνιτικές δραστηριότητες για την υλοποίηση
επενδυτικών σχεδίων στρατηγικής διαφοροποίησης και υποστή-
ριξης της στροφής τους σε νέες δραστηριότητες και η αξιοποί-
ηση εµπειρίας και τεχνογνωσίας που διαθέτουν µε στόχο τη
διατήρηση και βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και τη δηµιουρ-
γία νέων ανταγωνιστικών πλεονεκτηµάτων. Ο προϋπολογισµός
του προγράµµατος ανέρχεται σε 14 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το πιλοτικό πρόγραµµα για τις επιχειρή-
σεις και την παραγωγή ενέργειας στο δεύτερο ερώτηµα, θα
απαντήσω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ. 
Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά, σέβοµαι. Αυτό σας το έδω-
σαν να το διαβάσετε. Έλειπε µόνο η βοήθεια του Αγίου Παϊσίου,
γιατί για όλα τα υπόλοιπα δεν απαντήσατε.

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, αναρωτιέµαι: Θα δεχόσασταν κά-
ποιος, ο κύριος Υπουργός ή κάποιος Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, κάποιος Βουλευτής από εδώ, σε µια περιοχή να πάρει
ένα καύσιµο και να πληρώνει 500% επάνω; Και αυτός ο εργολά-
βος να χρηµατοδοτηθεί από το ΕΣΠΑ; Και να χαθούν και 15 εκα-
τοµµύρια από το πρώτο πρόγραµµα και άλλα 18 από το
καινούργιο πρόγραµµα, 34 εκατοµµύρια; Αναρωτιέµαι. 

Αναρωτιέµαι, η Νέα Δηµοκρατία στη Μεγαλόπολη, η οποία
είναι µια περιοχή που πάµε να κάνουµε τη µεταλιγνιτική εποχή
και εµείς είµαστε εδώ να στηρίξουµε, έχουµε κάνει προτάσεις σε
όλη αυτή τη διαδικασία, θα µπει µε ένα µεταβατικό καύσιµο και
θα δώσει τόσα εκατοµµύρια; Δώσαµε τόσα εκατοµµύρια για την
τηλεθέρµανσης, σκάψαµε όλη τη Μεγαλόπολη. Δίνουµε άλλα
τόσα εκατοµµύρια να σκάψουµε τη Μεγαλόπολη. Κύριε
Υπουργέ, πιστεύετε ότι θα χρησιµοποιήσει κανένας το φυσικό
αέριο µε αυτές τις τιµές; Πραγµατικά, ειλικρινά δεν µπορώ να
κατανοήσω την επιµονή της Κυβέρνησης σε αυτό το έργο. Δεν
µπορώ να την κατανοήσω. 

Σας λέµε ότι η λύση είναι η 5η Μονάδα. Έρχεται ο κ. Χατζηδά-
κης, µας λέει ότι δεν θα είναι όλο τον χρόνο. Του φέρνουµε στοι-
χεία ότι η 5η Μονάδα είναι καµµιά δεκαπενταριά µέρες που
µπορεί να κλείνει, το ξαναγυρνάει ότι δεν είναι, είναι πιο φτηνό
το φυσικό αέριο. Τώρα που είναι 500% πάνω, πώς το ανέχεστε
αυτό;

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πραγµατικά. Κάνει διά-
φορα η Κυβέρνηση, ο προηγούµενος Υπουργός για να µπορέσει
να µπει αυτός ο εργολάβος εκεί. Κοιτάξτε, δεν είναι το θέµα τι
λέω εγώ. Όταν ο δικός σας Περιφερειάρχης καταγγέλλει αυτό
το έργο, δεν µπορούµε έστω και σήµερα, κύριε Υπουργέ, -εγώ
πραγµατικά θα ξανακάνω ερώτηση να έρθει ο Υπουργός- να
δούµε αν αυτό το έργο δεν χρειάζεται για την περιοχή; Να µην
τον βάλουµε µέσα τον εργολάβο. Αλλά το θέµα είναι να µην υπο-
νοµεύσουµε την ανάπτυξη της περιοχής. Ποια επιχείρηση, ποιος
νέος άνθρωπος θα έρθει να φτιάξει το νοικοκυριό του µε φυσικό
αέριο στη Μεγαλόπολη; Σας ρωτώ ειλικρινώς. 

Θέλω να σας πω ότι προτείναµε να φτιάξουµε ΣΗΘΥΑ. Έκανε
µια ολόκληρη πρόταση ο τοµέας, να βοηθήσουµε την Κυβέρ-
νηση, να βοηθήσουµε την περιοχή µας, να µην χαθούν τα 35 εκα-
τοµµύρια. Να µπορέσει ο πολίτης να ανταποκριθεί. Σε µια
περιοχή η οποία θα χάσει τόσες θέσεις εργασίας να µην φύγουν
και οι τελευταίοι κάτοικοι που µένουν εκεί πέρα. Ούτε σε αυτό
ανταποκριθήκατε. 

Πραγµατικά θέλω να σας ρωτήσω µε ειλικρίνεια -ο Υπουργός
δεν το πιστεύει, γιατί άµα το πίστευε, θα ερχόταν να απαντήσει-
αν η Κυβέρνηση πιστεύει ότι αυτό το έργο που θα κοστίσει τόσα
χρήµατα θα είναι προς όφελος των πολιτών της Μεγαλόπολης ή
ενός εργολάβου ο οποίος κάνει αυτή τη δουλειά µόνιµα. Δηλαδή
να δίνουµε ευκαιρίες στους εργολάβους ή ευκαιρίες στους πο-
λίτες;

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά κατ’ αρχάς τις τιµές

του φυσικού αερίου ειδικά σήµερα, επειδή αναφερθήκατε σε αυ-
ξήσεις 500%, νοµίζω ότι έχει γίνει πολλή συζήτηση, αλλά και
έχουν δοθεί εξηγήσεις, γιατί υπάρχουν ειδικές συνθήκες οι
οποίες έχουν ξεπεράσει όλους µας. Να δούµε και πώς θα κατα-
λήξουν. Γι’ αυτό βλέπετε ότι και σε εθνικό επίπεδο, αλλά και σε
ευρωπαϊκό επίπεδο προσπαθούµε να αντιδράσουµε ισορροπών-
τας και παρεµβαίνοντας, γιατί τέτοια κόστη η κοινωνία δεν τα αν-
τέχει –δεν το συζητώ- ούτε και η Αρκαδία τα αντέχει. Κανείς δεν
θα κάνει σύνδεση µε 500% αύξηση που αναφέρατε. Όµως, αυτό
είναι µια συγκυρία λόγω των συνθηκών που εξελίσσονται αυτήν
τη στιγµή και νοµίζω ότι έχει γίνει πολλή συζήτηση. 

Δεν είµαι γνώστης λόγω αρµοδιότητας όλων των θεµάτων τα
οποία θίξατε και γι’ αυτό θα παραµείνω στα ερωτήµατα που
έχετε θέσει, για να µπορέσω να σας δώσω την απάντηση που
είναι στη δική µου διάθεση. 

Σεβόµενος τους προβληµατισµούς σας, εκείνο που µπορώ να
πω -και να συµφωνήσω µαζί σας- είναι ότι µε τέτοιες τιµές -αν
παραµείνουν- είναι βέβαιο ότι κανείς δεν θα συνδεθεί στην πα-
ροχή του φυσικού αερίου, γι’ αυτό και πρέπει να ληφθούν µέτρα.
Επειδή εξελίσσονται πράγµατα δυναµικά, τα οποία φάνηκε ότι
βρήκαν την ίδια την Ευρώπη απροετοίµαστη, εύχοµαι έστω και
καθυστερηµένα η Ευρώπη να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις.
Μέχρι τώρα δεν έχει γίνει αυτό. 

Μέχρι τότε, όµως, εγώ θα σας απαντήσω όσο µπορώ στη
στενή έννοια, περιοριζόµενος στο δεύτερο ερώτηµά σας, για να
σας πω ότι µπορεί να υπάρξει ένα γενναίο πιλοτικό πρόγραµµα
εξοικονόµησης ενέργειας για τις κατοικίες και τις επιχειρήσεις
που θα συνδυάζεται µε την ταυτόχρονη παραγωγή ενέργειας
από φωτοβολταϊκά και χρήση αντλιών θερµότητας. Οι δράσεις
εξοικονόµησης πρωτογενούς ενέργειας και βελτίωσης της ενερ-
γειακής απόδοσης για κατοικίες και επιχειρήσεις αφορούν στο
πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» και σε πρόγραµµα που είναι σε
φάση σχεδιασµού και αφορά σε επιχειρήσεις τουρισµού, επιχει-
ρήσεις τριτογενούς τοµέα, επιλέξιµες δαπάνες, για αυτοπαρα-
γωγή ενέργειας µε τα φωτοβολταϊκά συστήµατα. 

Στο πρόγραµµα ενεργειακής αναβάθµισης κατοικιών «ΕΞΟΙ-
ΚΟΝΟΜΩ 2021» έχει διαµοιραστεί επιπλέον 5% του συνολικού
προϋπολογισµού σε περιοχές της χώρας µε ιδιαίτερα χαρακτη-
ριστικά, στις οποίες συµπεριλαµβάνεται και η Περιφερειακή Ενό-
τητα Αρκαδίας -καθότι σ’ αυτή ανήκει η περιοχή της
Μεγαλόπολης- µε τη λογική της υποβοήθησης περιοχών σε απο-
λιγνιτοποίηση.

Ειδικά για την Περιφερειακή Ενότητα Αρκαδίας οι προβλεπό-
µενοι συνολικοί πόροι ανέρχονται σε 11.887.000 ευρώ, εκ των
οποίων το 1.881.000 αφορά σε αιτήσεις προερχόµενες από την
πρώτη εισοδηµατική κατηγορία, πόροι για την αντιµετώπιση της
ενεργειακής φτώχειας, 8.125.000 σε αιτήσεις προερχόµενες από
τις υπόλοιπες κατηγορίες και 1.881.000 αφορά σε αιτήσεις πο-
λυκατοικιών. Η κατανοµή των πόρων του προγράµµατος είναι εν-
δεικτική και δύναται να προσαρµοστεί σε περίπτωση µη
εξάντλησης των πόρων σε ορισµένες περιφερειακές ενότητες. 

Επίσης, υλοποιείται δράση για την αντικατάσταση συστηµά-
των θέρµανσης µε συστήµατα φυσικού αερίου στην πόλη της
Μεγαλόπολης, η οποία αφορά στην επιχορήγηση του κόστους
της εσωτερικής εγκατάστασης φυσικού αερίου κατοικιών που
βρίσκονται στην πόλη της Μεγαλόπολης και έχουν δυνατότητα
σύνδεσης µε το υπό κατασκευή δίκτυο φυσικού αερίου στην πε-
ριοχή, υπό την προϋπόθεση ότι πραγµατοποιείται αντικατάσταση
υφιστάµενων συστηµάτων θέρµανσης τα οποία είτε χρησιµοποι-
ούν ως καύσιµο το πετρέλαιο ή άλλα στερεά συµβατικά καύσιµα
είτε συνδέονται µε το σύστηµα τηλεθέρµανσης που λειτουργεί
στην πόλη και πρόκειται σύντοµα να καταργηθεί. 

Ο προϋπολογισµός της δράσης αυτής ανέρχεται στο ποσό
των 11.760.000 ευρώ. Η δηµόσια δαπάνη συγχρηµατοδοτείται
από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Περιφερειακής Ανάπτυξης της Ευρω-
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παϊκής Ένωσης και από εθνική συµµετοχή. Επιλέξιµες είναι νο-
µίµως υφιστάµενες µονοκατοικίες, πολυκατοικίες ή µεµονωµένα
διαµερίσµατα που βρίσκονται στην πόλη της Μεγαλόπολης και
δύνανται να συνδεθούν και να τροφοδοτηθούν από το υπό κατα-
σκευή δίκτυο φυσικού αερίου στην περιοχή. Η υλοποίηση των
ανωτέρω δράσεων και ειδικότερα των στόχων τους προβλέπεται
να συµβάλουν δραστικά στη µείωση του ενεργειακού κόστους
κατοικιών και επιχειρήσεων.

Στην παρούσα φάση δεν προβλέπεται άλλη δράση που να
αφορά στις αντλίες θερµότητας.

Κλείνοντας -και ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας-
και συµφωνώντας απόλυτα και κατανοώντας απόλυτα και τον
προβληµατισµό και την αγωνία για µια περιοχή που ξεκίνησε η
µετάβαση από τον λιγνίτη σε καθαρή ενέργεια µε µεταβατικό
ορυκτό το φυσικό αέριο, είναι αλήθεια ότι λόγω των συνθηκών
οι τιµές απογειώθηκαν και δεν τις αντέχει κανείς, γι’ αυτό και έγι-
ναν και γίνονται παρεµβάσεις. Εύχοµαι να µη χρειαστούν παρα-
πάνω, γιατί δεν ξέρω αν µπορούµε παραπάνω. Εύχοµαι, λοιπόν,
αυτός ο προβληµατισµός και η αγωνία σας για τις µεγάλες αυ-
ξήσεις στο φυσικό αέριο και στην περιοχή σας να ισορροπήσουν
και είναι υποχρέωση και δική µας, αλλά και της Ευρώπης να
βρούµε µια κοινή λύση που θα ανακουφίζει την κοινωνία, η οποία
δεν µπορεί να αντέξει τέτοιες τιµές σε τέτοια επίπεδα.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 637/3-5-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµπου (Χάρη)
Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ποιος είναι ο πολεοδοµικός σχεδιασµός της Κυβέρνησης
για τη σεισµόπληκτη περιοχή του Αρκαλοχωρίου;».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, 27 Σεπτεµβρίου 2021. Έχουν παρέλθει πάνω

από επτά µήνες, σίγουρα πάνω από µισό έτος. Μια περιοχή λες
και ο χρόνος «πάγωσε» την επόµενη µέρα, µια περιοχή που οι
πολίτες της εκλήθησαν και έγιναν ουσιαστικά πρόσφυγες στον
ίδιο τους τον τόπο. Το σοβαρότερο ζήτηµα κατά την άποψή µας,
πέραν φυσικά των σηµαντικών παρεµβάσεων της πολιτείας που
πρέπει να υπάρχουν σε επίπεδο αποκατάστασης, είναι το µέλλον
σε αναπτυξιακό ορίζοντα, που δεν είναι άλλο από τη χωροταξική
και πολεοδοµική ανασυγκρότηση της περιοχής, εξού και η ση-
µερινή επίκαιρη ερώτηση.

Όπως γνωρίζετε, υπάρχει ένα σοβαρό, σηµαντικό εργαλείο το
οποίο εκπονήθηκε νοµοθετικά από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -
αναφέροµαι στον ν.4447/2016- το οποίο ουσιαστικά δίνει τη δυνα-
τότητα να προχωρήσουν ad hoc προσεγµένες και στοχευµένες
κινήσεις πολεοδοµικού και χωροταξικού χαρακτήρα και µάλιστα
έρχονται σε µια πολύ σηµαντική στιγµή για την περιοχή. 

Έχουµε ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα. Έχουµε αυτή τη στιγµή
µια ασάφεια στην προσέγγιση από πλευράς Κυβέρνησης, εξού
και το ερώτηµα ποιος είναι ο πολεοδοµικός σχεδιασµός, διότι
µετά από επτά και πλέον µήνες δεν σας κρύβω ότι αυτή η αβελ-
τηρία και η καθυστέρηση έχει δηµιουργήσει πάρα πολλά προ-
βλήµατα.

Θα σας πω µόνο ένα νούµερο: Τέσσερις χιλιάδες τριακόσιοι
ήταν επισήµως οι κάτοικοι της περιοχής του Αρκαλοχωρίου το
2011 µε την προηγούµενη απογραφή. Ξέρετε πόσοι είναι σή-
µερα, σύµφωνα µε την πρόσφατη απογραφή του 2021; Έχουν
αποµειωθεί στους δύο χιλιάδες επτακόσιους, δηλαδή έχουµε
30% µείωση του πληθυσµού µέσα σε επτά µήνες. Η πληθυσµιακή
συρρίκνωση είναι δεδοµένη. Το πρόβληµα είναι τεράστιο. Υπάρ-
χουν περιοχές, υπάρχουν οικισµοί όπως είναι ο Σαµπάς, όπως
είναι το Αρχοντικό, όπως είναι η Βόνη, όπως είναι ο Γαλατάς, που
ερηµώθηκαν επί της ουσίας.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο ερώτηµα που νοµίζω ότι αφορά άµεσα
αυτή την προσπάθεια ανασυγκρότησης της περιοχής.

Κύριε Υπουργέ, θέλω πραγµατικά µια στοχευµένη και αποκρυ-
σταλλωµένη απάντηση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Σε ποιο στάδιο

βρίσκεται το τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο της Δηµοτικής Ενότη-
τος Αρκαλοχωρίου του Δήµου Μινώα Πεδιάδας αφ’ ενός και σε
ποιο στάδιο το ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο του Δήµου Μινώα Πε-
διάδας;

Δεύτερον: Η πολεοδόµηση του Αρκαλοχωρίου θα ρυθµίζεται
από το τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο ή από το ειδικό; Υπάρχει συγ-
κεκριµένος λόγος που θέτω αυτό το ερώτηµα.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
σέβοµαι την αγωνία σας και θα είµαι απόλυτα συγκεκριµένος στο
ερώτηµά σας σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη της ιδιαίτερης πατρί-
δας σας, της περιοχής σας, όταν µάλιστα έχει υποστεί και φυσι-
κές καταστροφές που κάνουν τον χώρο ακόµη πιο δύσκολο. 

Θέλω να σας πω ότι ξεκινήσαµε στο πλαίσιο του προγράµµα-
τος πολεοδοµικής ανασυγκρότησης «Κωνσταντίνος Δοξιάδης»
και αξιοποιώντας πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης να κάνουµε
µια µεγάλη τοµή. Είναι ένας πολύ υψηλός στόχος. Όµως, είναι
εθνικός στόχος και οφείλουµε να τον κερδίσουµε όλοι µαζί -θα
το λέω πάντα- αφού στο 70% της επικράτειας έχουµε έλλειµµα
αυτού του χωροταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού, µέρος
του οποίου είναι η περιοχή σας και στο οποίο αναφερθήκατε.

Στον πρώτο κύκλο που υπέγραψα να ξεκινήσουν δώδεκα το-
πικά πολεοδοµικά σχέδια συν πέντε ειδικά πολεοδοµικά σχέδια,
ένα από τα πέντε ειδικά πολεοδοµικά σχέδια ήταν του Δήµου
Μινώα Πεδιάδας. Δηµοτική ενότητα του Δήµου Μινώα Πεδιάδος
είναι ο χώρος στον οποίο αναφέρεστε. 

Θέλω να σας πω και να σας διαβάσω στο τέλος όλη την εξέ-
λιξη των βηµάτων για να φτάσουµε στο σηµείο που είµαστε σή-
µερα. Θα σας πω πού είναι σήµερα το θέµα και πιστεύω ότι θα
σας ικανοποιήσει. 

Είµαστε στη φάση, την τελική ευθεία υπογραφής της σύµβα-
σης µε τον ανάδοχο για ένα έργο το οποίο έχει προϋπολογισµό.
Και όταν λέω ότι είµαστε στην τελική ευθεία, εννοούµε µέσα στον
µήνα αυτόν να υπογραφεί η σύµβαση µε τον ανάδοχο. Μπορεί
να είναι και πολύ γρηγορότερα από τον χρόνο που σας λέω. Ο
προϋπολογισµός του ειδικού πολεοδοµικού σχεδίου είναι στο
επίπεδο διοικητικών ορίων του Δήµου Μινώα Πεδιάδας, που πε-
ριλαµβάνει βεβαίως και το Αρκαλοχώρι, αλλά και τις άλλες δη-
µοτικές ενότητες. Είναι τρεις δηµοτικές ενότητες -νοµίζω ότι
καλά τα λέω- στον Δήµο Μινώα Πεδιάδος-. Και έρχεται, λοιπόν,
µε έναν προϋπολογισµό 1.400.000 συν ΦΠΑ και µε χρόνο παρά-
δοσης της µελέτης δέκα µήνες και αναγνωρίζοντας ότι η περιοχή
έχει κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης και αξιοποιώντας
ως εργαλείο αυτά που θεσµικά ο νόµος προβλέπει στις περιπτώ-
σεις αυτές για τη γρήγορη αποκατάσταση, αλλά και σε ό,τι
αφορά µελέτες που θα αφορούν αποκαταστάσεις, να τρέξουµε
µε γρήγορες διαδικασίες. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτά, θέλω να σας πω ότι ξεκινήσαµε µε
την ένταξη, προχωράµε στην υπογραφή και το σχέδιο αυτό το ει-
δικό θα έχει οριοθετήσεις, όρια σχεδίου πόλης, επεκτάσεις σχε-
δίου πόλης, όρια οικισµών, επεκτάσεις προς πολεοδόµηση
ορεινών οικισµών, στην εκτός σχεδίου περιοχή χρήσεις γης,
όρους δόµησης, οριοθετήσεις ρεµάτων, κυκλοφοριακές µελέτες,
περιβαλλοντικές µελέτες. Θα έχει, επίσης, θέµατα και µελέτες που
αφορούν στην προστασία από φυσικές και τεχνολογικές κατα-
στροφές. Έχει µια σειρά. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την επικαιρό-
τητα σε σχέση µε τα παλιά γενικά πολεοδοµικά σχέδια είναι πολύ
πιο εµπλουτισµένα, πολύ πιο επικαιροποιηµένα και πολύ πιο σύν-
θετα, αλλά και χρήσιµα για να βάλουν τάξη στον χώρο και να ξέρει
από πριν ο καθένας τι επιτρέπεται και τι απαγορεύεται παντού. 

Αυτή είναι η πρώτη απάντηση που σας δίδω. Και λέω ξανά
εξαρχής ότι περιλαµβάνεται στα διοικητικά όρια του δήµου, άρα
στα διοικητικά όρια προφανώς κάθε δηµοτικής ενότητας η πα-
ρέµβαση στην οποία αναφέρθηκα.

Για να µην καθυστερώ, όµως, άλλο και ζητώ συγγνώµη, κυρία
Πρόεδρε, θα συµπληρώσω στη δευτερολογία µου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ,

κύριε Ταγαρά, αναφέρετε κάτι που δεν σας κρύβω ότι εξεπλάγην
αρνητικά και θα πω πιο συγκεκριµένα τι εννοώ.

Εδώ σε αυτή την Αίθουσα στις 15 Νοεµβρίου του 2021 αναφέ-
ρατε ότι ήδη έχουν συλλεγεί οι προσφορές των υποψήφιων ανα-
δόχων µελετητών -Νοέµβριο του 21, πριν από έξι µήνες- και ότι
κατά τη δική σας δεσµευτική εκτίµηση µέσα στο 2022, στο παρόν
έτος, θα έχουµε ολοκλήρωση των µελετών. Βλέπετε ότι προσπα-
θούµε να επιταχύνουµε τις διαδικασίες. Κάθε µέρα που περνάει
εµφιλοχωρεί σοβαρότατος κίνδυνος ερηµοποίησης της περιο-
χής. Σας είπα ότι σε επτά µήνες αποµειώθηκε το πληθυσµιακό
στοιχείο της περιοχής κατά 30% έως 35%. Δεν έχουµε την πολυ-
τέλεια απώλειας χρόνου.

Και έρχεστε εδώ τον Νοέµβριο του 2021 και λέτε ότι συλλέ-
γουµε προσφορές για τους υποψήφιους αναδόχους- OK, λογικό-
και είµαστε τώρα, Μάιο του 2022, και µας λέτε ότι έχει προσκλη-
θεί ο ανάδοχος για να υπογράψει σύµβαση, δηλαδή στο µέσο
του 2022 να αναλάβει ως ανάδοχος µελετητής µια σύµβαση, η
οποία ειρήσθω εν παρόδω διάρκεια δέκα µηνών. Άρα βρισκόµα-
στε ήδη στα µέσα του 2023, αν απλώσουµε τον χρόνο. Άρα µας
λέτε εδώ σήµερα ότι αυτά τα οποία εκτιµήσατε τον Νοέµβρη του
2021 δεν ισχύουν και πάµε για άλλους έξι µήνες πίσω. 

Προσέξτε. Τα πράγµατα είναι σοβαρά. Δεν έχουµε την πολυ-
τέλεια καθυστερήσεων. Ούτε καν σύµβαση, λοιπόν, δεν έχουµε
υπογεγραµµένη, απ’ ότι αντιλαµβάνοµαι. Είµαστε κοντά και
έχουµε έξι µήνες χάσει επιπρόσθετους. Θα ήθελα στη δευτερο-
λογία σας µια δεύτερη εκτίµηση ελπίζω πιο ευκρινή και να απο-
δειχθεί ευκρινέστερη της πρώτης εκτίµησής σας, όσον αφορά
το πότε θα έχουµε µια µελέτη στα χέρια µας. Διότι αντιλαµβάνε-
στε ότι ακόµα κι αν τον Ιούνιο υπογραφεί η σύµβαση, έπονται
δέκα µήνες µε τη συµβατική υποχρέωση βάσει του χρονοδια-
γράµµατος που υπάρχει, αν δεν υπάρχει και παράταση. Άρα
πάµε 2023 και να δούµε. Αυτό δεν µπορώ να µην το τονίσω και
αυτή είναι και η κοινοβουλευτική µας υποχρέωση, να επιταχύ-
νουµε τη διαδικασία.

Όµως, δεν σας κρύβω ότι επιτοµή του λόγου µας πάντοτε είναι
οι πράξεις µας. Άλλα ειπώθηκαν εδώ, λοιπόν, προ εξαµήνου και
άλλα αντιλαµβάνοµαι και ακούω σήµερα από εσάς, πάλι από
εσάς. 

Θέτω, λοιπόν, ένα και µόνο ζήτηµα στη δευτερολογία µου, το
οποίο είναι το εξής: Θα ήθελα σήµερα, κύριε Υπουργέ, όσο πιο
αξιόπιστα µπορείτε να µας αναφέρετε τον οδικό χάρτη των ενερ-
γειών εις τρόπον ώστε, επιτέλους, να έχουµε µια ολοκληρωµένη
πολεοδοµική µελέτη, µια πολεοδοµική µελέτη που πράγµατι
αφορά τη Δηµοτική Ενότητα Αρκαλοχωρίου του Δήµου Μινώα
Πεδιάδος. Οι άλλες δυο δηµοτικές ενότητες είναι Καστελίου και
Θραψανού αντίστοιχα.

Όµως, έρχεται µια πολεοδοµική µελέτη σε µια χρονική συγκυ-
ρία που έχουµε έντονες και αποδεδειγµένες αλλεπάλληλες σει-
σµικές ενέργειες και έχει πληγεί η περιοχή. Και, µάλιστα, µόλις
και χθες είχαµε ισχυρότατο σεισµό στην Κρήτη επιφανειακό, στα
επτά χιλιόµετρα στην ευρύτερη περιοχή του Αρκαλοχωρίου, τεσ-
σεράµισι ρίχτερ. Άρα συνεχίζονται αυτές οι σεισµικές ενέργειας.

Και το κρίσιµο ερώτηµα είναι ένα: Θα επικαιροποιήσει ο µελε-
τητής, ο ανάδοχος το νέο δεδοµένο, το νέο σεισµικό στάτους
κβο της περιοχής, πρώτον; Και, δεύτερον, θα συγκεράσει µέσω
µιας χωροταξικής όσµωσης το σύνολο αυτών για να µπορούµε
πραγµατικά να πιστέψουµε ότι την επόµενη µέρα η περιοχή όλη
θα ανασυνταχθεί; Διότι απαιτείται ένα χωροταξικό σχέδιο Μάρ-
σαλ στην περιοχή. Είναι απαραίτητο αυτό. Το έχουµε τονίσει πολ-
λές φορές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, είµαι πολύ συγκεκριµένος. Είπα ότι µέχρι

τέλος του µήνα θα έχει υπογραφεί η σύµβαση και είπα από της
υπογραφής της σύµβασης σε δέκα µήνες θα έχει ολοκληρωθεί
και παραδοθεί η µελέτη για να προχωρήσει η εγκριτική διαδικα-
σία µετά. 

Επειδή αναφερθήκατε σε καθυστερήσεις, θα σας πω κατ’
αρχάς ότι αυτά που περιγράφω ως χρόνος δεν έχουν ξαναγίνει
ποτέ και πουθενά στο παρελθόν. Επαναλαµβάνω: Ποτέ και που-
θενά. Οι ταχύτητες µε τις οποίες κινούµαστε είναι πρωτόγνωρες
και, µάλιστα, για περισσότερες µελέτες στα πλαίσια της αναβάθ-
µισης που εξήγησα.

Ακούστε τώρα όλα τα βήµατα, γιατί είπα ότι θα είµαι συγκε-
κριµένος. Τον όγδοο του 2021 υπογράφω την πρώτη απόφαση,
πρώτο κύκλο. Μιλάµε για περίπου διακόσια τριάντα προεδρικά
διατάγµατα, γιατί και αυτή η µελέτη στο τέλος, αυτό το ειδικό
πολεοδοµικό σχέδιο, µε προεδρικό διάταγµα θα εγκριθεί για
ασφάλεια δικαίου, όπως και όλα τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια
και τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια σε όλη την Ελλάδα. Πρώτος
κύκλος, λοιπόν, βάζουµε αµέσως και πριν τον σεισµό.

Πότε έγινε ο σεισµός, αγαπητέ συνάδελφε;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Στις 27 Σεπτεµ-

βρίου του 2021.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Άριστα. Στις 4-8-2021, πριν δηλαδή, έχουµε εντάξει
το ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο. Γίνεται ο σεισµός. Θα σας δια-
βάσω για να δείτε όλα τα βήµατα που έχουν µεσολαβήσει για να
φτάσω στο σηµείο να σας πω ότι είµαστε στην τελική υπογραφή
της σύµβασης. Στις 19-10-2021 ενηµερώσαµε εγγράφως το ΤΕΕ.
Ανοίγω παρένθεση και σας λέω ότι τη διαγωνιστική διαδικασία,
σύµφωνα µε αυτά που έχουν εξελιχθεί, την κάνει το Τεχνικό Επι-
µελητήριο Ελλάδας.

Ενηµερώσαµε λοιπόν να ακολουθήσει την έκτακτη διαδικασία
κερδίζοντας χρόνο λόγω χαρακτηρισµού σε κατάσταση εκτά-
κτου ανάγκης της περιοχής. Αυτό έγινε στις 19 Οκτωβρίου. 

Στις 23 Νοεµβρίου -σωστά αναφερθήκατε, έτσι είχα πει και θα
συνεχίσω παρακάτω- απευθύνθηκε το ΤΕΕ, σύµφωνα µε τη θε-
σµική υποχρέωση, για να πάρει τις προσφορές από τρία γρα-
φεία. Στις 23 Νοεµβρίου η διοικούσα επιτροπή του Τεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδας ενέκρινε τη σκοπιµότητα της προσφυ-
γής στη διαδικασία της απλής διαπραγµάτευσης. Στις 16 Δεκεµ-
βρίου πέρασε από το Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών
Θεµάτων και Αµφισβητήσεων του Υπουργείου Περιβάλλοντος. 

Στις 14-1-2022 δηµοσιεύθηκε ο ηλεκτρονικός διαγωνισµός στο
ΕΣΔ, στο σύστηµα. Ως καταληκτική ηµεροµηνία ορίστηκε η 1η

Φεβρουαρίου. Στις 2 Φεβρουαρίου κοινοποιήθηκε στους υποψή-
φιους αναδόχους ο κατάλογος συµµετεχόντων κατά σειρά µει-
οδοσίας. Στις 23 Μαρτίου, αφού ολοκληρώθηκε ο έλεγχος των
δικαιολογητικών συµµετοχής υποψηφίων κ.λπ., συντάχθηκε το
πρακτικό από την επιτροπή διαγωνισµού και ταυτόχρονα κοινο-
ποιήθηκε η απόφαση της Διοικούσας Επιτροπής του ΤΕΕ για την
αξιολόγηση των δικαιολογητικών συµµετοχής των οικονοµικών
προσφορών του ηλεκτρονικού διαγωνισµού.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Λίγο την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, επειδή είναι κρίσιµο.
Στις 4 Απριλίου, µετά από άπρακτο δεκαήµερο για την υπο-

βολή προδικαστικών προσφυγών, απεστάλη ηλεκτρονική πρό-
σκληση στον ανάδοχο για την υποβολή των δικαιολογητικών
κατακύρωσης του διαγωνισµού εντός δέκα ηµερών, µέχρι τις 14
Απριλίου. Στις 14 Απριλίου ζήτησε µια µικρή παράταση για να µα-
ζέψει στοιχεία, παράδειγµα από το πρωτοδικείο που κάποιοι θε-
ωρούσαν έναν και δύο µήνες. Τα πήρε και αυτά. Αυτά είναι
σηµερινά γιατί εξελίσσεται η διαδικασία. 

Σας λέω, λοιπόν, τώρα ότι µέχρι τέλος του µήνα -υπεβλήθησαν
τώρα τα συµπληρωµατικά στοιχεία από τον ανάδοχο- να τελει-
ώσουµε και πάµε στην υπογραφή της σύµβασης. Έγινε κατα-
νοητό από τους χρόνους που διάβασε στην εξέλιξη των βηµάτων
µέχρι να φθάσουµε στη συµβασιοποίηση ότι έχουν τηρηθεί απο-
λύτως και οι απαραίτητοι ενδιάµεσοι χρόνοι -γιατί υπάρχουν θε-
σµικά και κάποιοι χρόνοι που πρέπει να τηρηθούν-, για να
φτάσουµε σε αυτό το αποτέλεσµα.

Σε ό,τι αφορά την ταχύτητα, είναι βέβαιο -παρ’ όλο που σας
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είπα ότι τέτοιες ταχύτητες δεν έχουν ξανά υπάρξει- και λόγω ιδι-
αιτερότητας που εκφράσατε και εσείς ότι και εµείς θα είµαστε
εδώ για να παρακολουθούµε και, στο βαθµό που µας επιτρέπε-
ται, να πιέσουµε για την τήρηση των χρόνων και αν µπορούµε
και στην ολοκλήρωση και σε µικρότερους χρόνους. Αυτό να
είστε βέβαιοι ότι θα το κάνουµε προς κάθε κατεύθυνση. 

Στις µελέτες αυτές -επειδή αναφερθήκατε στο σεισµό και ανα-
φερθήκατε και στις ιδιαιτερότητες που προκύπτουν µε αφορµή
τη γνώση και την εµπειρία από το συγκεκριµένο σεισµό ή τους
σεισµούς που εξελίσσονται- θα υπάρξουν και γεωλογικές µελέ-
τες. Όλα αυτά θα συνεκτιµηθούν και στο τέλος, στο προεδρικό
διάταγµα, θα αναφέρεται ότι µέσα από την εµπειρία και τη γνώση
των τελευταίων σεισµικών φαινοµένων πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν
στον σχεδιασµό και στις µελέτες των κτιρίων, ανάλογα µε τη
χρήση και τη σηµαντικότητα, τι συντελεστές ασφαλείας και σει-
σµικοί συντελεστές θα πρέπει να καλύπτουν την περιοχή σας,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 644/3-5-2022 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Νέα παραποµπή στο Ευρωδικα-
στήριο εξαιτίας της στρεβλής πολιτικής της Κυβέρνησης για τα
αιολικά στον Δήµο Καρύστου».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε,

µπορώ να ανέβω στο Βήµα για την πρωτολογία µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Βεβαίως. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργέ, έχουµε φτάσει πλέον στο

στάδιο της δεύτερης παραποµπής, µετά την πρόσφατη καταδίκη
του Δεκέµβρη, για το ίδιο θέµα. Και σας φέρνω εδώ πέρα την εγ-
κατάσταση αιολικών στο Δήµο Καφηρέα, στον Ευαγγελισµό, στη
νότια Εύβοια που είναι λόγος της παραποµπής. Προχωράτε αυτή
τη στιγµή ένα αιολικό πάρκο, για το οποίο παραπεµπόµαστε,
στην περιοχή της Όχης για την οποία µας στέλνει -και αυτά λένε
και τα δηµοσιεύµατα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»- στο Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και εσείς το προχωράτε. 

Τι γίνεται λοιπόν σε αυτό το αιολικό; Γίνεται σε διπλή
«NATURA» και δεν κάνετε ειδική οικολογική αξιολόγηση. Πιο µε-
γάλη παραβίαση της περιβαλλοντικής ευρωπαϊκής νοµοθεσίας
από αυτή δεν µπορεί να γίνει. 

Έχετε το αρµόδιο τµήµα, το Τµήµα Διαχείρισης Φυσικού Περι-
βάλλοντος του Υπουργείου που είναι υπεύθυνο για τη «Δέουσα
Εκτίµηση» να σας γνωµοδοτεί αρνητικά και εσείς προχωράτε. Μας
λέει το δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» ότι παραπέµπουν τη
χώρα µας εξαιτίας σας, επειδή δεν γίνεται η «Δέουσα Εκτίµηση». 

Προχωράτε πέρα απ’ αυτό και προσθέτετε νέα ανεµογεννή-
τρια στο ΑΣΠΗΕ Μίλζα, χωρίς δηµόσια διαβούλευση. 

Όσον αφορά τις αποστάσεις από επαρχιακούς δρόµους που
προβλέπει το χωροταξικό των ΑΠΕ, δεν τις τηρείτε. Σε επαρχιακό
δρόµο τα αυτοκίνητα θα περνάνε κάτω από τα πτερύγια της ανε-
µογεννήτριας, κάτι που απαγορεύεται για λόγους ατυχήµατος.
Δεν τηρείτε τις αποστάσεις από οικισµό, από το αιολικό και τα
συνοδά του έργα. Η απόσταση είναι διακόσια πενήντα µέτρα,
πεντακόσια µέτρα ορίζει το χωροταξικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια πολύ µικρή ανοχή, κυρία Πρόεδρε. 
Έχετε 168% υπέρβαση της φέρουσας ικανότητας και αυτό το

χωροταξικό και άλλη παραβίαση. Ο κ. Σκρέκας είπε ότι υπάρχει
σύµφωνη γνώµη του οικείου δηµοτικού συµβουλίου για την
υπέρβαση. Πού; Πού είναι αυτή η γνώµη; 

Την ίδια στιγµή έχουµε καταγγελία -και θα σας καταθέσω όλα
αυτά τα έγγραφα που τεκµηριώνουν τα παραπάνω- από το Σύλ-
λογο Προστασίας Περιβάλλοντος Νότιας Καρυστίας για παρά-
νοµο λατοµείο. Την έχετε λάβει υπ’ όψιν σας; Το ρωτάµε και στην
επίκαιρη.

Επίσης, µε άλλο µεγάλο έγγραφο καταγγέλλουν ότι έχει γίνει
υπέρβαση της διαµέτρου του δρόµου από τα πέντε ή δώδεκα

µέτρα µάξιµουµ στα τριάντα µέτρα και βέβαια γίνεται καταπά-
τηση, είναι περικυκλωµένος ο οικισµός, το χωροταξικό των ΑΠΕ
αναφέρει ότι δεν µπορούν οι ανεµογεννήτριες να υπερβαίνουν
το 30% του οπτικού πεδίου, αλλά στον Ευαγγελισµό το ποσοστό
ξεπερνάει το 70%. 

Θέλω να µας πείτε ειλικρινά πώς µπορεί να προχωράει αυτό
το έργο και τι θα κάνετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς οι βεβαιώσεις παρα-
γωγού -επειδή τα έχουµε πει πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα-
δεν σηµαίνει ότι θα εξελιχθούν και για κατασκευή και ολοκλή-
ρωση του έργου, αφού ξέρετε ότι περνάει από διάφορες φάσεις
και η κρίσιµη φάση είναι η χωροθέτηση, αλλά και η περιβαλλον-
τική αδειοδότηση. Διότι αν δεν πληροί αυτές τις προϋποθέσεις,
έστω και αν έχει πάρει τη βεβαίωση, δεν θα προχωρήσει παρα-
πέρα. Αυτή είναι η πρώτη παρατήρηση.

Δεύτερη παρατήρηση. Σε ό,τι αφορά το θέµα της φέρουσας
ικανότητας -όπως βάζετε στο ερώτηµά σας εδώ σωστά-, όπως
προβλέπεται από το νόµο του 2006, δίνεται η δυνατότητα, στη
φάση των βεβαιώσεων παραγωγού, να έχουν και παραπάνω από
την επιτρεπόµενη φέρουσα ικανότητα, στην ουσία δανειζόµενοι
και µέχρι το 30% της επιτρεπόµενης φέρουσας ικανότητας όµο-
ρης δηµοτικής ενότητας ιδίου δήµου -εφόσον το έργο αναπτύσ-
σεται στο δήµο ολόκληρο- να µπορεί να βάλει στην όµορη
δηµοτική ενότητα. Όµως, µέχρι να φτάσει στην κατασκευή, εκεί
το ποσοστό φέρουσας ικανότητας απαγορεύεται να αυξάνει,
γιατί εκεί πρέπει να τηρούνται τα όρια της αντοχής -για να το πω
λαϊκά, αυτό σηµαίνει «φέρουσα ικανότητα»- ανάλογα µε τις ιδι-
αιτερότητες της κάθε περιοχής. 

Και θέλω να σας πω, επειδή αναφερθήκατε στην ειδική µελέτη,
ότι η Δηµοτική Ενότητα Καρύστου βρίσκεται από πλευράς φέ-
ρουσας ικανότητας, σύµφωνα µε το χωροταξικό πλαίσιο και αυτά
τα οποία επιτρέπονται, στο 71%, η Ενότητα Καφηρέως στο 150%
-είναι αυτό στο οποίο έκανα την ανάλυση προηγουµένως, η
υπέρβαση που µπορεί να επιτρέπεται στη φάση της βεβαίωσης
παραγωγού, αλλά δεν επιτρέπεται στο τέλος, σε επίπεδο ολο-
κλήρωσης έργου να υπερβεί το ποσοστό του ανώτατου της φέ-
ρουσας ικανότητας- η Δηµοτική Ενότητα Μαρµαρίου στο 47%
και η Δηµοτική Ενότητα Στυρέων στο 42%. Πράγµατι, όπως είπα
και πριν, η Δηµοτική Ενότητα Καφηρέως έχει αυτή τη στιγµή στο
επίπεδο βεβαίωσης παραγωγού. Παραπάνω εξήγησα τι προβλέ-
πει ο νόµος, σε ποια φάση, αλλά και πώς θα καταλήξει.

Σε ό,τι αφορά την απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων,
επειδή αναφερθήκατε και σε αυτό και πότε δόθηκε, το 2015
έχουµε την απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων. Η γνωµο-
δότηση δε για θέµατα που αφορούσαν στην ειδική οικολογική
παρέµβαση και µελέτη είναι από 23-1-2014, την οποία έλαβε βε-
βαίως υπ’ όψιν στην απόφαση ως το «στοιχείο 61». Αυτά ως
απάντηση στο πρώτο ερώτηµα το οποίο υποβάλατε.

Σε ό,τι αφορά την υπέρβαση από πλευράς ανεµογεννητριών
που υπάρχει αυτή τη στιγµή στη φάση της βεβαίωσης παραγω-
γού, και αναφερόµαστε σε σαράντα τέσσερις περίπου τυπικές
ανεµογεννήτριες -δεν είναι ποσοστό φέρουσας ικανότητας, αλλά
είναι αντιστοίχιση σε αριθµό ανεµογεννητριών- αυτό όπως είπα
µέχρι το τέλος θα απορροφηθεί και θα φτάσει εκεί που επιτρέ-
πεται ως µέγιστο, χωρίς υπέρβαση.

Αναφερθήκατε και σε αποστάσεις. Δεν γνωρίζω για να σας
απαντήσω µε λεπτοµέρεια. Όµως, οφείλει ο κάθε έλεγχος που
γίνεται, αλλά και πολύ περισσότερο η Διεύθυνση Περιβαλλοντι-
κής Αδειοδότησης, να ελέγχει τις αποστάσεις και από οικισµούς
και από επαρχιακούς δρόµους, κ.λπ.. Και αν έχει γίνει κάτι που
δεν επιτρέπεται, καταλαβαίνετε ότι είναι και λόγος ακυρότητας
της ίδιας της απόφασης. 

Αν, λοιπόν, συντρέχουν τέτοιες προϋποθέσεις, να είστε βέ-
βαιος -και θα το δω- ότι δεν πρόκειται να προχωρήσει, διότι απλά
είναι παράβαση νόµου. Όµως, αυτά τα οποία γνωρίζω είναι ότι
δεν υπάρχουν θέµατα που να αφορούν αποστάσεις από οικι-
σµούς, από επαρχιακούς δρόµους, κ.λπ.. Σας υπόσχοµαι, όµως,
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ότι θα δώσω εντολή να ελεγχθεί και να έχω απάντηση και για το
θέµα των αποστάσεων που θέσατε σήµερα εδώ.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ναι, υπάρχει πρόβληµα µε τις αποστάσεις και

γι’ αυτό το θέµα είναι ήδη στο Συµβούλιο Επικρατείας.
Όσον αφορά αυτό το ζήτηµα, σας καταθέτω κατ’ αρχάς τα έγ-

γραφα που είπα. Λέει ο κ. Σκρέκας στην προηγούµενη ερώτησή
µου για το θέµα ότι εξετάζει πάντοτε η ΡΑΕ τη φέρουσα ικανό-
τητα και ότι στη Δηµοτική Ενότητα Καφηρέως προκύπτει προ-
σαύξηση ποσοστού ύστερα από σύµφωνη γνώµη του οικείου
δηµοτικού συµβουλίου. Έχω ζητήσει σε κάθε επίκαιρη προς τον
κ. Σκρέκα να µου φέρει αυτή τη σύµφωνη γνώµη και ποτέ δεν
την έφερε. Σε αντίθεση µε εσάς που λέτε ότι προσαυξήθηκε
επειδή υπήρχε χώρος, ο κ. Σκρέκας είπε ότι υπήρχε σύµφωνη
γνώµη.

Εγώ θα σας καταθέσω εδώ πέρα τα πρακτικά του δηµοτικού
συµβουλίου στις 7 Αυγούστου 2020, όπου ζητάει το δηµοτικό
συµβούλιο να απορριφθεί το συγκεκριµένο έργο και καµµία από
τις φέρουσες ικανότητες.

Θα σας καταθέσω την ταυτοποίηση του δρόµου ως επαρχια-
κής οδού και άρα την ξεκάθαρη παραβίαση των όρων του χωρο-
ταξικού. 

Θα σας καταθέσω το παράρτηµα του χωροταξικού -ήµουν και
µέλος του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας όταν εγκρίθηκε αυτό
το χωροταξικό και η δική µου γνώµη ήταν διαφορετική προφα-
νώς- όπου το 30% του ορίζοντα τριακοσίων εξήντα µοιρών µπο-
ρεί να καλυφθεί σε αυτές τις περιοχές. Κακώς, κατά τη γνώµη
µου, αλλά αυτό λέει το χωροταξικό. Πάνω από 70% κάλυπτε στη
συγκεκριµένη περίπτωση.

Επίσης, θα σας καταθέσω και την καταγγελία που σας είπα για
το λατοµείο.

Όλα αυτά θα σας τα καταθέσω στα Πρακτικά. 
Εσείς µας λέτε: «Μα, είναι σε στάδιο άδειας παραγωγού».

Έχουν δοθεί, όπως είπατε και εσείς ο ίδιος, περιβαλλοντικοί όροι
εν µέρει. Όσον αφορά τις άδειες παραγωγού, ξέρετε πολύ καλά
ότι ο νόµος είναι σαφής. Η ΡΑΕ δεν δικαιούται να δώσει -δεν νο-
µιµοποιείται, είναι παράνοµη, παρανοµεί- να δώσει άδεια παρα-
γωγού, αν δεν τηρούνται οι όροι και οι προϋποθέσεις του χωρο-
ταξικού των ΑΠΕ, που εδώ πέρα δεν τηρούνται προφανώς, ούτε
από τις αποστάσεις προς τους οικισµούς -µιλάµε για τον Ευαγ-
γελισµό- ούτε από το περιφερειακό δίκτυο οδών. Δεν τηρείται
προφανώς ούτε η ευρωπαϊκή νοµοθεσία όσον αφορά την ειδική
οικολογική αξιολόγηση, τη δέουσα εκτίµηση και όλα αυτά για τα
οποία θα ξαναβρεθούµε όπως µαθαίνουµε και από την «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο καταγγελλόµενοι από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την παραβίαση της ευρωπαϊκής νοµο-
θεσίας.

Θέλω να µας πείτε, όµως, όπως ρωτάει και η επίκαιρη, ποια
υπηρεσία έχει ελέγξει τη δέουσα εκτίµηση για το συγκεκριµένο
έργο. Θέλω, βέβαια, να µου πείτε και γι’ αυτά που λέει η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ότι για τη δέουσα εκτίµηση θα πρέπει να υπάρχει
µια ανεξάρτητη υπηρεσία που να την ελέγχει, θα πρέπει να µην
περιορίζεται σε έργα τάξης άλφα και βήτα, αλλά και σε όλα τα
έργα της περιφέρειας, όπως και ότι θα πρέπει να λαµβάνεται η
γνώµη των φορέων προστασίας -που δεν το κάνατε στην τελική
περίπτωση, πόσω µάλλον όταν οι εγκρίσεις δίδονται από τις πε-
ριφέρειες- και όταν είναι αρνητική αυτή η γνώµη, να απορρίπτε-
ται το έργο.

Κλείνω µε το εξής: Τι σηµαίνει «δέουσα εκτίµηση»; Αν υπάρχει
η παραµικρή αµφιβολία για το αν υπάρχουν αρνητικές επιπτώ-
σεις σε έναν οικότοπο «NATURA», απορρίπτεται το έργο. Σκε-
φτείτε µία-µία τις ανεµογεννήτριες που έχετε εγκρίνει, για να
δείτε ότι όλες είναι σε περιοχές που αναφορικά µε τη δέουσα
εκτίµηση κατά την ευρωπαϊκή νοµοθεσία θα απορρίπτονταν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς επαναλαµβάνω ότι τις παρατη-

ρήσεις σας θέλω να τις ακούω και σας υπόσχοµαι ότι θα τις
ελέγξω. Σε ό,τι αφορά τις ενστάσεις, παρ’ όλο που η απάντηση
που έχω στους προβληµατισµούς αλλά και στις αναλύσεις ανα-
φέρει ότι έχουν ελεγχθεί όλα αυτά και έχουν εξελιχθεί, για άλλη
µια φορά θέλω να σας πω ότι και στη φάση της βεβαίωσης πα-
ραγωγού υπάρχει η ευθύνη του αιτούντος για την εξέλιξη των
επόµενων φάσεων και η πιο κρίσιµη για την πορεία της εξέλιξης
του κάθε έργου είναι η περιβαλλοντική αδειοδότηση, όπου ελέγ-
χονται τα πάντα, συµπεριλαµβανοµένης και της χωροταξίας. Και
αν δεν πληροί τις προϋποθέσεις του νόµου, είτε για τη χωροτα-
ξία είτε για τη δέουσα εκτίµηση-αξιολόγηση, σε περιοχές προ-
στατευόµενες, όπως η περιοχή «NATURA», τότε δεν θα
προχωρήσει η επένδυση, έστω κι αν έχει πάρει βεβαίωση παρα-
γωγού. Αυτό είναι δεδοµένο και χωρίς εξαίρεση. Είναι ο κανόνας.
Το αν κάποιος δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τη νοµοθεσία και τους κα-
νονισµούς, αυτό είναι ένα άλλο θέµα ελέγχου. Όµως, νοµοθεσία
υπάρχει, κανονισµοί υπάρχουν και οφείλουν όλοι οι εµπλεκόµε-
νοι να τους τηρούν. Και στο επίπεδο της δηµόσιας διαβούλευ-
σης, όπου εµπλέκονται όλοι και ιδιαίτερα οι θεσµικοί φορείς και
εκφράζουν την άποψή τους, οφείλουν να ακολουθούν τον νόµο
και το θεσµικό πλαίσιο που υπάρχει, µέχρι να αλλάξει. Χρειάζεται
και αλλαγές. Γι’ αυτό και προχωρούµε σε επικαιροποίηση και του
χωροταξικού αυτού. 

Σε ό,τι αφορά περιβαλλοντικούς ελέγχους, από τα στοιχεία τα
οποία µας έχει δώσει η αρµόδια υπηρεσία, αναφέρεται, για πα-
ράδειγµα, ότι το 2018 έγινε αυτοψία από το Σώµα Επιθεωρητών
Νοτίου Ελλάδος και τα περισσότερα έργα βρίσκονταν σε φάση
κατασκευής. Δεν διαπίστωσε παραβάσεις της περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας και οι όποιες µεταγενέστερες αναφορές διαβιβάστη-
καν στις αρµόδιες ελεγκτικές υπηρεσίες της περιφέρειας. Σας
λέω ποια έχω τουλάχιστον ως στοιχεία, ως απαντήσεις, γιατί
όπως είπατε και εσείς εξελίσσονται οι καταγγελίες, οι αναφορές.
Όλο αυτό το υλικό θα φτάσει σε εµάς, για να τα έχω και επικαι-
ροποιηµένα σύµφωνα µε την εξέλιξη των έργων και να δω αν στις
νέες αυτοψίες και τους ελέγχους οι καταγγελίες και οι αναφορές
οι οποίες γίνονται έχουν βάση. 

Σε κάθε περίπτωση, να είστε βέβαιος ότι αν έχουν βάση, ο
νόµος θα εφαρµοστεί προς κάθε κατεύθυνση. Δεν µπορεί να
κρύψει κανείς την παρανοµία. Έστω και αν προς στιγµήν νοµίζει
ότι τα κατάφερε, δεν κρύβεται η παρανοµία και είναι έργα που
γίνονται και τα βλέπει όλος ο κόσµος. Το ποια είναι τα κριτήρια
τα οποία προβλέπονται για να πληρούνται οι προϋποθέσεις και
οι κανονισµοί, είναι δεδοµένα για όλους. Και το διάβασµα είναι
το ίδιο από όλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θέλω να σας πω, επίσης, µε αφορµή αυτό που συζητάµε -ένα
λεπτό µονάχα, κυρία Πρόεδρε- σε ό,τι αφορά ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας σίγουρα σε όλα τα πράγµατα υπάρχουν ακραίες κατα-
στάσεις, είτε από εδώ είτε από εκεί. Δεν θέλουµε να φτάσουµε
ούτε στη µία ούτε στην άλλη άκρη, µπαίνοντας σε περιοχές που
δεν θα έπρεπε να µπούµε. Θέλουµε τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Αυτά που περνάµε µας οδηγούν ακόµη πιο γρήγορα εκεί.
Είναι βέβαιο ότι είναι ο µόνος ασφαλής δρόµος, ακόµα και περι-
βαλλοντικά, και πρέπει να τον βαδίσουµε όσο γίνεται πιο γρήγορα,
για να µην έχουµε τέτοιες εξαρτήσεις που κοστίζουν τεράστια
στην κοινωνία και σε όλους. Γι’ αυτό και θα πρέπει να βρούµε µια
ισορροπία, δηλαδή να µην είµαστε αφοριστικοί παρεµβαίνοντας
σε περιοχές που δεν θα έπρεπε να παρέµβουµε, αλλά, και από την
άλλη, κάτι πρέπει να τα κάνουµε για να αποφύγουµε άλλες κατα-
στάσεις. Την ισορροπία προσπαθούµε να βρούµε και αυτό είναι
ευθύνη όλων µας. Γι’ αυτό και εξελίσσονται αλλαγές σε περιοχές
µέσα από µεγαλύτερη ανάλυση και ανάλογα µε τις προτεραιότη-
τες σε σχέση µε τον ενεργειακό στόχο που βάζουµε. Συµφωνώ
µαζί σας, αλλά να κάνουµε επιτέλους και τέτοια έργα, για να απο-
φύγουµε καταστάσεις σαν και αυτές -ξαναλέω- που ζούµε σήµερα
και που σίγουρα δεν περιποιούν τιµή για κανέναν µας.
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Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Προχωρούµε τώρα στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό

2328/92/14-1-2022 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγγράφων
του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα
- Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας εκδίδει άδειες εντός και
πέριξ του ιστορικού τόπου της «ΠΥΡΚΑΛ» στην Ελευσίνα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ξανά ο Υφυπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς να πω ότι µε µπερδέψατε έτσι

όπως τα περιγράψατε και έλεγξα τις σηµειώσεις µου. Είναι σε
άδεια εγκατάστασης το έργο στον Καφηρέα. Έχει περάσει το
στάδιο της άδειας παραγωγής και όλα κατασκευάζονται. Οπότε
για ό,τι είπατε, λάβετε υπ’ όψιν ότι δεν είναι στο στάδιο της πα-
ραγωγής, είναι σε τελική εγκατάσταση, κατασκευάζεται το έργο
και γι’ αυτό υπάρχουν τα παράνοµα λατοµεία.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της Ελευσίνας. Είχαµε την απόφαση
προστασίας του χώρου της «ΠΥΡΚΑΛ» από την προηγούµενη
Υπουργό, έρχεται η νέα Υπουργός και ακυρώνει αυτή την άδεια
και στην ουσία µαθαίνουµε µετά ότι ξεκινάει η εγκατάσταση από
τα ΕΛΠΕ µεγάλου φωτοβολταϊκού. Όλα αυτά είναι περίεργα.
Έχουµε τα δηµοσιεύµατα -θα τα καταθέσω στα Πρακτικά- από
το «ΒΗΜΑ» όπου ο κ. Τσοτσορός λέει ότι αγόρασε τετρακόσια
πενήντα δύο στρέµµατα της «ΠΥΡΚΑΛ», προκειµένου να κάνει -
και αυτό είναι της αρµοδιότητάς σας- ζώνη προστασίας -buffer
zone- της πόλης της Ελευσίνας από ένα ατύχηµα στα διυλιστή-
ρια των ΕΛΠΕ στο πλαίσιο της οδηγίας Σεβέζο. Θα το καταθέσω
στα Πρακτικά. 

Ξαφνικά εµείς µαθαίνουµε ότι η κ. Μενδώνη, η οποία µέχρι να
καταθέσω ερώτηση δεν έβγαζε κανέναν όρο προστασίας, όταν
κατέθεσα ερώτηση, ακυρώνει την κήρυξη του χώρου σε ιστορικό
τόπο και θα κηρύξει µόλις δεκατρία κτήρια διατηρητέα και βλέ-
πουµε τώρα να εγκαθίστανται αυτά τα φωτοβολταϊκά. Αυτή η
ερώτηση ήταν ερώτηση - αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Απευ-
θυνθήκαµε στο γραφείο σας επανειληµµένα για να µας στείλετε
τα έγγραφα. Υποχρεωθήκαµε να φέρουµε το θέµα εδώ στη
Βουλή. Υπάρχουν και συγκεκριµένα ερωτήµατα, αλλά θέλω να
µας πείτε και ότι έχετε φέρει εδώ τα τρία έγγραφα που αιτούµα-
στε. Δεν θέλω να πάρω περισσότερο χρόνο. Στη δευτερολογία
θα τα πω και αναλυτικά, αν χρειαστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτηµά σας, µε τι

είδους µονάδα ΑΠΕ θα παράγεται ηλεκτρική ενέργεια, η οποία θα
αποθηκεύεται µε χρήση συσσωρευτών στην πρώτη περίπτωση και
αν έχει αξιολογηθεί η αίτηση από τη ΡΑΕ σας λέω τα εξής: Με την
υπ’ αριθµόν 1046/2021 απόφαση της ΡΑΕ χορηγήθηκε άδεια πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας εγκατεστηµένης ισχύος 50 MW µε
χρήση συσσωρευτών αποθήκευσης στη θέση «Βιοµηχανικές Εγ-
καταστάσεις ΕΛΠΕ Ελευσίνας» του Δήµου Ελευσίνας της εται-
ρείας «Ελληνικά Πετρέλαια - Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας Α.Ε.».
Η άδεια αυτή αποτελεί έργο αµιγούς αποθήκευσης µε χρήση συσ-
σωρευτών χωρίς να τροφοδοτείται από κάποια µονάδα ΑΠΕ. Για
τη φόρτιση των συσσωρευτών χρησιµοποιείται η διαθέσιµη τη δε-
δοµένη χρονική στιγµή ενέργεια του δικτύου. Επειδή, µάλιστα, ως
προς το ζήτηµα της περιβαλλοντικής αδειοδότησης σταθµών απο-
θήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας υπήρχε µέχρι πρότινος νοµοθε-
τικό κενό, µε τη νέα υπουργική απόφαση που υπέγραψα ως έχων
την αρµοδιότητα της περιβαλλοντικής αδειοδότησης και κατ’ επέ-
κταση κατάταξης δραστηριοτήτων Α1 κατηγορίας -αυτές που έρ-
χονται στη ΔΙΠΑ δηλαδή- µε την οποία τροποποιείται η κατάταξη
δηµοσίων και ιδιωτικών έργων σε κατηγορίες και υποκατηγορίες.
Είναι το ΦΕΚ 841Β’/2022. Επικαιροποιήθηκε το πλαίσιο αυτό γιατί
υπάρχουν δραστηριότητες που δεν υπήρχαν παλιά και δεν έχουν

καταταγεί σε ανάλογη κατηγορία, γιατί όλα εξελίσσονται και εκ-
συγχρονίζονται. 

Στη βάση, λοιπόν, αυτή προκειµένου να υπάρχει ρητή πρό-
βλεψη και για τα έργα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας τα
οποία σίγουρα έχουµε ανάγκη -η έννοια «αποθήκευση ενέρ-
γειας» είναι µείζων έννοια και µακάρι γρήγορα να το πετύχουµε
διότι ξέρουµε ότι η ανανεώσιµη ενέργεια δεν είναι συνεχής ενέρ-
γεια, παράγεται όταν φυσάει και όταν έχει ήλιο γι’ αυτό και η
αποθήκευσή της είναι κρίσιµο κοµµάτι-, δεδοµένων των αυξηµέ-
νων ενεργειακών αναγκών- στο παράρτηµα 10 της υπουργικής
απόφασης εντοπίζονται κατηγορίες και υποκατηγορίες ΑΠΕ
όσον αφορά στην περιβαλλοντική αδειοδότηση και υπάρχει πρό-
βλεψη και για µεµονωµένους σταθµούς ηλεκτροχηµικής αποθή-
κευσης ηλεκτρικής ενέργειας -µπαταρίες- και για µεµονωµένους
σταθµούς αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας εκτός µπαταριών
και αντλησιοταµίευσης, παραδείγµατος χάριν, υδρογόνο, τετηγ-
µένα άλατα. Μπαίνουµε και σε εξειδικευµένους ορισµούς και λέ-
ξεις και πρέπει κανείς να είναι εξειδικευµένος για να µπορεί να
αντιληφθεί σωστά. Σας τα λέω όµως όλα γιατί αυτά είναι η ουσία
της αποθήκευσης. Έργα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας,
όπως αυτό για το οποίο κάνετε λόγο στην ερώτησή σας, µε συ-
νολική ισχύ που ξεπερνά τα 100 MW ανήκουν στην κατηγορία Β’
και υποχρεούνται σε υπαγωγή σε πρότυπες περιβαλλοντικές δε-
σµεύσεις προκειµένου να αδειοδοτηθούν. Για την εν λόγω άδεια
θα σας δώσω την υπ’ αριθµόν 1046/2021 απόφαση της ΡΑΕ. Για
τα επόµενα δύο ερωτήµατά σας, για να µην καταχραστώ τον
χρόνο, θα συµπληρώσω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύρια Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν µου είναι ξεκάθαρο αν θα καταθέσετε

και τα τρία έγγραφα. Μιλάω για τα έγγραφα και στοιχεία του φα-
κέλου της αίτησης, συµπεριλαµβανοµένης της γεωγραφικής
θέσης της µονάδας εντός των εγκαταστάσεων, καθώς και πιθα-
νές διευκρινίσεις ή συµπληρωµατικά έγγραφα, τα έγγραφα και
στοιχεία του φακέλου της αίτησης όσον αφορά την αδειοδοτική
διαδικασία της δεύτερης υπόθεσης και γεωγραφικά στοιχεία και
όλα αυτά που περιγράφω στην ερώτηση - αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων. 

Επίσης, σε περίπτωση που έχει προχωρήσει η αδειοδοτική δια-
δικασία, τα έγγραφα της αµέσως προηγούµενης παραγράφου,
τα έγγραφα και στοιχεία του φακέλου της αίτησης της τρίτης πε-
ρίπτωσης που αναφέρεται στην ερώτηση, συµπεριλαµβανοµένης
της γεωγραφικής θέσης του φωτοβολταϊκού σταθµού εντός των
εγκαταστάσεων, καθώς και πιθανές διευκρινίσεις και συµπληρω-
µατικά έγγραφα κ.λπ., όπως περιγράφονται.

Αναφέρατε ένα έγγραφο αδειοδότησης. Παρακαλώ πολύ να
είστε λίγο σαφής, να πείτε αν έχετε φέρει και θα καταθέσετε στο
Προεδρείο σήµερα, όπως είναι η τυπική ευθύνη, τα υπόλοιπα έγ-
γραφα.

Όσον αφορά το πολιτικό κοµµάτι και πάλι θα επιµείνω ότι
έχουµε έναν ιστορικό τόπο. Η κ. Μενδώνη είπε ότι τόσο καιρό
δεν προχώρησε την κήρυξή του, γιατί την εξετάζει. Δεν µάθαµε
ποτέ ποιος έκανε ένσταση προς την απόφαση της προηγούµενης
Υπουργού.

Φτάσαµε αυτή τη στιγµή τελικά να µην κηρύσσεται ο ιστορικός
τόπος, να πέφτει, δηλαδή, η προηγούµενη διαδικασία προστα-
σίας και να κηρύσσονται µόνο δεκατρία µεµονωµένα κτήρια και
αυτά πάλι µετά από επίκαιρη ερώτησή µου. Δύο χρόνια έχει µεί-
νει απροστάτευτος αυτός ο τόπος και τελικά µαθαίνουµε ότι
θέλει κάποιος να κατοχυρώσει ότι δεν θα κηρυχθεί ποτέ ιστορι-
κός τόπος και δεν θα γίνει ζώνη προστασίας της πόλης της Ελευ-
σίνας από τα ΕΛΠΕ, βάζοντας άλλες δραστηριότητες µέσα,
ακόµα κι αν είναι οικολογικές, όπως τα φωτοβολταϊκά. Είναι µια
µεθόδευση προκειµένου ποτέ να µην κηρυχθεί αυτός ο τόπος
ιστορικός. 

Θέλουµε να µας πείτε αν θα καταθέσετε τα έγγραφα που εί-
χαµε αιτηθεί στην αίτηση εγγράφων και υποχρεωθήκαµε να κά-
νουµε επίκαιρη ερώτηση για να τα φέρετε στη Βουλή. 

12924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα συνεχίσω µε τις απαντήσεις στις επόµε-

νες δύο ερωτήσεις σας. Η δεύτερη αφορά στο στάδιο της αδει-
οδοτικής διαδικασίας για τη δεύτερη υπόθεση κι αν έχει εκδοθεί
η απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων ή οι πρότυπες πε-
ριβαλλοντικές δεσµεύσεις, η άδεια γνωστοποίησης κ.λπ..

Είναι γεγονός ότι το εργοστάσιο της «ΠΥΡΚΑΛ» στο οποίο ανα-
φέρεστε αποτελεί το τοπόσηµο της βιοµηχανικής ιστορίας της
πόλης. Το εργοστάσιο έπαυσε να λειτουργεί το 2017 και αγορά-
στηκε την ίδια χρονιά από την εταιρεία «Ελληνικά Πετρέλαια».
Τόσο το κτηριακό απόθεµα των εγκαταστάσεων όσο και οι ελεύ-
θεροι χώροι µεταξύ των διυλιστηρίων και του αστικού ιστού πα-
ραµένουν σπουδαίοι. Ωστόσο, ο χαρακτηρισµός της «ΠΥΡΚΑΛ»
ως ιστορικού τόπου απορρίφθηκε στις 19-12-2019 µε απόφαση
του Κεντρικού Συµβουλίου Νεωτέρων Μνηµείων του Υπουργείου
Πολιτισµού, ενώ σήµερα ο χώρος παραµένει αφύλακτος και χρή-
ζει απορρύπανσης. 

Όσον αφορά στον φωτοβολταϊκό σταθµό 10 MW της εταιρείας
«Ελληνικά Πετρέλαια - Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας Α.Ε.» στη
θέση «ΠΥΡΚΑΛ» του Δήµου Ελευσίνας, θα ήθελα να σας επιση-
µάνω ότι η υπ’ αριθµόν 1677/2020 βεβαίωση παραγωγού βρίσκε-
ται ακόµη σε αρχικό στάδιο. Σύµφωνα µε τα υποβληθέντα στη
ΡΑΕ στοιχεία, δεν έχει εκδοθεί η απόφαση υπαγωγής σε πρότυ-
πες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις και δεν έχει κοινοποιηθεί ακόµα
στην αρχή, στη ΡΑΕ, κάποια έγκριση ή γνωµοδότηση για το εν
λόγω έργο. Για το έργο αυτό θα σας προσκοµίσω και την υπ’
αριθµόν 1677/2020 βεβαίωση παραγωγού της ΡΑΕ.

Σε ό,τι αφορά το τρίτο ερώτηµά σας αν έχει αξιολογηθεί η αί-
τηση της ΡΑΕ και έχει εκδοθεί βεβαίωση παραγωγής στην τρίτη
περίπτωση και σε ποιο στάδιο αδειοδοτικής διαδικασίας βρίσκε-
ται: Για το φωτοβολταϊκό σταθµό ισχύος 82 MW στη θέση Χαλυ-
βουργική του Δήµου Ελευσίνας, η ΡΑΕ µε απόφαση του
προέδρου της απέρριψε την από 10-2-2021 αίτηση της εταιρείας
µε την επωνυµία «Μποζόνιο Ανάπτυξη Ακινήτων Μονοπρόσωπη
Α.Ε.» για χορήγηση βεβαίωση παραγωγού. Όπως και για τα προ-
ηγούµενα έργα έτσι και γι’ αυτό, θα σας προσκοµίσω την απορ-
ριπτική απόφαση της ΡΑΕ.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα στοιχεία τα οποία µας ζητήσατε και
επειδή θέλω να είµαι προσεκτικός λόγω εµπιστευτικότητας των
εγγράφων και όχι για άλλον λόγο, αυτή τη στιγµή εγώ θα σας
καταθέσω τις τρεις αποφάσεις της ΡΑΕ, αλλά λόγω ιδιαιτερότη-
τας και εµπιστευτικότητας από την πλευρά της ΡΑΕ, τα υπόλοιπα
µπορείτε να τα αναζητήσετε και εσείς από τη Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας.

Καταθέτω αυτά τα οποία µπορώ να σας καταθέσω τώρα και
είναι στη διάθεσή σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ.
Προχωρούµε τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 639/3-5-2022 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ 3 Νότιου
Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Πρόωρη συνταξιοδότηση διακοσίων
εξήντα εργαζοµένων της Ολυµπιακής Αεροπορίας». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση που συ-

ζητάµε σήµερα σε συνέχεια ερωτήσεώς µας την 1η Φεβρουαρίου
παρόντος έτους αφορά σε διακόσιους εξήντα πρώην εργαζόµε-
νους στην «Ολυµπιακή Αεροπορία». Οι εργαζόµενοι αυτοί υπο-
χρεώθηκαν µε τον ν.3185/2003 σε πρόωρη συνταξιοδότηση
χωρίς να τους δοθεί κανένα απολύτως κίνητρο από αυτά που
αναφέρονται στον νόµο για την πρόωρη αποµάκρυνση από την
εργασία τους, σε αντίθεση µε χιλιάδες άλλους συναδέλφους
τους της «Ολυµπιακής Αεροπορίας». Δηλαδή και διά νόµου τους
απαγόρευσαν την ολοκλήρωση του εργασιακού τους βίου, αλλά
και τους υποχρέωσαν σε περιορισµένες συνταξιοδοτικές αποδο-
χές.

Να προσθέσω, επίσης, ότι ο κ. Χατζηδάκης το 2008 ως Υπουρ-
γός Μεταφορών τότε δήλωνε σε ερωτήσεις Βουλευτών και σε
τοποθετήσεις στην Ολοµέλεια της Βουλής ότι θα φέρει τροπο-
λογία για παροχή µέτρων κοινωνικής προστασίας και για τους
συγκεκριµένους διακόσιους εξήντα πρώην εργαζόµενους στην
«Ολυµπιακή» αντίστοιχα µέτρα µε τις διατάξεις του ν.3717/2008
που είχαν θεσπιστεί για τους συναδέλφους τους στην «Ολυµ-
πιακή Αεροπορία». Όµως η τροπολογία αυτή που είχε κατατεθεί
αποσύρθηκε και η αδικία -νοµίζω συµφωνούµε όλοι σ’ αυτό- δεν
αποκαταστάθηκε. Έκτοτε έχει παρέλθει πολύ µεγάλο χρονικό
διάστηµα και όπως καταλαβαίνετε οι δυσµενείς επιπτώσεις
στους εργαζόµενους αυτούς έχουν οξυνθεί πολύ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ερωτάστε, εποµένως, κύριε Υπουργέ, εάν σκοπεύετε να τηρή-
σετε τις δεσµεύσεις προς τους συγκεκριµένους αυτούς διακό-
σιους εξήντα πολίτες, δηλαδή εάν θα τους δοθεί η ίδια
ασφαλιστική προσαύξηση που δόθηκε στους συναδέλφους τους
βάσει του ν.3717/2008. Αν δεν προτίθεστε να προχωρήσετε στην
παραπάνω ρύθµιση, υπάρχουν τρεις εναλλακτικές όπως σε
όσους έχουν εργαστεί µετά τη συνταξιοδότησή τους να τους
προσµετρηθούν τα ένσηµα για τα οποία έχουν καταβληθεί οι
ασφαλιστικές εισφορές και µάλιστα µε επασφάλιστρο, είτε να
τους δοθεί η δυνατότητα εξαγοράς ασφαλιστικού χρόνου είτε
να εξαιρούνται από το µέτρο της µείωσης κατά 30% των ήδη µει-
ωµένων συνταξιοδοτικών αποδοχών τους σε περίπτωση που ανα-
λάβουν εργασία για να αµβλύνουν τις οικονοµικές επιπτώσεις
από την πρόωρη υποχρεωτική συνταξιοδότησή τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας και

καλή σας εβδοµάδα. 
Ευχαριστούµε πολύ, κύριε Μπαλάφα.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.
Κύριε Τσακλόγλου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε τον

λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και
καλή εβδοµάδα.

Κύριε Μπαλάφα, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε µια σύν-
τοµη αναδροµή του θέµατος που θίγετε. Με τις διατάξεις του
άρθρου 27 του ν.3185/2003 προβλέφθηκαν ειδικές συνταξιοδο-
τικές ρυθµίσεις για συγκεκριµένες ειδικότητες εργαζοµένων στις
εταιρείες του οµίλου της «Ολυµπιακής Αεροπορίας» στο πλαίσιο
του εταιρικού µετασχηµατισµού του οµίλου. Πιο συγκεκριµένα
ιπτάµενοι χειριστές και συνοδοί της «Ολυµπιακής» που είχαν
συµπληρώσει το πεντηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους και δε-
καπέντε έτη ασφάλισης ή είκοσι πέντε έτη ασφάλισης ανεξαρτή-
τως ορίου ηλικίας, αποχώρησαν υποχρεωτικά λαµβάνοντας
άµεσα σύνταξη και αποζηµίωση. Επίσης, τους δόθηκε η δυνατό-
τητα εργασίας χωρίς περικοπή του µέρους της σύνταξης που
προβλέπεται στις γενικές διατάξεις.

Να επισηµάνω ότι η συνταξιοδότηση αφορούσε ακόµα και
άτοµα ηλικίας τότε σαράντα δύο χρόνων. Ζωή να έχουν οι άν-
θρωποι, αλλά καταλαβαίνετε πόσα χρόνια αυτοί έλαβαν και θα
λάβουν σύνταξη χωρίς καµµία περικοπή. 

Να σηµειώσω εδώ ότι το εν γένει θεσµικό πλαίσιο περί απα-
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σχόλησης συνταξιούχου, όπως έχει διαµορφωθεί στη χώρα µας
την τελευταία εικοσαετία, προβλέπει περικοπές στην καταβαλ-
λόµενη σύνταξη, αλλά παράλληλα και τη δυνατότητα αξιοποί-
ησης του χρόνου ασφάλισης µετά τη συνταξιοδότηση. Οι
συνταξιούχοι, όµως, που ρητά εξαιρούνται από τις διατάξεις περί
απασχόλησης συνταξιούχου και συνεπώς δεν τους περικόπτεται
η σύνταξη, δεν δύνανται να αξιοποιήσουν τον διανυθέντα χρόνο
µετά τη συνταξιοδότηση και µε την προσαύξηση στο ποσό της
σύνταξής τους. 

Με δεδοµένο ότι στους εν λόγω συνταξιούχους δεν υπήρχε
περικοπή σύνταξης, δεν υπάρχει αντίστοιχη δυνατότητα αξιοποί-
ησης του χρόνου ασφάλισης µετά τη συνταξιοδότηση. Από τη
στιγµή κατά την οποία υπάρχει περικοπή σύνταξης και µετά, τότε
και οι συγκεκριµένοι συνταξιούχοι εµπίπτουν στις γενικές διατά-
ξεις και κατά συνέπεια ο χρόνος ασφαλιστέας εργασίας προσµε-
τράται κανονικά στην προσαύξηση σύνταξης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι εντυπωσιακό,

παράδοξο θα έλεγα, ίσως και αδιανόητο, κάποιοι εργαζόµενοι
να πληρώνουν ένα βαρύ τίµηµα για κάποιες πρωτοβουλίες της
πολιτείας και της εκάστοτε κυβερνήσεως, δεν έχει σηµασία
ποιας τελικά.

Την περίοδο εκείνη η τότε κυβέρνηση αποφάσισε να προχω-
ρήσει σε αυτή την αλλαγή του στάτους, του καθεστώτος της
«Ολυµπιακής Αεροπορίας». Είναι, όµως, αδιανόητο αυτό το
πράγµα, αυτή την αλλαγή, αυτή την απόφαση να την πληρώσουν
συγκεκριµένοι εργαζόµενοι. Είναι -κατά τη γνώµη µου- αδιανόητο
αυτή η µείωση, η µη πλήρης κάλυψη των συνταξιοδοτικών τους
δικαιωµάτων. Θα έλεγα ότι αυτή η ακραία, άνιση µεταχείριση αν-
τίκειται και στις συνταγµατικές διατάξεις. 

Οµολογώ ότι δεν θεωρώ ικανοποιητικά αυτά που µας είπατε.
Δηλαδή είναι πειστικά γιατί έγινε. Έγινε µε αυτούς τους νόµους
-το ξέρουµε- ή δεν τηρήθηκαν αυτοί οι νόµοι ή η τροπολογία που
έφερε ο κ. Χατζηδάκης το 2008 απεσύρθη και αυτό είναι παρά-
δοξο, λες και είναι ένα τροµερό ποσόν, ότι θα έπεφτε έξω ο προ-
ϋπολογισµός του κράτους εάν γινόταν η µη άνιση µεταχείριση
και δινόταν τα ίδια δικαιώµατα και τα ίδια κίνητρα σε αυτούς τους
εργαζόµενους.

Εν πάση περιπτώσει, µε αυτά τα δεδοµένα θα ήθελα σαν
ύστατη πρόταση -έκκληση, κατά κάποιον τρόπο- να δείτε αυτό
το ζήτηµα. Δεν πρόκειται για κάποιο -επαναλαµβάνω- µέγεθος ή
κάποια ποσά τα οποία θα δηµιουργήσουν κάποιο τεράστιο πρό-
βληµα και εν πάση περιπτώσει οι ίδιοι οι εργαζόµενοι προτείνουν
και εναλλακτικές λύσεις, οι οποίες θα µπορούσαν για τον αριθµό
αυτόν -τον µικρό σχετικά αριθµό- να δώσουν κάποιες ικανοποι-
ητικές λύσεις και ικανοποιητικές απαντήσεις στο δίκαιο -κατά τη
γνώµη µου- αίτηµά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας,

για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Μπαλάφα, θα µου επιτρέψετε να επαναλάβω

αυτό που είπα. Είναι σαφέστατο αυτό µε τη νοµοθεσία µας εδώ
και είκοσι χρόνια και παραπάνω νοµίζω κιόλας: Ή έχεις περικοπή
σύνταξης και προσµετράται ο ασφαλιστικός χρόνος ή το αντί-
στροφο. Αν δεν έχεις, τότε δεν προσµετράται. Δηλαδή εδώ εί-
χαµε σαφέστατη περίπτωση χωρίς περικοπή συντάξεων.

Έρχοµαι στο άλλο θέµα, το οποίο δεν το αναφέρατε τώρα,
αλλά το θίγετε στην ερώτησή σας, περί της δυνατότητας εξαγο-
ράς ασφαλιστικού χρόνου. Όπως πιθανότατα γνωρίζετε, δυνα-
τότητα εξαγοράς ασφαλιστικού χρόνου έχουν οι ασφαλισµένοι
ως την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης συνταξιοδότησης. Δεν
προβλέπεται για τους ήδη συνταξιούχους δυνατότητα εξαγοράς
ασφαλιστικού χρόνου, παρά µόνο για τη θεµελίωση δεύτερου
συνταξιοδοτικού δικαιώµατος. 

Σε ένα γενικότερο πλαίσιο, κύριε Μπαλάφα, ο κατακερµατι-
σµός του ασφαλιστικού µας συστήµατος για πάρα πολλά χρόνια

ήταν πηγή και αναποτελεσµατικότητας και ανισοτήτων. Δεν είναι
στις προθέσεις µας να κατακερµατίσουµε ξανά το ασφαλιστικό
σύστηµα, έχοντας διαφορετικούς κανόνες για διαφορετικές κα-
τηγορίες ασφαλισµένων και συνταξιούχων, όπως συνέβαινε επί
δεκαετίες τώρα. Δηλαδή, τι θέλουµε; Οι ίδιοι κανόνες να ισχύουν
για όλους και φυσικά όπου υπάρχουν οι εµφανείς στρεβλώσεις
και χρειάζονται ειδικές ρυθµίσεις εδώ είµαστε για να τις προωθή-
σουµε, αλλά δεν νοµίζω ότι η περίπτωση που αναφέρεται στην
ερώτησή σας εµπίπτει σε αυτή την κατηγορία.

Πριν από δεκαεννιά χρόνια προβλέφθηκαν ειδικές συνταξιο-
δοτικές ρυθµίσεις για συγκεκριµένες κατηγορίες εργαζοµένων
της «Ολυµπιακής Αεροπορίας», που συνοδεύτηκαν από την κα-
ταβολή αποζηµίωσης και τη δυνατότητα εργασίας χωρίς περι-
κοπή σύνταξης και, ταυτόχρονα, για όσο διάστηµα δεν υπήρχε
περικοπή σύνταξης, χωρίς τη δυνατότητα προσµέτρησης των
ετών εργασίας που πραγµατοποιήθηκαν µετά τη συνταξιοδό-
τηση. Επαναλαµβάνω πως η συνταξιοδότηση αφορούσε ακόµα
και ιδιαίτερα νεαρά τότε άτοµα. Τώρα πλέον και αυτοί ακολου-
θούν τις γενικές διατάξεις, όπως και όλοι οι υπόλοιποι ασφαλι-
σµένοι και συνταξιούχοι του e-ΕΦΚΑ.

Σε κάθε περίπτωση, αν υπάρχει κάποιο περαιτέρω ειδικό θέµα
που χρειάζεται να εξετάσουµε, εδώ είµαστε να το συζητήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-

θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Γιατρός για
όλους, ισότιµη και ποιοτική πρόσβαση στις υπηρεσίες του Εθνι-
κού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας και στην Πρωτο-
βάθµια Φροντίδα Υγείας και άλλες διατάξεις».

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 632/3-5-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Απαλλαγή των συνταξιούχων του ιδιωτικού τοµέα από
την επιστροφή των χρηµατικών ποσών που αντιστοιχούν σε κα-
ταβεβληµένες συντάξεις».

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για το ξεκίνηµά
σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι ασφαλισµένοι του ιδιωτικού τοµέα στο ΙΚΑ

είχαν προσφύγει στη δικαιοσύνη για τη χορήγηση σύνταξης µε
βάση τις ρυθµίσεις που ισχύουν στον δηµόσιο τοµέα λόγω ανή-
λικων τέκνων. Το 2009 δικαιώθηκαν πρωτόδικα και απονεµήθηκε
σε αυτούς η σύνταξή τους. Στη συνέχεια, το 2010, το ΙΚΑ -τότε-
έκανε προσφυγή και µε την απόφαση που εκδόθηκε το 2012 ανα-
τράπηκε η πρωτόδικη απόφαση και απορρίφθηκε αµετάκλητα η
προσφυγή των ασφαλισµένων, µε αποτέλεσµα οι πατέρες ανή-
λικων µε βάση την πρωτόδικη απόφαση στη σύνταξή τους να κα-
λούνται να επιστρέψουν τα χρήµατα που είχαν λάβει για πάνω
από τρία χρόνια. Οι εν λόγω συνταξιούχοι, που ζουν µε την πε-
τσοκοµµένη σύνταξη, αδυνατούν να επιστρέψουν τα ποσά που
αντιστοιχούν στις καταβεβληµένες συντάξεις.

Με την ερώτηση θέτουµε το ζήτηµα, για να δοθεί νοµοθετική
λύση, ώστε οι συγκεκριµένες περιπτώσεις των ασφαλισµένων να
απαλλαγούν από την επιστροφή των χρηµατικών ποσών. Θεω-
ρούµε ότι η πρωτόδικη απόφαση ήταν δίκαιη, γιατί όπως σας
είναι γνωστό -και το λέµε για να ακουστεί από τους ασφαλισµέ-
νους του ιδιωτικού τοµέα- στον δηµόσιο τοµέα ισχύει η δυνατό-
τητα συνταξιοδότησης της µητέρας και του πατέρα µε ανήλικο
τέκνο. Η ρύθµιση, όµως, αυτή δεν ισχύει για τους ασφαλισµέ-
νους του ιδιωτικού τοµέα.

Είναι προφανές ότι η µη εφαρµογή των αρχών της αναλογικό-
τητας και ισότητας ανάµεσα στους συνταξιούχους έχει δηµιουρ-
γήσει ανυπέρβλητα προβλήµατα στους συνταξιούχους του
ιδιωτικού τοµέα. Εκτός αυτού η αδικία αυτή που αφορά στους
συνταξιούχους του ιδιωτικού τοµέα πρέπει και µπορεί να διορ-
θωθεί οριστικά, µε επέκταση του σχετικού νόµου που προβλέπει
τη χορήγηση της σύνταξης σε πατέρα µε ανήλικο τέκνο που έχει
θεµελιώσει δικαίωµα συνταξιοδότησης ή έλαβε σύνταξη, ανεξάρ-
τητα αν είναι ασφαλισµένος στον δηµόσιο ή στον ιδιωτικό τοµέα. 

Η επέκταση του σχετικού νόµου και στους ασφαλισµένους
στον ιδιωτικό τοµέα µε αναδροµική ισχύ για τις συγκεκριµένες
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περιπτώσεις θα απαλλάξει τους ασφαλισµένους που καλούνται
να επιστρέψουν τις εισπραχθείσες συντάξεις από ένα τεράστιο
χρέος και ταυτόχρονα θα αποκαταστήσει την ανισότητα ανάµεσα
στους ασφαλισµένους στον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα.

Ρωτάµε, λοιπόν, αν υπάρχει στις προθέσεις, αν έχετε δει το
θέµα, αν το έχετε συζητήσει και αν υπάρχει στις προθέσεις σας
να προβείτε σε νοµοθετικές παρεµβάσεις, προκειµένου να δοθεί
λύση σε αυτή την αδικία που βασανίζει κάποιους ασφαλισµένους
που έκαναν χρήση αυτής της απόφασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κατσώτη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε και αγαπητέ κύριε Κατσώτη, κατ’ αρχάς να κάνω µια
µικρή ιστορική αναδροµή στο πρόσφατο παρελθόν, όσον αφορά
το θεσµικό πλαίσιο περί συνταξιοδότησης γονέων ανηλίκων,
τόσο µητέρων όσο και πατέρων, γιατί η διατύπωση της γραπτής
ερώτησης -και το επαναλάβατε και τώρα προφορικά- µπορεί να
δώσει βάση για κάποιες παρερµηνείες.

Βάσει του ν.3863/2010 στον ιδιωτικό τοµέα οι ασφαλισµένες
µητέρες και χήροι πατέρες ανηλίκου -αλλά όχι όλοι οι πατέρες-
που µέχρι τις 31-12-2010 συµπλήρωναν πεντέµισι χιλιάδες µέρες
ασφάλισης µπορούσαν να συνταξιοδοτηθούν µε πλήρη σύνταξη
στα πενήντα πέντε τους ή µε µειωµένη στα πενήντα, εφόσον τα
εν λόγω ηλικιακά όρια είχαν συµπληρωθεί µέχρι και τον Αύγου-
στο του 2015. Μετά την ηµεροµηνία αυτή όσοι υπάγονται στις
διατάξεις του ν.3863/2010 εµπίπτουν στις µεταβατικές διατάξεις,
µε τα όρια ηλικίας να διαµορφώνονται προς τα πάνω.

Με τις διατάξεις του ν.3865/2010 και τις τροποποιήσεις των
νόµων 2064 του 2012 και 4336 του 2015 θεσπίστηκαν µεταβατικά
όρια ηλικίας, τα οποία εξαρτώνται από το έτος θεµελίωσης δι-
καιώµατος συνταξιοδότησης για όσους είχαν ανήλικο τέκνο.

Επιπλέον, για όσους θεµελίωσαν συνταξιοδοτικό δικαίωµα από
την 1η Ιανουαρίου 2013 και µετά, σταµάτησε η ευνοϊκότερη συν-
ταξιοδοτική µεταχείριση ανδρών και γυναικών δηµοσίων υπαλ-
λήλων µε ανήλικο τέκνο σε σχέση µε τους υπόλοιπους εργαζό-
µενους του ιδιωτικού τοµέα. Πρόκειται, δηλαδή, όχι για επέκταση
των ευνοϊκών διατάξεων και στους υπόλοιπους ασφαλισµένους,
αλλά για σταδιακή -για λόγους ασφαλείας δικαίου- κατάργηση
αυτών, ώστε να υπάρχει παρόµοια και ισότιµη αντιµετώπιση
όλων των ασφαλισµένων του e-ΕΦΚΑ. Προφανώς αυτό πρέπει
να αποδοθεί πρωτίστως στις επιπτώσεις της ραγδαίας επιδείνω-
σης των δηµογραφικών δεδοµένων της χώρας µας στην κοινω-
νική ασφάλιση.

Σε ό,τι αφορά στο θέµα που θέτετε για τον δηµόσιο τοµέα και
τη δυνατότητα χορήγησης σύνταξης σε µη χήρους πατέρες, δεν
υπάρχει σε ισχύ τέτοια διάταξη, παρά µόνο για τη διετία 2011-
2013. Πιο συγκεκριµένα, µέχρι το 2010 προβλεπόταν η δυνατό-
τητα συνταξιοδότησης σε µητέρες ανηλίκων µε τη συµπλήρωση
είκοσι πέντε ετών πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας και τη
συµπλήρωση του πεντηκοστού έτους ηλικίας. Για τους άνδρες
δηµοσίους υπαλλήλους προβλεπόταν συνταξιοδότηση µόνο
στην περίπτωση που τελούσαν σε κατάσταση χηρείας ή αν ήταν
διαζευγµένοι και είχαν την επιµέλεια των τέκνων τους µε δικα-
στική απόφαση.

Με απόφαση του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης κρί-
θηκε ότι σχετική διάταξη που επεφύλασσε διαφορετική µεταχεί-
ριση µεταξύ ανδρών και γυναικών ως προς την ηλικία
συνταξιοδότησης και την ελάχιστη απαιτούµενη υπηρεσία θεµε-
λίωσης συνταξιοδοτικού δικαιώµατος παραβίαζε την αρχή της
ισότητας. Σε εφαρµογή αυτής της απόφασης από 1ης Ιανουαρίου
2011, στο πλαίσιο της συνταξιοδοτικής εξίσωσης ανδρών και γυ-
ναικών δηµοσίων υπαλλήλων που τελούν υπό τις ίδιες προσωπι-
κές και οικογενειακές συνθήκες, δόθηκε η δυνατότητα και στους
άνδρες, πατέρες ανηλίκων να συνταξιοδοτούνται µε τα ίδια ηλι-
κιακά όρια που ισχύουν για τις γυναίκες υπαλλήλους, µητέρες
ανηλίκων τέκνων. 

Επισηµαίνεται όµως ότι αυτό ίσχυε µόνο για δύο έτη, καθώς
από την 1η Ιανουαρίου 2013 και µετά σταµατά πλέον η ευνοϊκό-

τερη συνταξιοδοτική µεταχείριση σε σχέση µε τους υπόλοιπους
ασφαλισµένους και ορίζεται και γι’ αυτούς το εξηκοστό έβδοµο
έτος ηλικίας ως γενικό όριο ηλικίας συνταξιοδότησης. Και σε
αυτή την περίπτωση δεν υφίσταται επέκταση των ευνοϊκών δια-
τάξεων και σε άλλες κατηγορίες ασφαλισµένων, αλλά η στα-
διακή, για λόγους ασφάλειας δικαίου, κατάργηση αυτών. Με
άλλα λόγια, την 1η Ιανουαρίου 2013 υπήρξε πλήρης εξίσωση
ορίων, τόσο µεταξύ ανδρών και γυναικών όσο και µεταξύ δηµό-
σιου και ιδιωτικού τοµέα. 

Για τη συγκεκριµένη περίπτωση της ερώτησής σας, όπως ανα-
φέρετε κι εσείς στην ερώτηση, υπάρχει τελεσίδικη δικαστική
απόφαση. Πατέρες εργαζόµενοι του ιδιωτικού τοµέα µη χήροι
έλαβαν σύνταξη ως γονείς ανηλίκων όχι βάσει του νόµου, αλλά
βάσει πρωτόδικης δικαστικής απόφασης, η οποία εν συνεχεία -
όπως θα ανέµενε κανείς, γιατί ο νόµος ήταν σαφέστατος- απορ-
ρίφθηκε αµετάκλητα. Ο νοµοθέτης, σεβόµενος τη διάκριση των
εξουσιών και το δεδικασµένο, όχι µόνο δεν µπορεί, αλλά και δεν
πρέπει να αναλάβει σχετική πρωτοβουλία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς. 
Ορίστε, κύριε Κατσώτη. Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε το νοµο-

θετικό πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί όλη αυτή την περίοδο σε
σχέση µε το ασφαλιστικό σύστηµα, κάτι που µας έχει βρει κάθετα
και κατηγορηµατικά αντίθετους. Το έχουµε εκφράσει σε όλες τις
περιόδους. Και βέβαια µε τη δυναµική του ίδιου του κινήµατος
ενάντια στις πολιτικές αυτές, που αφ’ ενός µεν υπηρετούσαν την
ανάγκη του ίδιου του κεφαλαίου για µείωση της τιµής της εργα-
τικής δύναµης, µε τη συνεχή µείωση της συµµετοχής των εργο-
δοτών και του κράτους στην ασφάλιση, αφ’ ετέρου βέβαια τη
λειτουργία του συστήµατος ως χρηµατοδοτικού εργαλείου των
επιχειρηµατικών οµίλων, µε τη µετατροπή τους σε κεφαλαιοποι-
ητικό σύστηµα, σε χρηµατιστηριακό προϊόν. 

Η αναφορά αυτή δηλώνει την κατηγορηµατική µας αντίθεση
σε αυτή την πολιτική, που συναντιέται βέβαια µε των υπολοίπων
κοµµάτων που κυβέρνησαν και ενσωµατώνει την αντιδραστική
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τραγικές συνέπειες για
τους ασφαλισµένους, τους συνταξιούχους, µε τις πετσοκοµµέ-
νες συντάξεις και τις µεγάλες ασφαλιστικές περικοπές, την αύ-
ξηση των ορίων ηλικίας για τη σύνταξη και την κατάργηση βέβαια
και αυτών των δικαιωµάτων στα οποία αναφερθήκατε προηγου-
µένως, όπως τη σύνταξη µε ανήλικα τέκνα. 

Ας επανέλθουµε στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Προηγουµένως µι-
λήσατε για ανισότητες στο ασφαλιστικό, για ίδιους κανόνες για
όλους. Όµως ωστόσο εδώ έχουµε αυτή τη διαφοροποίηση, έστω
και αυτά τα δύο χρόνια, για τους εργαζόµενους του ιδιωτικού
τοµέα. Μιλάµε για µια απόφαση του 2009. Είπατε ότι από το 2011
µέχρι το 2013 ίσχυε αυτή η ρύθµιση για τον δηµόσιο τοµέα, που
έπαιρναν και οι πατέρες ανήλικων τέκνων σύνταξη µε λιγότερα
χρόνια ασφάλισης. Όµως εδώ υπήρχε αυτή η τελεσίδικη από-
φαση. Είχε προσφύγει το ΙΚΑ. Εµείς είπαµε ότι θέλει νοµοθετική
παρέµβαση, προκειµένου να απαλλαγούν από τα µεγάλα χρέη
αυτοί οι ασφαλισµένοι, που δεν µπορούν έτσι κι αλλιώς να τα δώ-
σουν πίσω στο ασφαλιστικό ταµείο. 

Εµείς ρωτάµε σε ποια θέση βρέθηκαν αυτοί οι ασφαλισµένοι
µετά την απόρριψη της προσφυγής σε δευτεροβάθµιο επίπεδο.
Κόπηκε η σύνταξή τους κατ’ αρχάς. Έµειναν άνεργοι. Ήταν σε
µια ηλικία που δεν τους έπαιρνε κανένας στη δουλειά του. Η
ανεργία ήταν µεγάλη. Ήταν χωρίς εισόδηµα. Δεν µπορούσαν να
πάνε στον ΟΑΕΔ, να έχουν ταµείο ανεργίας. Δηλαδή, δεν είχαν
στον ήλιο µοίρα αυτοί οι εργαζόµενοι και κανένα εισόδηµα. 

Οι συντάξεις που καταβλήθηκαν το διάστηµα αυτό κάλυπταν
τις ανάγκες αυτές και τη διαβίωση των συνταξιούχων και των οι-
κογενειών τους κάθε µήνα. Αυτό κάλυπταν. Με τη συµπλήρωση
των ηλικιακών ορίων και των αντίστοιχων ηµερών ασφάλισης δι-
καιώθηκαν µετά από χρόνια για τη σύνταξή τους, αφού είχαν τις
προϋποθέσεις που ορίζει συνολικά το ασφαλιστικό σύστηµα. Με
αυτές τις συντάξεις που πήραν µετά από χρόνια, όπως λέµε,
αφού έµειναν άνεργοι ίσα-ίσα που επιβιώνουν. Τώρα βρίσκονται
µπροστά στα µεγάλα αδιέξοδα, γιατί ο ΕΦΚΑ ζητά πίσω χρήµατα
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που δεν µπορούν να καταβληθούν. Η οφειλή αυτή δεν µπορεί να
αποπληρωθεί, κύριε Υπουργέ.

Ένας εξ αυτών µάς έλεγε ότι πήρε για τρία χρόνια σύνταξη
περίπου 55.000 ευρώ και τώρα του ζητάνε πίσω 200.000 ευρώ.
Πώς είναι δυνατόν αυτός ο άνθρωπος να τα πληρώσει; Θα γίνει
σκόνη και ποτέ δεν θα τα πάρουν πίσω. Εκτός και αν εσείς έχετε
στην πρόθεσή σας να πάνε αυτά τα χρέη στις εισπρακτικές εται-
ρείες και βέβαια να προχωρήσουν σε κατασχέσεις, σε πλειστη-
ριασµούς του σπιτιού του κ.λπ.. Αν είναι αυτή η πρόθεσή σας,
πείτε το σήµερα εδώ. 

Δυο τινά υπάρχουν: Ή θα πάτε σε αυτή τη λογική που λέτε, να
κάνετε πλειστηριασµό στο σπίτι τους, ή θα κάνετε µια νοµοθετική
ρύθµιση, µέσω της οποίας αυτοί οι άνθρωποι θα απαλλαγούν
από την υποχρέωση να καταβάλουν αυτές τις συντάξεις που
πήραν µε αυτή την απόφαση. Μπορείτε να βρείτε πόσοι είναι
µέσα από τον ΕΦΚΑ. Τα έδωσε ο οργανισµός. Είναι απόφαση του
οργανισµού να τα δώσει, να παραχωρήσουν τις συντάξεις. Είναι
ένα θέµα σοβαρό και νοµίζω πρέπει να το εξετάσετε µε πολύ µε-
γάλη ευθύνη απέναντι σε αυτόν τον κόσµο που µας ακούει τώρα,
γιατί ξέρει ότι θα συζητηθεί σήµερα αυτή η ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Κατσώτη. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, για τη δευτερολογία σας. Έχετε τον
λόγο για τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Κατσώτη, την τελευταία δεκαετία µε τις θυσίες των πο-
λιτών έγινε µια τεράστια προσπάθεια εξορθολογισµού του κατα-
κερµατισµένου συνταξιοδοτικού συστήµατος, µε εκατοντάδες
διαφορετικούς κανόνες ανά ταµείο, ανά επαγγελµατική ιδιότητα,
ανά ηλικία, ανά φύλο. Συζητούσαµε προηγουµένως µε τον κ.
Μπαλάφα ακριβώς γι’ αυτό το ζήτηµα. Βρισκόµαστε σε µια δια-
δικασία ενοποίησης κανόνων και εξορθολογισµού των παροχών,
προκειµένου να έχουµε κράτος δικαίου µε ισονοµία στον τρόπο
απονοµής των συνταξιοδοτικών παροχών.

Στη βάση των ανωτέρω, στην εθνική µας νοµοθεσία έχει προ-
αχθεί την τελευταία δεκαετία η σταδιακή κατάργηση των ειδικών
διατάξεων περί συνταξιοδότησης των γονέων µε ανήλικο τέκνο
και η εξίσωσή τους µε τις γενικές προϋποθέσεις συνταξιοδότη-
σης, ανεξάρτητα από το φύλο των ασφαλισµένων και τον τοµέα
εργασίας, δηµόσιο ή ιδιωτικό. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι όλες οι παρεµβάσεις
µας στο ασφαλιστικό µας σύστηµα, όποια πτυχή του και αν αφο-
ρούν, θα πρέπει να γίνονται και µε ένα επιπρόσθετο κριτήριο: τη
διασφάλιση και την ενίσχυση της βιωσιµότητας του συστήµατος
κοινωνικής ασφάλισης. Και αυτό γιατί το ασφαλιστικό σύστηµα
δοκιµάστηκε ιδιαίτερα τα χρόνια της κρίσης. Πολλές µεταρρυθ-
µίσεις έχουν υλοποιηθεί, αλλά σηµαντικές προκλήσεις, όπως η
δηµογραφική γήρανση, παραµένουν, ενώ το δηµοσιονοµικό απο-
τύπωµα του ασφαλιστικού συστήµατος παραµένει ακόµη και σή-
µερα έντονα αρνητικό. 

Οι παρεµβάσεις της σηµερινής Κυβέρνησης στο ασφαλιστικό
τα τελευταία δυόµισι χρόνια έχουν αποδείξει στην πράξη ότι η
Κυβέρνηση στοχεύει πάντοτε σε ένα πιο ισχυρό ασφαλιστικό σύ-
στηµα, µε απώτερο στόχο υψηλότερες συντάξεις και καλύτερες
συνθήκες διαβίωσης για τους συνταξιούχους συνολικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ. Καλή συνέχεια, κύριε Κατσώτη. 
Θα συζητηθεί τώρα η έβδοµη µε αριθµό 634/3-5-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Άµεση
επίλυση των προβληµάτων των σπουδαστών των επαγγελµατι-
κών σχολών (ΕΠΑΣ) του ΟΑΕΔ».

Κύριε Δελή, έχετε δυο λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα πάµε σε έναν χώρο όπου σπουδάζει η νε-

ολαία που έχει κυρίως λαϊκή καταγωγή. Σύµφωνα, λοιπόν, µε κα-
ταγγελίες σπουδαστών από διάφορες επαγγελµατικές σχολές
της Αττικής και της Θεσσαλονίκης, όπου πραγµατοποιήθηκαν το

περασµένο διάστηµα γενικές συνελεύσεις, οι εργαζόµενοι σπου-
δαστές των επαγγελµατικών σχολών του ΟΑΕΔ παραµένουν
απλήρωτοι, καθώς δεν έχουν καταβληθεί τα δεδουλευµένα τους,
τα δεδουλευµένα της µαθητείας τους συγκεκριµένα, από τον πε-
ρασµένο Νοέµβριο. Κι αν δεν είναι από τον Νοέµβριο, να είναι
από τον Δεκέµβριο. 

Μη θεωρήσετε ότι αυτό το πράγµα είναι ασήµαντο για αυτά τα
παιδιά. Αποτελεί ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα για τους σπουδαστές
σε όλη τη χώρα, αφού για την πλειοψηφία τους, κύριε Υπουργέ,
αποτελεί το βασικό εισόδηµα για να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν
οικονοµικά, να µπορέσουν να ζήσουν αυτά τα παιδιά. 

Επίσης, παρ’ ότι ορισµένοι σπουδαστές δικαιούνται επίδοµα σί-
τισης και στέγασης, δεν το έχουν πάρει ακόµα. Βέβαια έτσι δυ-
σκολεύει ακόµα περισσότερο η οικονοµική κατάσταση και η δική
τους και των οικογενειών τους, που είναι ήδη δύσκολη, δεδοµέ-
νου, όπως είπαµε, ότι η καταγωγή των σπουδαστών αυτών είναι
κατά βάση λαϊκή. 

Ταυτόχρονα και παράλληλα µε όλα αυτά, στις επαγγελµατικές
σχολές του ΟΑΕΔ µια σειρά από υποδοµές, από κτήρια, από ερ-
γαστήρια είναι σε άθλια κατάσταση, είναι σε πολύ άσχηµη κατά-
σταση, είναι πολύ πίσω από τη σηµερινή εποχή -να το πούµε αυτό-,
µε αποτέλεσµα τα µαθήµατα να γίνονται σε απαράδεκτες συνθή-
κες και για τους σπουδαστές και για τους εκπαιδευτικούς, βέβαια,
παρά τις φιλότιµες προσπάθειες που καταβάλλονται. 

Η περιγραφή του προβλήµατος ορίζει και τα ερωτήµατα που
σας θέτουµε. 

Τι µέτρα, λοιπόν, σκοπεύει να πάρει η Κυβέρνησή σας για να
καταβληθούν άµεσα -άµεσα όµως, κύριε Υπουργέ, χωρίς καµµία
καθυστέρηση, πια, από δω και πέρα- όλα τα δεδουλευµένα των
σπουδαστών για τις συµβάσεις µαθητείας που έχουν µε τον ΟΑΕΔ
και να εξασφαλιστεί και να λυθεί ένα χρόνιο πρόβληµα που υπάρ-
χει στις συγκεκριµένες σχολές, ότι θα καταβάλλεται κάθε µήνα
αυτός ο µισθός της πρακτικής τους, ο µισθός της µαθητείας τους,
ο οποίος είναι και µικρός στο κάτω-κάτω; 

Ζητάµε να αυξηθεί, βεβαίως, ο µισθός των σπουδαστών, µε
βάση την αύξηση του κατώτατου µισθού, όχι στα επίπεδα που έχει
πάει µέχρι τώρα και που είναι πολύ πίσω από τις ανάγκες, αλλά
στα επίπεδα που θέτουν τα συνδικάτα και που δεν µπορούν να
είναι κάτω από τα 825 ευρώ τον µήνα. 

Να πάρουν το επίδοµα σίτισης και στέγασης όλοι οι σπουδα-
στές που η µόνιµη κατοικία τους βρίσκεται τριάντα χιλιόµετρα και
πλέον από τις κατοικίες τους, να πάρουν την κάρτα απεριορίστων
διαδροµών όλοι οι µαθητές και οι σπουδαστές στις αστικές και
υπεραστικές συγκοινωνίες, να συντηρηθούν βεβαίως οι υποδοµές,
τα εργαστήρια των σχολών τους και να καλυφθούν όλες οι ειδικό-
τητες, καθώς και όλα τα αναγκαία υλικά που χρειάζονται στις σχο-
λές τους, τα αναλώσιµα και η υλικοτεχνική υποδοµή. 

Αυτά, κύριε Υπουργέ. Περιµένουµε τις απαντήσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης
Τσακλόγλου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Δελή, µια από τις βασικές προτεραιότητες της

Κυβέρνησης και του Υπουργείου Εργασίας είναι η στήριξη και
αναβάθµιση του ρόλου της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης,
της ΔΥΠΑ, δηλαδή του πρώην ΟΑΕΔ, θα την αποκαλώ ΔΥΠΑ πα-
ραπέρα. Ειδικά όσον αφορά στα ζητήµατα ανάπτυξης των δεξιο-
τήτων του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας.

Με τον νόµο «Δουλειές Ξανά», που ψηφίστηκε πριν από λίγες
εβδοµάδες στη Βουλή, έχουµε τέσσερις στόχους: 

Πρώτον, αλλάζουµε εκ βάθρων τα προγράµµατα κατάρτισης,
προκειµένου να βελτιωθεί το διαπιστωµένο πρόβληµα που έχει η
χώρα στον τοµέα των δεξιοτήτων, όπου η υψηλή ανεργία συνυ-
πάρχει µε χιλιάδες θέσεις εργασίας που δεν µπορούν να καλυ-
φθούν. 

Δεύτερον, µετατρέπουµε το επίδοµα ανεργίας σε επίδοµα απα-
σχόλησης, στηρίζοντας αυτούς που πραγµατικά το χρειάζονται.

Τρίτον, ψηφιοποιούµε τις υπηρεσίες προς εργαζόµενους και
ανέργους. 
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Και τέταρτον, εφαρµόζουµε µια νέα στεγαστική πολιτική. 
Οι αλλαγές αυτές συναρθρώνονται µε τις καινοτοµίες του

νόµου του Υπουργείου Παιδείας που ψηφίστηκε τον Δεκέµβριο
του 2020 και αφορούσε στην αναβάθµιση της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης στη χώρα µας. Στρατηγική προτεραιότητα της Κυ-
βέρνησης είναι να καταστήσει την επαγγελµατική εκπαίδευση µια
συνειδητή ποιοτική επιλογή για πολλούς συµπολίτες µας που επι-
θυµούν να εισέλθουν νωρίς στην αγορά εργασίας µε πιστοποι-
ηµένα επαγγελµατικά προσόντα σε τοµείς που ζητά η αγορά
εργασίας. Οι ΕΠΑΣ Μαθητείας της ΔΥΠΑ αποτελούν ένα σηµαν-
τικό όχηµα προς αυτή την κατεύθυνση, παρέχουν επαγγελµατική
εκπαίδευση, εφαρµόζοντας το δυικό σύστηµα, που συνδυάζει θε-
ωρητική και εργαστηριακή εκπαίδευση στην τάξη, µε το πρό-
γραµµα εκµάθησης σε εργασιακό χώρο.

Επιτρέψτε µου να τονίσω -και µε την ιδιότητά µου ως πανεπι-
στηµιακού δασκάλου- ότι η άποψη που έχουµε καλλιεργήσει για
πολλά χρόνια στους νέους µας, ότι πρέπει οπωσδήποτε να φοι-
τήσουν σε κάποια πανεπιστηµιακή σχολή, ακόµη και αν το πτυχίο
που θα λάβουν έχει µηδαµινό αντίκρισµα στην αγορά εργασίας
είναι ιδέα η οποία είναι παρωχηµένη, λανθασµένη, αλλά και επι-
ζήµια συχνά για τους ίδιους και την οικονοµία µας.

Τώρα έρχοµαι στο καθαυτό ερώτηµά σας. Η αµοιβή των µα-
θητευόµενων των ΕΠΑΣ της ΔΥΠΑ κατά τη διάρκεια της υλοποί-
ησης του προγράµµατος µάθησης σε εργασιακό χώρο είναι ίση
µε το 75% του κατώτατου ηµεροµισθίου του ανειδίκευτου ερ-
γάτη. Προφανώς, η αµοιβή αυτή αναπροσαρµόστηκε µετά την
πρόσφατη αύξηση του κατώτατου µισθού και ανέρχεται πλέον
στα 21,78 ευρώ. 

Από την ενηµέρωση που έλαβα από τις αρµόδιες διευθύνσεις
της ΔΥΠΑ, τα δεδουλευµένα Νοεµβρίου και Δεκεµβρίου του
2021 έχουν ήδη εξοφληθεί µέσα στον Ιανουάριο. Αντίθετα, µε τις
πληρωµές του 2022, όντως, υπάρχει µια υπέρµετρη καθυστέ-
ρηση -όπως επισηµαίνετε κι εσείς στην ερώτησή σας- η οποία
είναι απολύτως λογικό να έχει αναστατώσει τους σπουδαστές.
Το καταλαβαίνω απολύτως αυτό.

Θα ήθελα να διαβεβαιώσω, τόσο εσάς όσο και τους σπουδα-
στές των ΕΠΑΣ, ότι σύµφωνα µε την πληροφόρηση που µου πα-
ρείχε η Διοίκηση της ΔΥΠΑ, η χρονοβόρα αυτή διαδικασία φτάνει
στο τέλος της και είναι ζήτηµα ηµερών να ξεκινήσει η καταβολή
των αµοιβών. Μάλιστα -κι αυτό σχετίζεται µε το δεύτερο κοµµάτι
της ερώτησής σας- πρόθεση της Διοίκησης της ΔΥΠΑ είναι να
αλλάξει η απαιτούµενη διοικητική διαδικασία, ώστε να µην προ-
κύπτουν τέτοιου είδους καθυστερήσεις. Όταν ολοκληρωθεί αυτή
η αλλαγή, θα υπάρχει πολύ µεγαλύτερη ασφάλεια ότι οι αµοιβές
θα καταβάλλονται κανονικά στην ώρα τους.

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω στα υπόλοιπα ερωτήµατα
που θέτετε στην ερώτησή σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι οι απαντήσεις

σας, όπως άλλωστε και οι διαχρονικές πολιτικές όλων των κυ-
βερνήσεων στα ζητήµατα αυτών των σπουδαστών, των επαγγελ-
µατικών σχολών του ΟΑΕΔ, δεν απαντούν στις σηµερινές
ανάγκες και τα προβλήµατα που έχουµε.

Είπατε ότι έχουν λάβει τα δεδουλευµένα τους µέχρι και τον
Δεκέµβρη. Δεν θέλουµε να το αµφισβητήσουµε, όµως, κύριε
Υπουργέ, έχουµε Μάιο, είναι τέσσερις µήνες. Κάποια στιγµή πρέ-
πει αυτό το αίσχος να σταµατήσει. Και θα επανέλθω στο ζήτηµα
αυτό.

Μιλήσατε για τον καινούργιο νόµο, µε τον οποίο ο ΟΑΕΔ µε-
τονοµάστηκε σε ΔΥΠΑ -δεν είναι εκεί το ζήτηµα- αν και ο νόµος
ο οποίος διέπει, αφορά, αυτές τις επαγγελµατικές σχολές του
ΟΑΕΔ, είναι και ο ν.4763 που ψηφίστηκε από το Υπουργείο Παι-
δείας το 2020, όπου θέλω να θυµίσω εδώ -και να στηλιτεύσω για
άλλη µια φορά- την υποβάθµιση του πτυχίου των παιδιών αυτών
των σχολών.

Ήταν στο επίπεδο προσόντων 4, κύριε Πρόεδρε, και µε βάση
τον νόµο αυτό υποβιβάστηκαν στο επίπεδο 3. Έγιναν σηµαντικές
κινητοποιήσεις από αυτά τα παιδιά, από αυτούς τους σπουδα-

στές, δυστυχώς η Κυβέρνηση κώφευσε -για άλλη µια φορά- και
δεν ανταποκρίθηκε στο δίκαιο αίτηµά τους να παραµείνουν στο
επίπεδο 4. Και µη θεωρήσετε ότι αυτός είναι ένας αριθµός
απλός. Από το τρία, στο τέσσερα για να µεταβεί κανείς θα χρει-
αστεί µια σειρά από πιστοποιήσεις, µια σειρά από επιµορφώσεις,
µια σειρά δηλαδή από έξοδα που πρέπει να καταβάλλουν αυτά
τα παιδιά, συν το ότι έχασαν βέβαια το δικαίωµα της εισόδου
τους στα δηµόσια ΙΕΚ.

Εν πάση περιπτώσει –επανέρχοµαι, τώρα- µε τον ίδιο νόµο, βε-
βαίως ενισχύθηκε η παρέµβαση -και αυτό είναι διακηρυγµένη πο-
λιτική της Κυβέρνησής σας και όλων των κυβερνήσεων- των ίδιων
των επιχειρηµατιών στον καθορισµό των ειδικοτήτων πια και των
προγραµµάτων σπουδών αυτών των επαγγελµατικών σχολών. 

Και ξέρετε αυτό είναι πολύ ωραίο να το λέµε, αλλά ξεχνάµε να
πούµε ότι αυτή η τακτική, αυτή η διαδικασία, δηµιουργεί αποφοί-
τους µιας χρήσης –ακριβώς, µιας χρήσης- για τους εργοδότες,
µε δεξιότητες σε επαγγέλµατα που σε πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα απαξιώνονται, δεν τους χρειάζονται πια, αλλάζουν οι
επενδύσεις τους, πάνε σε έναν άλλο κλάδο και έτσι αυτά τα παι-
διά θα πρέπει να επανακαταρτιστούν, να επαναξοδευτούν µε
λίγα λόγια, για να µπορέσουν να ξαναβρούν δουλειά.

Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει ένα γενικότερο ζήτηµα γύρω
από την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση.

Τα επίσηµα στοιχεία λένε ότι οι δαπάνες του προϋπολογισµού
από 85 εκατοµµύρια το 2020, µειώθηκαν για το 2021 στα 56 εκα-
τοµµύρια. Έχουµε µία µείωση 34% για φέτος. Θα δούµε τι θα
γίνει, µιας και µιλάµε για αναβάθµιση. Και εν πάση περιπτώσει
δεν µπορεί να θεωρηθεί αναβάθµιση, δεν είναι αναβάθµιση, τα
µηδαµινά εργασιακά δικαιώµατα της πρακτικής και της µαθη-
τείας. Δεν είναι αναβάθµιση βέβαια, κύριε Υπουργέ, ένα εργα-
σιακό µέλλον γι’ αυτά τα παιδιά, γεµάτο ανασφάλεια, µε ένα
συνεχές κυνηγητό προσόντων και δεξιοτήτων, ένα λαχάνιασµα
να έχουν όλες εκείνες τις πιστοποιήσεις, οι οποίες εκτός των
άλλων έχουν και ηµεροµηνία λήξης.

Σας είπαµε για το ότι πρέπει να καταβάλλονται κάθε µήνα. Κά-
ποια στιγµή -και έτσι πρέπει- όποιος δουλεύει, τουλάχιστον κάθε
µήνα, θα πρέπει να πληρώνεται. Είναι απολύτως λογικό αυτό.
Επιτέλους, έχουν ψηφιοποιηθεί -και καλώς- µια σειρά από τοµείς
και δράσεις του ελληνικού κράτους. Γιατί δεν µπορεί να ψηφιο-
ποιηθεί και αυτή η διαδικασία που αφορά αυτά τα παιδιά που πε-
ριµένουν πώς και πώς τον µισθό της πρακτικής τους άσκησης;
Και µιλάµε για παιδιά, κύριε Υπουργέ, γιατί έτυχε να γνωρίζω -
και να γνωρίσω- αρκετά από αυτά, τα οποία σηκώνονται από τα
χαράµατα για να δουλέψουν στην πρακτική τους, να πάρουν δύο
και τρία αστικά λεωφορεία στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη και
να πάνε να φοιτήσουν µετά στη σχολή τους, για να γυρίσουν στο
σπίτι τους στις 21.00’ και στις 22.00’. Νέοι είναι, αντέχουν, αλλά
αυτοί οι ρυθµοί καταλαβαίνετε είναι εξοντωτικοί. Και να δου-
λεύουν και τζάµπα;

Εν πάση περιπτώσει, θα θέλαµε µία απάντηση και για τις κάρ-
τες απεριορίστων διαδροµών και για τα επιδόµατα σίτισης και
στέγασης, διότι και εκείνα καθυστερούν. Αν κάπου δεν έπρεπε
να καθυστερούν τα πράγµατα είναι σε αυτά ακριβώς τα παιδιά.
Κι όµως, εδώ βλέπουµε το κράτος να είναι πολύ αργοκίνητο κα-
ράβι και κυριολεκτικά να σέρνεται.

Για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αφού σας ευχαριστήσω και για
την ανοχή σας, θα πω ότι οι σπουδαστές δεν µένουν µε σταυρω-
µένα τα χέρια ούτε περιµένουν τις εκλογές. Ελπίζουµε να τις
αξιοποιήσουµε και αυτές. Κινητοποιούνται, οργανώνονται στις
σχολές τους, συντονίζονται σε όλη την Ελλάδα και παλεύουν και
διεκδικούν αυτά που µόλις πριν από λίγο σας ζητήσαµε. Περιµέ-
νουν από εσάς να ακούσουν µια θετική κουβέντα και µια δέ-
σµευση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Δελή.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Αξιότιµε κύριε Δελή, για το πρώτο
κοµµάτι, σχετικά µε τις αµοιβές, σας απάντησα αναλυτικά και
σας είπα ποιες έχουν γίνει και ποιες όχι. Όντως υπάρχει καθυ-
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στέρηση και σας είπα επίσης ότι αυτό ακριβώς που είπατε και
εσείς είναι αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε, δηλαδή ψηφιο-
ποίηση, ώστε να πληρώνονται όλα στην ώρα τους. Και είµαστε
σε πολύ καλό δρόµο εκεί και αυτό θα γίνει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Γρήγορα, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Για τα υπόλοιπα που είπατε, σε σχέση
µε τα επιδόµατα στέγασης και σίτισης, επιτρέψτε µου να ανα-
φέρω ότι για τη χορήγησή τους λαµβάνονται υπ’ όψιν συγκεκρι-
µένα κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια ως κίνητρο για όσους
παρακολουθούν προγράµµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης.
Αυτό σηµαίνει ότι ένας σηµαντικός αριθµός µαθητευόµενων λαµ-
βάνει ενίσχυση για τη διαµονή και τη διατροφή του. Και µάλιστα
µε πρόσφατη απόφαση του Υπουργού Εργασίας καταργήθηκε
το ηλικιακό όριο, οπότε ακόµη περισσότεροι µαθητές έγιναν δι-
καιούχοι των επιδοµάτων αυτών, δηλαδή σίτισης και στέγασης.

Αναφορικά µε τον εκσυγχρονισµό των εργαστηρίων και τη
συντήρηση των κτηριακών υποδοµών, η ΔΥΠΑ συνεχίζει µε συγ-
κεκριµένες δράσεις στο τρέχον σχολικό έτος να ενισχύει, να ανα-
βαθµίζει την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης.

Να αναφέρω ενδεικτικά την ένταξη σε προγράµµατα ΕΣΠΑ για
την ενεργειακή αναβάθµιση κτηρίων. Αυτό έχει γίνει στην ΕΠΑΣ
Καβάλας και στην ΕΠΑΣ Πύργου. Υπάρχουν κι άλλες προτάσεις
οι οποίες τώρα βρίσκονται στη φάση της αξιολόγησης. Δεύτε-
ρον, τη στενότερη συνεργασία µε κοινωνικούς εταίρους, επιµε-
λητήρια και επιχειρήσεις για την περαιτέρω βελτίωση των
προγραµµάτων σπουδών και την επιλογή ειδικοτήτων για την
επόµενη σχολική χρονιά. Τρίτον, τη µεταφορά τεχνογνωσίας από
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κατασκευή και τη
λειτουργία πράσινων σχολείων, όπως για παράδειγµα γίνεται
αυτή τη στιγµή στην ΕΠΑΣ Κοζάνης. Επιπλέον -και αυτό είναι το
πιο σηµαντικό ίσως από όλα- στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας έχουν εγκριθεί δράσεις αναβάθµισης
της µαθητείας που περιλαµβάνουν σηµαντικές µεταρρυθµίσεις
και επενδύσεις σε υποδοµές των οποίων το κόστος ανέρχεται σε
143 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όσον αφορά στη χορήγηση καρτών απεριορίστων διαδροµών
για αστικές και υπεραστικές συγκοινωνίες, η Διοίκηση της ΔΥΠΑ
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τον χρόνιο πρόβληµα των µετακινήσεων
των σπουδαστών και ιδιαίτερα εκείνων που χρειάζονται να δια-
νύουν µεγάλη απόσταση για την παρακολούθηση των µαθηµά-
των, µας διαβεβαίωσε ότι καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια
για την επίλυση του.

Κλείνοντας, κύριε Δελή, νοµίζω ότι είναι προφανές ότι δεν κρυ-
βόµαστε από τα προβλήµατα και δεν αγνοούµε τις ανεπάρκειες.
Τα εντοπίζουµε και τα καταπολεµούµε µε ένα συγκροτηµένο και
συνεκτικό σχέδιο. Εκσυγχρονίζουµε τις δηµόσιες υπηρεσίες,
απλοποιούµε τις διαδικασίες, ψηφιοποιούµε τις συναλλαγές. Με
λίγα λόγια, βελτιώνουµε συνεχώς την καθηµερινότητα των πολι-
τών.

Από το πλαίσιο αυτό και όπως σας έδειξα αναλυτικά, ιδίως στη
δευτερολογία µου, κάθε άλλο παρά εξαιρούνται οι µαθητές των
σχολών µαθητείας της ΕΠΑΣ, του πρώην ΟΑΕΔ και νυν ΔΥΠΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ σας ευχαριστώ.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 645/3-5-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριου Κούβελα προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Επιβεβληµένη η εγκατάσταση µονάδας παραγωγής
οξυγόνου, σε κάθε µεγάλο νοσοκοµείο».

Κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, όπως όλοι γνωρίζουµε πια

ο COVID-19 είναι ένας ιός ο οποίος πλήττει κυρίως το αναπνευ-
στικό σύστηµα του ανθρώπου. Για να αντιληφθούµε µάλιστα την
κρισιµότητα της περιόδου που ζούµε, τους τελευταίους µήνες
ακούσαµε πολλές φορές την Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας, κ.
Γκάγκα, να αναφέρεται στην εξάντληση των αποθεµάτων οξυγό-
νου στα νοσοκοµεία σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Σε µία

µέρα πολλές φορές αντί για εβδοµάδες που χρειαζόταν να αδει-
άσουν τις δεξαµενές στο παρελθόν. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τους ειδικούς η ανάγκη της διαρκώς αυ-
ξανόµενης ζήτησης οξυγόνου από τα νοσοκοµεία θα µπορούσε
να καλυφθεί από την αυτοπαραγωγή οξυγόνου ιατρικής χρήσης
µέσω µονάδων παραγωγής αυτού στα ίδια τα νοσοκοµεία. Σή-
µερα υπάρχουν λίγα δηµόσια νοσοκοµεία που διαθέτουν συγ-
κροτήµατα παραγωγής οξυγόνου, κυρίως στην επαρχία, ενώ η
πλειονότητα των µεγάλων νοσοκοµειακών µονάδων δεν διαθέ-
τουν καθόλου αν και θα έπρεπε. Το κόστος εγκατάστασης θα
µπορούσε να καλυφθεί από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύ-
σεων. Όµως κυρίως υπάρχει η δυνατότητα αυτό να γίνει από κε-
φάλαια των προγραµµάτων ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης,
µε στόχο να µην υπάρξει σοβαρή επιβάρυνση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού. 

Τα πλεονεκτήµατα για ένα νοσοκοµείο από την παραγωγή οξυ-
γόνου µε ίδια µέσα έχουν να κάνουν επιγραµµατικά µε την περι-
κοπή δαπανών, τον έλεγχο της ποιότητας του παραγόµενου
οξυγόνου, την αυτονοµία και επάρκεια των µέσων και τελικά την
ασφάλεια του ίδιου του συστήµατος. Γίνεται εύκολα αντιληπτό
ότι ιδίως οι µεγάλες νοσηλευτικές µονάδες στη Θεσσαλονίκη,
όπως τα Νοσοκοµεία ΑΧΕΠΑ και «Ιπποκράτειο», αλλά και κάθε
µικρότερο νοσοκοµείο θα είχαν τεράστιο οικονοµικό όφελος από
τη λειτουργία τέτοιων µονάδων και ταυτόχρονα δεν θα υπήρχε
ο κίνδυνος της παραµικρής έλλειψης οξυγόνου.

Τα ερωτήµατά µου είναι σαφή προς εσάς, κύριε Υπουργέ:
Πρώτον, ποιος ο σχεδιασµός και οι άµεσες ενέργειες προκειµέ-
νου να δροµολογηθεί η εγκατάσταση µονάδας παραγωγής οξυ-
γόνου, τουλάχιστον σε κάθε µεγάλο νοσοκοµείο της χώρας το
αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα; Και δεύτερον, προτίθεστε
να εξασφαλίσετε νοµοθετικά την παραπάνω διαδικασία εγκατά-
στασης µονάδας παραγωγής οξυγόνου σε κάθε µεγάλο νοσοκο-
µείο, γεγονός που θα περιόριζε το κόστος, αλλά και θα αύξανε
την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κούβελα.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, κ. Θάνος Πλεύρης.
Κύριε Πλεύρη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε τρία

λεπτά για το ξεκίνηµα σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Καλή εβδοµάδα

και Χριστός Ανέστη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αληθώς ο Κύριος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-

δελφε, θέτετε πράγµατι ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, το οποίο
έχει απασχολήσει το Υπουργείο το τελευταίο διάστηµα, καθώς
επίσης και το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Υπάρχουν, όµως,
δύο παράγοντες που δείχνουν την αναγκαιότητα εφαρµογής των
µέτρων, των οποίων λέτε, µε τις µονάδες παραγωγής οξυγόνου:
Αφ’ ενός η πανδηµία που όπως πολύ καλά γνωρίζουµε όλοι η
επάρκεια και η ανάγκη σε οξυγόνο ήταν πολύ µεγαλύτερη από
τις συνήθεις ανάγκες που υπήρχαν. Μάλιστα, πολλές φορές
ακόµα και την περίοδο που υπήρχε η κακοκαιρία, υπήρχε µια
ανησυχία στο να γίνουν όλες οι µεταφορές, προκειµένου να
υπάρχει κάλυψη. Φανταστείτε ότι υπήρχαν νοσοκοµεία κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας που η δυνατότητα των δεξαµενών σε
οξυγόνο ήταν για µιάµιση µε δύο µέρες και έπρεπε συνεχώς να
τροφοδοτούνται. Άρα ήταν µία εξίσωση αρκετά έως πάρα πολύ
δύσκολη, που λύθηκε µεν µε επιτυχία, αλλά έδειξε την ανάγκη
ότι υπάρχουν σηµεία τα οποία θα µπορούσαν να έχουν τις µονά-
δες παραγωγής οξυγόνου και παράλληλα τώρα τα αντιµετωπί-
ζουµε µε έναν δεύτερο τρόπο, βάσει της ενεργειακής κρίσης
επειδή η παραγωγή οξυγόνου είναι από τις κοστοβόρες παρα-
γωγές. Αντιστοίχως, υπάρχει µια διαµαρτυρία από τις εταιρείες
που προµηθεύονται στο νοσοκοµείο, ότι θα πρέπει να υπάρξει
αναπροσαρµογή των τιµών µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Σε όλο αυτό το σκεπτικό, λοιπόν, έχει ξεκινήσει µια προσπά-
θεια. Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι ήδη σε συγκεκριµένα ση-
µεία το τελευταίο διάστηµα έχουν εγκατασταθεί συστήµατα
παραγωγής οξυγόνου για ιατρική χρήση και συγκεκριµένα στη
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Μυτιλήνη, Σάµο, Λέρο, Ικαρία, Κάλυµνο, Κω, Ρόδο, Άγιο Νικόλαο
στη Ρόδο, Χανιά και συνεχίζεται µια προσπάθεια σε πρώτη φάση
στις περιοχές που είναι αρκετά δύσκολο να γίνει η µεταφορά του
οξυγόνου. Έχει ζητηθεί από τα νοσοκοµεία συνολικά στο πλαίσιο
του Ταµείου Ανάκαµψης να λάβουν υπ’ όψιν το κόστος εγκατά-
στασης, τη χωροθέτηση, πού µπορούν να γίνουν οι µονάδες πα-
ροχής οξυγόνου και τις µεγάλες καταναλώσεις που µπορεί να
έχουν βάσει των ειδικοτήτων τους.

Με αυτή την έννοια υπάρχει ήδη εγκατεστηµένη µονάδα και
στο Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο «Μεταξά», στο Νοσοκοµείο «Πα-
παγεωργίου» στη Θεσσαλονίκη στα Τρίκαλα και στην Κύµη.
Υπάρχει προγραµµατισµός για κάποια νοσοκοµεία άµεσα και αν-
τιστοίχως µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης όχι µόνο για νοσοκο-
µεία, αλλά και για µεγάλα κέντρα υγείας που θα χρειάζονται
παροχή οξυγόνου ζητείται κατά πόσο θα πρέπει να γίνει εγκατά-
σταση µονάδων παραγωγής οξυγόνου.

Με αυτή την έννοια η εγκατάσταση µονάδας παροχής οξυγό-
νου σε µεγάλα νοσοκοµεία, αλλά και σε ακριτικά νοσοκοµεία που
είναι δύσκολη η πρόσβαση, είναι µέσα στον σχεδιασµό και µέσα
σε αυτό το πλαίσιο έχει ζητηθεί από τα νοσοκοµεία. Δεν έχει ολο-
κληρωθεί η διαδικασία ένταξης των έργων στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης ή και στα άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα οποία
αναφέρετε. Έχουµε, όµως, σύσταση προς τα νοσοκοµεία εκεί
πέρα που δείχνει ότι οι ανάγκες τους είτε ικανοποιούνται πολύ
πιο ακριβά από άλλα νοσοκοµεία είτε υπάρχει ιδιαίτερο πρό-
βληµα ως προς την πρόσβαση στα συγκεκριµένα νοσοκοµεία ή
εν τέλει εάν η ανάγκη κατανάλωσης είναι τόσο πολύ µεγάλη που
για την ασφάλεια της δηµόσιας υγείας χρειαζόµαστε να έχουµε
και αυτές τις µονάδες να εντάξουν αυτά τα προγράµµατα σε όλα
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Στη συνέχεια θα σας πω και σε κάποια άλλα νοσοκοµεία συγ-
κεκριµένα πώς υπολογίζουµε να κινηθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε την απάντησή

σας επιβεβαιώνετε µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο τη σηµασία
αυτού του σχεδιασµού και την µεγάλη ανάγκη που έχει το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας για οξυγόνο και µάλιστα οξυγόνο το οποίο θα
µπορεί να παράγει µε δικά του µέσα. Είναι τα ακριτικά νησιά και
χαίροµαι που ήδη έχει προχωρήσει η υλοποίηση σε αρκετά από
αυτά, αλλά και τα µεγάλα νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης και της
Αττικής που έχουν µεγάλη ανάγκη τα νοσοκοµεία στις µεγάλες
πόλεις λόγω του φόρτου των ασθενών και των χειρουργείων,
αλλά και των άλλων ειδικοτήτων που απαιτούν την παροχή οξυ-
γόνου στους ασθενείς. Είναι, λοιπόν, πολύ χαρακτηριστικές οι
ανάγκες και θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη έµφαση.

Το παράδειγµα του Νοσοκοµείου «Παπαγεωργίου», στο οποίο
αναφερθήκατε είναι ίσως το πιο χαρακτηριστικό όπου κατάφε-
ραν µε δικά τους χρήµατα να το πω έτσι απλά να κατασκευάσουν
αυτή τη µονάδα παραγωγής οξυγόνου και µέσα σε έναν χρόνο
έκαναν απόσβεση. Ήταν βέβαια ιδιαίτερα αυξηµένες οι ανάγκες
λόγω πανδηµίας. Δεν έχει, όµως, σηµασία, δεν θα ήταν σε ένα
χρόνο, υπολόγιζαν ότι το πολύ σε τρία χρόνια θα είχε γίνει αυτή
η απόσβεση.

Έτσι, λοιπόν, είναι µια διαδικασία που µόνο κέρδος µπορεί να
αποφέρει σε όλους. Δηλαδή θα έχουµε την αναγκαία επάρκεια,
θα έχουµε τον έλεγχο της ποιότητας του οξυγόνου, θα έχουµε
τελικά χαµηλό κόστος για να διαθέτουν τα νοσοκοµεία µας αρ-
κετό οξυγόνο.

Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό και αυτή την πρόταση
επιµένω να την λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας, αντιλαµβάνοµαι ότι
ήδη προς τα εκεί κινείται ο σχεδιασµός σας, δηλαδή τα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία ΕΣΠΑ, Ταµείο Ανάκαµψης το οποίο προβλέπει
πάνω από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ για την υγεία να εξαντλη-
θούν όλα τα περιθώρια, ώστε να επιβαρυνθεί το δυνατόν λιγό-
τερο ο κρατικός προϋπολογισµός.

Ζητώ αυτή την πρωτοβουλία στρατηγικής σηµασίας για το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας να την αναλάβετε, να εποπτεύσετε πολύ
αυστηρά την υλοποίηση αυτού του σχεδιασµού, να συνεχίσετε
αποφασιστικά το πρόγραµµα, το οποίο έχετε βγάλει ιδίως για τα

µεγάλα νοσοκοµεία Θεσσαλονίκης και Αττικής. 
Παράλληλα νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να δώσει το Υπουργείο

επιπλέον κίνητρα και σε ιδιώτες, έτσι ώστε να έχουµε και από την
πλευρά τη δική τους δωρεές. Χαρακτηριστική είναι η πρόσφατη
περίπτωση πριν από δύο µήνες στο νοσοκοµείο στην Κω, όπου
µια ιδιωτική εταιρεία ήταν αυτή η οποία ανέλαβε το κόστος της
εγκατάστασης µονάδας παραγωγής οξυγόνου.

Έτσι, λοιπόν, πιστεύω ότι µετά τον υπερδιπλασιασµό των κλι-
νών ΜΕΘ εν µέσω πανδηµίας, µετά την πρόσληψη χιλιάδων για-
τρών και νοσηλευτικού και επικουρικού προσωπικού, µόνο για το
2022 είναι πέντε χιλιάδες οκτακόσιες οι νέες προσλήψεις, µετά
το πρόγραµµα «Γιατρός για Όλους», το οποίο συζητείται και ψη-
φίζεται αυτή την εβδοµάδα στη Βουλή, νοµίζω ότι η παραγωγή
οξυγόνου από τα ίδια τα δηµόσια νοσοκοµεία θα είναι η µεγαλύ-
τερη προίκα που αφήνει το Υπουργείο Υγείας και η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας τουλάχιστον
σε αυτή την περίοδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κούβελα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κούβελα,

οφείλω να πω ότι πράγµατι ίσως σε λιγότερο από ένα µήνα που
ήµουν Υπουργός Υγείας µου είχατε θέσει σε επίσκεψη που εί-
χατε κάνει στο Υπουργείο µεταξύ άλλων θεµάτων ως κυρίαρχο
θέµα τις µονάδες παραγωγής οξυγόνου. 

Οφείλω να σας πω ότι στην επίσκεψη που είχαµε κάνει στην
Κω, όπου έγινε µια ιδιωτική δωρεά για την µονάδα παραγωγής
οξυγόνου, µας εξηγήθηκε µε µεγάλη ενάργεια και σαφήνεια ότι
υπάρχει τροµακτικό συγκριτικό πλεονέκτηµα πλέον για το νοσο-
κοµείο που µπορεί να έχει τη µονάδα παραγωγής και να µην
εξαρτάται -και ειδικά το καταλαβαίνετε ακόµα περισσότερο στα
νησιά- από παράγοντες οι οποίοι µπορεί να σχετίζονται πέρα από
την επάρκεια οξυγόνου λόγω πίεσης COVID που µπορούσε να
υπήρχε, αλλά και από τις µεταφορές που για κάποιο λόγο ειδικά
τους χειµερινούς µήνες µπορεί να είχαν πρόβληµα. 

Οπότε αυτό µας έχει πείσει και συνολικά όπου χρειάζεται σε
πρώτη φάση άµεσα θα πάµε σε µονάδες παραγωγής οξυγόνου.
Δίνουµε κίνητρα στα νοσοκοµεία. Το συζητάµε και µε την ιδιωτική
πρωτοβουλία όταν µας ζητάνε ότι θέλουν να κάνουν κάποιες δω-
ρεές να υποδεικνύουµε τέτοια σηµεία. Το κόστος εγκατάστασης
βέβαια είναι ένα ακριβό κόστος εγκατάστασης που έχει, όµως,
τα πλεονεκτήµατα τα οποία λέτε. Άρα συνδυαστικά θέλουµε στα
µεγάλα µας νοσοκοµεία αντί να πάµε στην επιλογή της αύξησης
δεξαµενών ή ο,τιδήποτε άλλο για να έχουν οξυγόνο όπου είναι
να πάµε σε τέτοιες νέες αλλαγές προτιµούµε να δίνουµε κατεύ-
θυνση προς τις µονάδες παραγωγής οξυγόνου. 

Και οφείλω να σας πω ότι και οι τεχνικές υπηρεσίες µέσα από
το πλαίσιο κυρίως του Ταµείου Ανάκαµψης στα προγράµµατα τα
οποία κοιτάµε ανά νοσοκοµείο, γιατί θέλουµε να εντάξουµε
ογδόντα νοσοκοµεία συνολικά στο Ταµείο Ανάκαµψης, να προ-
τεραιοποιήσουν τις ανάγκες τις οποίες έχουν, αλλά τους επιση-
µαίνουµε και την ανάγκη να κάνουν δική τους έρευνα ως προς
το κοµµάτι της επάρκειας του οξυγόνου και των χρηµάτων, τα
οποία δαπανώνται προκειµένου να αγοραστεί οξυγόνο, ώστε να
εκµεταλλευτούµε αυτά τα εργαλεία και τις µονάδες παραγωγής
οξυγόνου, όπως από τους πρώτους το θέσατε µε πολύ µεγάλη
επίταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 630/3-5-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άρση
των διοικητικών µέτρων για όλους τους ανεµβολίαστους υγει-
ονοµικούς κατά του COVID-19».

Κύριε Λαµπρούλη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε µε την παρούσα επίκαιρη στο
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ζήτηµα της άρσης των διοικητικών µέτρων για όλους τους ανεµ-
βολίαστους υγειονοµικούς κατά του COVID-19 µετά από την
ερώτηση που είχε είχαµε κάνει και τη συζήτησή της φυσικά στις
αρχές του Μαρτίου. Και το κάνουµε αυτό, διότι τα νέα επιστηµο-
νικά δεδοµένα που υπάρχουν και από ότι είδαµε και από τις επί-
σηµες ανακοινώσεις της Κυβέρνησης αναιρούν το αρχικό βασικό
επιχείρηµα ότι στους ανεµβολίαστους υγειονοµικούς οφείλεται
η διασπορά του κορωνοϊού στους ασθενείς. 

Αντίστοιχα το επιβεβαιωµένο στοιχείο της µετάδοσης του κο-
ρωνοϊού και από τους πλήρως εµβολιασµένους συνηγορεί ότι το
µέτρο αναστολής της εργασίας των υγειονοµικών, κατά τη
γνώµη µας, δεν έχει πλέον καµµία βάση. 

Συνεπώς το µόνο που πετυχαίνει η Κυβέρνηση είναι αφ’ ενός
µεν να στερεί από τις υποστελεχωµένες δηµόσιες µονάδες
υγείας χιλιάδες εργαζόµενους και παράλληλα να στερεί από
τους ίδιους το βιοποριστικό µέσο και την ασφάλισή τους και φυ-
σικά υπάρχουν συνέπειες και για τους ασθενείς µε τις ελλείψεις
σε προσωπικό –το οποίο χρειάζεται, είναι αναγκαίο- τις τεράστιες
ελλείψεις που έχουν τα νοσοκοµεία του δηµόσιου τοµέα υγείας.
Αντίστοιχα η επιµονή στην αναστολή εργασίας παραπέµπει και
δηµιουργεί µια τεχνητή επιδείνωση, προκειµένου να εδραιωθεί
και ως ανάγκη η είσοδος ιδιωτών στις δηµόσιες µονάδες υγείας. 

Η Κυβέρνηση, µέσω του Υπουργού Υγείας, σε δεύτερο χρόνο
προέβαλε και προβάλλει την ασυµβατότητα της εργασίας των
υγειονοµικών, εάν δεν είναι πλήρως εµβολιασµένοι. Αυτό αφ’
ενός µεν είναι ένα σύνθετο ζήτηµα, το οποίο όµως δεν µπορεί να
υλοποιείται στη βάση προσωπικών απόψεων του Υπουργού
Υγείας. 

Στη βάση αυτών, τα ερωτήµατα κύριε Πρόεδρε, είναι τα εξής.
Ποια µέτρα προτίθεται να πάρει το Υπουργείο, η Κυβέρνηση,
ώστε να επανέλθουν στην εργασία τους άµεσα όλοι οι εργαζό-
µενοι που βρίσκονται σε αναστολή εργασίας, µε την πραγµατο-
ποίηση όλων των αναγκαίων σε συχνότητα προληπτικών τεστ,
αλλά και µε ουσιαστική προσωποποιηµένη συζήτηση, προκειµέ-
νου να εµβολιαστούν και δεύτερον να καταβληθεί το τµήµα της
έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης που αντιστοιχεί στο χρόνο ερ-
γασίας τους πριν τεθούν σε αναστολή εργασίας και παράλληλα
να ρυθµιστεί ο χρόνος αναστολής εργασίας τους και να αναγνω-
ριστεί ως συντάξιµος χρόνος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Λαµπρούλη.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Θάνος Πλεύρης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λαµπρο-

ύλη, µου είχατε θέσει την ερώτηση -όπως βλέπω και από τα πρα-
κτικά της συζήτησης- τον Φεβρουάριο και απαντήθηκε στις 4
Μαρτίου 2022. Έκτοτε υπήρξε νοµοθετική παρέµβαση η οποία
όρισε ότι συνεχίζεται η αναστολή µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του
τρέχοντος έτους. Αυτό συνάδει απόλυτα µε όλες τις ανανεώσεις,
οι οποίες γίνονται λόγω της πανδηµίας COVID, όπου και το επι-
κουρικό προσωπικό και το προσωπικό που µπαίνει προκειµένου
να καλύψει τις θέσεις των ατόµων που µπαίνουν σε αναστολή,
αλλά και µια σειρά από άλλες διατάξεις, οι οποίες θεωρούνται
ότι θα πρέπει να είναι προστατευτικές κατά τη διάρκεια της παν-
δηµίας, αντιστοίχως παρατείνονται µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου
2022. 

Συνεπώς η βούληση της Κυβέρνησης έχει αποτυπωθεί και η
συγκεκριµένη βούληση είναι ότι, για όσο διαρκεί η πανδηµία και
υπάρχουν τα χαρακτηριστικά της πανδηµίας -ασχέτως αν πηγαί-
νουµε σε αποκλιµάκωση µέτρων που συνδυάζονται µε την επι-
δηµιολογική εικόνα- δεν θα οδηγηθούµε σε άρση της αναστολής.
Αυτό γίνεται εάν τα χαρακτηριστικά της πανδηµίας παραµένουν
και ορίζονται µε αυτόν τον τρόπο, ότι δηλαδή έχουµε το πανδη-
µικό φαινόµενο, βάσει του οποίου δίνονται παρατάσεις. 

Αναφερθήκατε και στις θέσεις µου. Προφανώς ως προσωπική
θέση έχω αναφέρει, µε έναν ξεκάθαρο τρόπο, ότι οι άνθρωποι
που αρνούνται την επιστήµη τους δεν θα έπρεπε να υπηρετούν
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το οποίο είναι κατ’ εξοχήν ένας το-
µέας όπου η ιατρική φροντίδα καλύπτεται µε την τήρηση των κα-
νόνων της επιστήµης. 

Αυτό όµως το οποίο έχουµε αποφασίσει και το έχουµε αποτυ-

πώσει µε νόµο είναι ότι τα συγκεκριµένα άτοµα θα παραµείνουν
σε αναστολή. Προφανέστατα υπάρχει άλλης σηµασίας ζήτηµα
για τους γιατρούς και νοσηλευτές και άλλης για το διοικητικό
προσωπικό. Για τους γιατρούς και τους νοσηλευτές υπάρχει µια
ξεκάθαρη πολύ µεγαλύτερη υποχρέωση, προερχόµενη από το
γεγονός ότι οι ίδιοι υπηρετούν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και
παρέχουν ιατρικές και νοσηλευτικές υπηρεσίες, όπως και για το
υγειονοµικό προσωπικό το οποίο σχετίζεται, σε σχέση µε έναν
απλά δηµόσιο υπάλληλο. 

Ωστόσο αυτό το οποίο στην παρούσα φάση έχει αποφασιστεί
και στο οποίο έχει δοθεί παράταση είναι ότι συνολικά η συγκε-
κριµένη οµάδα ανθρώπων, από όποιο πόστο και αν προσφέρει
τις υπηρεσίες του στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, θα πρέπει να τελεί
σε αναστολή. Αν αλλάξουν τα δεδοµένα, θα µπορούσε να επα-
νεξεταστεί το θέµα, αλλά ήδη έχουµε κάτι νοµοθετηµένο. 

Δεν είµαι από τους ανθρώπους που θέλω να κλείνω το µάτι ή
να δίνω ελπίδες. Με έναν ξεκάθαρο τρόπο τους λέω ότι θα πρέ-
πει να πάνε να εµβολιαστούν και να επιστρέψουν πίσω στις ερ-
γασίες τους. Το γεγονός ότι δεν επιστρέφουν είναι καθαρά δική
τους επιλογή. Είναι σεβαστή η επιλογή ότι δεν θέλουν να εµβο-
λιαστούν. Αντίστοιχα όµως είναι και σεβαστή η επιλογή της πο-
λιτείας, η οποία έρχεται και λέει ότι αυτός που, εν καιρώ
πανδηµίας, παρέχει τις υπηρεσίες του στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας θέλουµε να είναι εµβολιασµένος. Και προφανέστατα αυτό
ισχύει πολύ περισσότερο για τους γιατρούς και τους νοσηλευ-
τές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Λαµπρούλη,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πάνω κάτω, εµπλουτισµένη µε κάποια άλλη φρασεολογία, δό-
θηκε η ίδια απάντηση στην αντίστοιχη ερώτηση κατά τη συζή-
τησή της στις αρχές Μαρτίου. 

Στην καινούργια λοιπόν επίκαιρη ερώτηση -θα το επαναλάβω-
είδατε, διαβάσατε, το είπα και εγώ προηγουµένως ότι υπάρχουν
κάποια καινούργια δεδοµένα πλέον, γι’ αυτό και εµείς επανήλ-
θαµε, προκειµένου να συζητήσουµε και να ζητήσουµε -φυσικά
µέσω της επίκαιρης ερώτησης και της συζήτησης αυτής- την
άρση αυτών των διοικητικών µέτρων και τη συνέχιση της εργα-
σίας των υγειονοµικών που βρίσκονται σε αναστολή. 

Τα νέα δεδοµένα είναι συγκεκριµένα. Είναι πρώτον ότι οι ανεµ-
βολίαστοι δεν µεταδίδουν και δεύτερο, ότι και οι εµβολιασµένοι
µπορούν να µεταδώσουν. Αυτό αποδείχθηκε. Είναι πραγµατικό-
τητα. Άρα λοιπόν το ζήτηµα µετάδοσης ή µη µετάδοσης και από
ποιον και αν είναι εµβολιασµένος ή όχι, είναι λυµένο επιστηµο-
νικά. Το θέµα είναι να το αποδεχτεί και η ίδια η Κυβέρνηση. 

Δείτε τώρα το εξής: Ακριβώς η ίδια τακτική που ακολουθήθηκε
και το προηγούµενο διάστηµα, κατά τη διάρκεια της πανδηµίας,
οδήγησε και σε τέτοιες συµπεριφορές και δεν µιλάω µόνο για υγει-
ονοµικούς, αλλά και άλλα τµήµατα του πληθυσµού στη χώρα µας.
Και ακριβώς αυτό οφείλεται στις παλινωδίες και στην αντιφατικό-
τητα των κυβερνητικών µέτρων και του προηγούµενου διαστήµα-
τος, που αναπαράγουν και δίνουν χώρο σε αντιεπιστηµονικές,
ανορθολογικές, σκοταδιστικές, αντιεµβολιαστικές απόψεις. 

Για την Κυβέρνηση φυσικά είναι βούτυρο στο ψωµί της και τις
αξιοποιεί ως βολικό αντίπαλο, προκειµένου να κρύψει την ευθύνη
της. Γιατί; Για την πολιτική που ακολουθεί και η σηµερινή Κυβέρ-
νηση, όπως και οι προηγούµενες, ως προς τις τεράστιες ελλεί-
ψεις σε προσωπικό, υποδοµές, εξοπλισµό κ.λπ. των δηµόσιων
µονάδων υγείας. Η κατάσταση αυτή θα επιδεινωθεί ακόµα πε-
ραιτέρω σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους και τις ανάγκες του
λαού µας σε δωρεάν υπηρεσίες υγείας και µε το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Υγείας, το οποίο εισάγεται αύριο στην Ολοµέλεια
για συζήτηση. 

Αντίστοιχα η αντιφατικότητα της Κυβέρνησης αντανακλάται
και από την κατάργηση στην ουσία των µέτρων πρόληψης. Εσείς
δεν ήσασταν -όχι εσείς προσωπικά, η Κυβέρνηση- που πριν λίγο
διάστηµα κηρύξατε, εν όψει τουριστικής περιόδου, το τέλος της
πανδηµίας; Και από την άλλη διατηρείτε τους χιλιάδες υγειονο-
µικούς σε αναστολή εργασίας λόγω της πανδηµίας, όπως µας
είπατε, όπως λέγατε και το προηγούµενο διάστηµα. 

Από τη µία λοιπόν υποχρεωτικός εµβολιασµός, από την άλλη
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όχι υποχρεωτική εξασφάλιση από το κράτος της έγκαιρης,
ασφαλούς και αποτελεσµατικής δωρεάν κάλυψης των υγειονο-
µικών αναγκών του πληθυσµού. Και φυσικά αξιοποιείται ο εµβο-
λιασµός και δίνεται το δικαίωµα προς αυτή την κατεύθυνση µε
την µετατροπή του σε εργαλείο εκβιασµού και ανατροπής των
εργασιακών σχέσεων και χιλιάδες υγειονοµικοί φυσικά εξακο-
λουθούν να βρίσκονται σε αναστολή εργασίας. 

Εµείς το έχουµε δηλώσει επανειληµµένως και στην προηγού-
µενη συζήτηση, αλλά και το προηγούµενο διάστηµα ως κόµµα.
Φυσικά και υποστηρίζουµε και διεκδικούµε τον καθολικό εµβο-
λιασµό του πληθυσµού, σύµφωνα µε τα επιστηµονικά κριτήρια,
ως δικαίωµα και ανάγκη για την προστασία από τον κορωνοϊό.
Επισηµαίνουµε φυσικά τη βαρύτητα που έχει ο εµβολιασµός των
υγειονοµικών. Δεν το αναιρεί κανένας αυτό, όπως είπατε και
εσείς. Επίσης, το όπλο των εµβολίων δεν µπορεί να υποκαταστή-
σει όλα τα προληπτικά µέτρα και τις ελλείψεις του συστήµατος
υγείας. 

Άρα λοιπόν, επειδή υπάρχουν νέα επιστηµονικά δεδοµένα, νο-
µίζουµε ότι πρέπει η Κυβέρνηση να νοµοθετήσει, γιατί το νοµο-
θέτηµα µε νοµοθέτηµα αλλάζει. Δεν µπορεί να λέτε ότι
νοµοθετήσαµε και άρα, επειδή νοµοθετήσαµε, µέχρι 31 Δεκεµ-
βρίου µένουν σε αναστολή. 

Αύριο, στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας, φέρτε µια τρο-
πολογία να ψηφίσουµε την άρση των διοικητικών αυτών µέτρων
για τους υγειονοµικούς σε αναστολή, προκειµένου να γυρίσουν
τις δουλειές τους, λαµβάνοντας στις κατά τόπους µονάδες όπου
εργάζονται, όλα τα απαραίτητα µέτρα πρόληψης και προστασίας
και των ιδίων, αλλά και των άλλων εργαζοµένων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λαµπρο-

ύλη, είπατε, λίγο-πολύ, ότι σας είπα τα ίδια πράγµατα που σας
είπα και στις αρχές Μαρτίου. Περίµενα από το δικό σας κόµµα
τουλάχιστον να εκτιµούσε, ακόµα κι αν διαφωνεί, τη συνέπεια ότι
προφανώς δεν θα σας έλεγα διαφορετικά σήµερα από αυτά που
σας είπα τον Μάρτιο. 

Πάµε λίγο, όµως, να δούµε τώρα, γιατί κάποια στιγµή και η Αν-
τιπολίτευση συνολικά θα πρέπει να αποφασίσει τι πολιτική θα
ακολουθεί. Έγινε άρση των µέτρων βάσει των επιδηµιολογικών
στοιχείων. Η άρση των µέτρων ξεκίνησε από την 1η Μαΐου, αλλά
αντιστοίχως ήδη από τον Απρίλιο είχαµε πάει σε µια µεγάλη
άρση. Το σύνολο των κοµµάτων, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, ΜέΡΑ25 και Ελληνική Λύση έκαναν µια κριτική
στο Υπουργείο Υγείας ότι λόγω του τουρισµού έρχεται να άρει
µέτρα, ενώ εµείς λέγαµε εξαρχής ότι η άρση των µέτρων συν-
δυάζεται άµεσα µε ό,τι κάνουν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες γιατί
βρισκόµαστε σε περίοδο όπου έχουµε µια ύφεση στον κορωνοϊό
στην Ευρώπη. 

Σήµερα βλέπετε ότι και στους σκληρούς δείκτες είµαστε κάτω
από τους διακόσιους διασωληνωµένους. Δηλαδή, ενώ έχουν πε-
ράσει δύο εβδοµάδες από το Πάσχα, άρα βλέπουµε συνολικά τις
συνέπειες που υπάρχουν από τη Μεγάλη Εβδοµάδα, το Πάσχα,
τις εορταστικές εκδηλώσεις, πάλι υπάρχει µια µείωση και των
κρουσµάτων και των διασωληνωµένων. Διότι ακριβώς αυτή τη
στιγµή αυτή είναι η επιδηµιολογική εικόνα -όχι για τον τουρισµό,
αλλά γιατί αυτό είναι το φαινόµενο σε όλη την Ευρώπη, ακόµα
και σε χώρες που βλέπετε ότι δεν εξαρτώνται από τον τουρισµό,
επειδή πηγαίνουµε προς το καλοκαίρι, αλλά έχουµε καλύτερο
καιρό, επειδή έχουµε φτάσει σε πολύ υψηλή εµβολιαστική κά-
λυψη, που για να φτάσουµε σε αυτή την υψηλή εµβολιαστική κά-
λυψη πάρθηκαν πάρα πολύ δύσκολα µέτρα. Αν βλέπετε τη
διαφορά των θανάτων σήµερα από τους θανάτους του Ιανουα-
ρίου -που πάλι τον Ιανουάριο ήµασταν µε την µετάλλαξη «Όµι-
κρον»- σε µεγάλο βαθµό, αν όχι σε απόλυτο βαθµό, συνδυάζεται
µε το γεγονός ότι εµβολιάστηκε κόσµος που έχει φτάσει το 85%
στον ενήλικο πληθυσµό και άνω του 90% στον πληθυσµό άνω
των εξήντα και αντίστοιχα, προφανέστατα, είχαµε τις δυνατότη-
τες να πάµε σε αποκλιµάκωση. 

Οι υγειονοµικοί συνδυάζονται µε τη συνολική πορεία της παν-
δηµίας. Η πανδηµία δεν έχει φύγει. Μας δίνεται η δυνατότητα
µιας αποκλιµάκωσης και το κάνουµε αυτό. Υπάρχει, όµως, κό-
σµος που είναι επικουρικός και καλύπτει θέσεις COVID και ανα-
νεώνονται οι συµβάσεις του ακριβώς γιατί αναγνωρίζουµε ότι
ακόµα υπάρχουν στα νοσοκοµεία οι συνθήκες COVID, αντίστοιχα
δεν έχει αλλάξει κάτι ως προς αυτή τη µεταβλητή για τους υγει-
ονοµικούς οι οποίοι έχουν επιλέξει να µην εµβολιαστούν. 

Προφανέστατα, έχουµε το όριο της 31ης Δεκεµβρίου. Είναι δυ-
ναµικό το φαινόµενο, δεν αρνείται κανείς αυτό το οποίο λέτε.
Βάσει της εικόνας η οποία θα διαµορφωθεί, µπορεί το 31 Δεκεµ-
βρίου να συνεχιστεί, µπορεί το 31 Δεκεµβρίου θεωρητικά σε µία
προσέγγιση όπου πια δεν πάει να κάνει άλλη κίνηση η πανδηµία
και πλέον ευοδώνεται το θετικό σενάριο που θέλουµε να πι-
στεύουµε ότι από δω και πέρα θα είναι συνεχώς µειούµενη η παν-
δηµία, θα µπορούσε να υπάρχει άλλη απόφαση. 

Στην παρούσα, όµως, φάση υπάρχει πανδηµία. Πρέπει να εί-
µαστε προετοιµασµένοι για τον Σεπτέµβριο. Μας το λένε οι διε-
θνείς φορείς ότι ναι, αυτή τη στιγµή υπάρχει µια ύφεση,
ευελπιστούµε αυτό να συνεχιστεί και στην πορεία και ο κορω-
νοϊός να ακολουθήσει την πορεία που ακολουθούν οι πανδηµίες
ότι στο δεύτερο προς το τρίτο έτος αρχίζουν πια να φθίνουν και
να γίνονται ενδηµικές καταστάσεις. Ωστόσο αυτό δεν µπορεί να
το προσυπογράψει κάποιος. 

Συνεπώς οι συνθήκες υπάρχουν και µε συγχωρείτε, σας το
λέω και σας το ξαναλέω, ειδικά για το κοµµάτι που αφορά για-
τρούς και νοσηλευτές, οι απαιτήσεις της πολιτείας είναι πολύ µε-
γαλύτερες γιατί απευθυνόµαστε κατ’ εξοχήν στον σκληρό
πυρήνα των ανθρώπων που διαχειρίζονται το δηµόσιο αγαθό της
υγείας. Άρα θέλουµε αυτοί οι άνθρωποι να πιστεύουν στην επι-
στήµη, να βρίσκονται σε αυτές τις θέσεις, να προστατεύουν και
τον εαυτό τους, να προστατεύουν και τους άλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.  Καλή συνέχεια και στους δύο.

Πάµε στην επόµενη ερώτηση. Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό
626/3-5-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πότε θα
δοθούν οι προκαταβολές από τον ΕΛΓΑ στους πληγέντες αγρό-
τες της Αργολίδας».

Κύριε Πουλά, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως είναι γνωστό στα τέλη του Ιανουαρίου

του 2022 σηµειώθηκε ένας πολύ ισχυρός παγετός στο Αργολικό
πεδίο µε οδυνηρά αποτελέσµατα για τους παραγωγούς των
εσπεριδοειδών, αλλά και των κηπευτικών. Μετά από επισκέψεις
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, αλλά και του Προέδρου του ΕΛΓΑ στην Αργολίδα,
αλλά και σε συσκέψεις που έγιναν στο Υπουργείο µε τους αρµό-
διους φορείς, αποφασίστηκε και ανακοινώθηκε αποζηµίωση των
παραγωγών που επλήγησαν από τον παγετό. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις ανακοινώσεις αποφασίστηκε να δοθεί
προκαταβολή 300 ευρώ το στρέµµα στους πληγέντες παραγω-
γούς της Αργολίδας και µάλιστα µέχρι το Πάσχα, ενώ η εξό-
φληση των αποζηµιώσεων προσδιοριζόταν να γίνει µέχρι το
καλοκαίρι, µε την προϋπόθεση ότι θα έχουν ολοκληρωθεί οι εξα-
τοµικευµένες εκτιµήσεις των ζηµιών. Οι εν λόγω υποσχέσεις της
Κυβέρνησης δεν υλοποιήθηκαν µέχρι σήµερα. Οι πληγέντες πα-
ραγωγοί της Αργολίδας δεν έλαβαν ούτε ένα ευρώ από τον ΕΛΓΑ
πριν το Πάσχα µε αποτέλεσµα να είναι έντονα απογοητευµένοι,
προβληµατισµένοι από τον εµπαιγµό της Κυβέρνησης και του
ΕΛΓΑ. 

Δεδοµένου ότι για άλλη µια φορά οι αγρότες της Αργολίδας
βρίσκονται στο σκοτάδι σχετικά µε το χρονοδιάγραµµα πληρω-
µής των αποζηµιώσεών τους µε ευθύνη της Κυβέρνησης και του
ΕΛΓΑ και δεδοµένου ότι η παραγωγή των εσπεριδοειδών αποτε-
λεί βασικό πυλώνα της τοπικής οικονοµίας και στηρίζει οικονο-
µικά χιλιάδες οικογένειες στην Αργολίδα και αυτή τη στιγµή
αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται αντιµέτωποι µε το φάσµα ολοκλη-
ρωτικής οικονοµικής καταστροφής και εξαθλίωσης, σας ερωτώ:
Σκοπεύει τελικά η Κυβέρνηση να δώσει προκαταβολές των 300
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ευρώ το στρέµµα στους πληγέντες από τον παγετό του Ιανουα-
ρίου παραγωγούς της Αργολίδας ή όχι;

Η πληρωµή αυτή αφορά µόνο τους κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες και όχι όλους τους πληγέντες παραγωγούς ανεξαιρέ-
τως; Και αν δεν ισχύσει αυτό, ποιο είναι το ακριβές χρονοδιά-
γραµµα ολοκλήρωσης εξατοµικευµένων εκτιµήσεων των ζηµιών
στην Αργολίδα από τον παγετό του Γενάρη του 2022 και πότε θα
εξοφληθούν οι σχετικές αποζηµιώσεις στους πληγέντες παρα-
γωγούς;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων κ. Γεώργιος Γεωργαντάς. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι πραγµατικά από τις λίγες φορές που

ένας Υπουργός χαίρεται για µια ερώτηση η οποία του υποβάλ-
λεται για να µπορέσει να έρθει στη Βουλή και να καταδείξει
πραγµατικά σε τι ενέργειες έχει ήδη προχωρήσει το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και η Κυβέρνηση προκειµένου να αποζη-
µιώσει παραγωγούς που πραγµατικά έπαθαν µεγάλη ζηµία περί
τα τέλη Ιανουαρίου του 2022. 

Για να καταλάβουν όσοι µας ακούνε, δυστυχώς, τα προηγού-
µενα χρόνια -και αυτές τις προθεσµίες ευτυχώς αυτή η Κυβέρ-
νηση τις έχει ελαχιστοποιήσει- ο µέσος χρόνος πληρωµής των
ζηµιών ήταν πάνω από έναν χρόνο, ήταν δεκαπέντε, δεκαέξι, δε-
καεπτά µήνες και νοµίζω το γνωρίζετε όλοι, το γνωρίζουµε όλοι
εδώ. 

Με τις πρωτοβουλίες αυτής της Κυβέρνησης και προκειµένου
να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες των αγροτών, ειδικά σε περιοχές
που είναι πολύ µεγάλη η ζηµία, έχει θεσπιστεί µια διαδικασία που
δεν υπήρχε ποτέ άλλοτε, αυτή των προκαταβολών του ΕΛΓΑ. Οι
προκαταβολές δίνονται ακριβώς για να εξυπηρετηθούν οι αγρό-
τες που έχουν πάθει πολύ µεγάλη ζηµιά µέχρι να ολοκληρωθούν
οι έλεγχοι, τα πορίσµατα και ο εξατοµικευµένος έλεγχος που
είναι αναγκαστικό να γίνει.

Δύο φορές µέχρι σήµερα έχει γίνει χρήση αυτού του µέσου
από την παρούσα Κυβέρνηση -και µόνο από αυτήν- γιατί απαιτεί-
ται νοµοθετική ρύθµιση. Η µία έγινε για τον παγετό της άνοιξης
του 2021 σε δενδρώδεις καλλιέργειες κατά βάση, η άλλη έγινε
για την αντιµετώπιση των συνεπειών του «Ιανού» και η τρίτη, η
οποία έχει ήδη κατατεθεί στη Βουλή στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Υγείας που ψηφίζεται αύριο, στο άρθρο 2, αφορά τον πα-
γετό του Ιανουαρίου του 2022, ο οποίος κατά βάση έπληξε την
Περιφερειακή Ενότητα Αργολίδας και Λακωνίας.

Οπότε έρχεται πραγµατικά αυτή η Κυβέρνηση µε νοµοθετική
ρύθµιση η οποία είναι αναγκαία, µε ένα µέτρο και µε ένα εργα-
λείο το οποίο δεν χρησιµοποιήθηκε ποτέ άλλοτε, να δώσει τη δυ-
νατότητα των προκαταβολών κατά 60% της ζηµίας τους έτσι
όπως αυτή υπολογίζεται -αυτό προβλέπει η ρύθµιση που είναι
ήδη κατατεθειµένη και θα τη δείτε και θα την υπερψηφίσουµε
είτε αύριο είτε µεθαύριο, όταν ολοκληρωθεί η ψήφιση του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Υγείας- για να µπορέσουν να πάρουν
άµεσα µια πρώτη ανάσα οι αγρότες αυτοί και το αµέσως επόµενο
διάστηµα να γίνει η ολοκλήρωση της εκτίµησης των ζηµιών τους
για να αποζηµιωθούν.

Και να πω και κάτι πάνω σε αυτό το οποίο σαφώς δεν το γνω-
ρίζετε, αλλά δείχνει το ενδιαφέρον του ΕΛΓΑ και βεβαίως και του
Υπουργείου για την άµεση αποζηµίωση των αγροτών. Προβλέ-
πεται στην τροπολογία η οποία κατετέθη στο άρθρο 2 ότι για
τους εκτιµητές, τους γεωτεχνικούς, τους γεωπόνους οι οποίοι
χρησιµοποιούνται στη συγκεκριµένη διαδικασία της εκτίµησης
των ζηµιών, γιατί έχουν γίνει πάνω από πέντε χιλιάδες δηλώσεις
ζηµιάς, ότι αυξάνεται το ποσοστό των αποζηµιώσεών τους από
2.400 σε 4.800 ευρώ και µάλιστα χωρίς µηνιαίο όριο και µάλιστα
µε συµπερίληψη δυνατότητας εργασίας και Σαββάτου και Κυρια-
κής. Και αυτό µε ένα µόνο σκοπό να ολοκληρωθούν πολύ γρή-
γορα τα πορίσµατα, έτσι ώστε να γίνει το αργότερο έως 30

Ιουνίου, που το προβλέπει και η τροπολογία, η αποζηµίωση των
ανθρώπων αυτών.

Νοµίζω λοιπόν ότι πραγµατικά η ερώτησή σας έρχεται σε µια
πολύ καλή στιγµή. 

Να πω µία µόνο κουβέντα πριν κλείσω την πρωτολογία µου. Ο
λόγος για τον οποίο δεν µπόρεσε δυστυχώς να ολοκληρωθεί νω-
ρίτερα είναι καταλαβαίνετε γιατί υπήρχε η υποχρέωση αποπλη-
ρωµής όλων των ζηµιών του 2021, που έγινε πριν από ένα µήνα
όπως γνωρίζετε µε 30 εκατοµµύρια τα οποία δόθηκαν. Έχουν
µείνει λίγα ποσά που αφορούν τις ενστάσεις. Και ουσιαστικά η
πρώτη πληρωµή η οποία θα γίνει για το 2022 είναι αυτή και γίνε-
ται τέσσερις µόλις µήνες µετά την επέλευση του άσχηµου αυτού
γεγονότος. Μακάρι να µπορούσαµε να πληρώσουµε στους δύο
µήνες. Πάντως στους τέσσερις µήνες από την ηµέρα της ζηµιάς
µέχρι την αποζηµίωση καταλαβαίνετε ότι είναι ένας χρόνος που
δεν συνηθίζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Πουλάς για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά χαίροµαι

που άκουσα την απάντησή σας. Όπως καταλαβαίνετε ασκήθηκε
πίεση τόσο από εµένα όσο και από τους συναδέλφους µου και
ειδικά από τον κ. Ανδριανό για το θέµα της προκαταβολής της
αποζηµίωσης. Γιατί είναι ουσιαστικό αυτό που σας λέω. Γιατί οι
αγρότες δεν επαιτούν, έχουν πρόβληµα. Και το πρόβληµα το ξέ-
ρετε και όλος ο κόσµος το γνωρίζει. Οι αγρότες έχουν πραγµα-
τικά πρόβληµα αυτή τη στιγµή και ειδικά οι Αργολιδείς. Όταν έχει
καταστραφεί όλη η σοδειά τους πρέπει αυτοί οι άνθρωποι να
καλλιεργήσουν. Και για αυτό ερχόµενοι εσείς και δίνοντάς τους
την προκαταβολή, όπως αναφέρατε, θεωρώ ότι δίνετε λύση σε
ένα τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα της Αργολίδας.

Τώρα θέλω να µου ξεκαθαρίσετε κάτι. Είπατε ότι θα αποζη-
µιωθούν στο 60% της παραγωγής τους. Αυτό αφορά το συνολικό
ή αφορά µόνο για τα 300 ευρώ; Και περισσότερο θέλω να σας
ρωτήσω, πότε προβλέπετε να έχει τελειώσει η όλη περίοδος των
εκτιµήσεων ώστε να πάρουν και τα υπόλοιπα χρήµατα αυτοί που
πρέπει να τα πάρουν;

Και µία υποσηµείωση, θα υπάρξουν επιστρεφόµενα; Δηλαδή
αν κάποιοι από τις εκτιµήσεις αποδειχθεί ότι δεν συµπληρώνει
το ποσό, θα επιστραφεί πίσω; Είναι κάποια θέµατα τα οποία οι
παραγωγοί τα γνωρίζουν πολύ καλά. Και για αυτό θέλω και εσείς
να µου δώσετε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα πέρα από την
προκαταβολή, η οποία πιστεύω ότι µέσα στο µήνα να υπάρξει.
Και από εκεί και πέρα να δούµε και το επόµενο που είναι, δηλαδή,
σε τι χρονικό ορίζοντα θα αποζηµιωθεί όλη η ζηµία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα ήθελα να ξεκινήσω πρώτα από τα διαδικα-
στικά όλης αυτής της υπόθεσης. 

Αυτό το οποίο θα καταβληθεί είναι το 60% της ζηµιάς επί της
παραγωγής όπως την υπολογίζει ο ΕΛΓΑ µε βάση τα δεδοµένα
τα οποία έχει για την περιοχή. Μεσοσταθµικά όπως το υπολογί-
ζουµε, αυτό είναι περίπου 300 ευρώ. Και αυτό θα γίνει άµεσα. Το
άµεσα, για να µην το προσδιορίσουµε επακριβώς, θεωρώ ότι θα
είναι µέσα σε αυτόν τον µήνα βεβαίως. 

Και βεβαίως, όπως είπα, η τροπολογία προϋποθέτει και τη στή-
ριξη από τους γεωτεχνικούς και από τους γεωπόνους για να µπο-
ρέσουν να ολοκληρωθούν τα πορίσµατα και προβλέπεται µέχρι
30 Ιουνίου η ολοκλήρωση των πορισµάτων έτσι ώστε να µπορέ-
σει να γίνει η εξόφληση.

Και πάνω σε αυτό µου δίνετε την ευκαιρία να πω το εξής: Εγώ
κατανοώ και το δικό σας ενδιαφέρον και βεβαίως το ενδιαφέρον
όλων των Βουλευτών και θα αναφερθώ και στον κ. Ανδριανό ει-
δικά. Αλλά δυστυχώς παρατήρησα και εγώ δηµοσιεύµατα σε
βάρος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Κατηγορούµαστε
επειδή δεν ήρθαµε στους τρεισήµισι µήνες αλλά στους τέσσερις
τελικά να προχωρήσουµε στη διαδικασία αυτή, όταν κατανοείται
ότι αυτός είναι ένας χρόνος ο οποίος δεν έχει ξανασυµβεί στον
ΕΛΓΑ και προϋποθέτει µια νοµοθετική πρόβλεψη και παρέµβαση
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για να δοθεί η προκαταβολή. 
Είναι πολύ άδικο για τον κ. Ανδριανό ο οποίος πραγµατικά

ήταν ιδιαίτερα πιεστικός ως όφειλε µετά τις πιέσεις των αγροτών,
όπως κάνατε και εσείς σήµερα, και όπως έκαναν και άλλοι Βου-
λευτές από τη Λακωνία σε µένα, για να µπορέσουµε να προχω-
ρήσουµε όσο πιο γρήγορα τη διαδικασία αυτή. Αλλά νοµίζω ότι
το να ερχόµαστε και να λέµε ότι το Υπουργείο σε µια ζηµιά που
έγινε τέλος Ιανουαρίου αντί να φέρει την τροπολογία πριν από
το Πάσχα την έφερε µετά το Πάσχα, αυτό δείχνει ότι υπηρετείται
άλλη σκοπιµότητα. Δεν θέλω να µείνω σε αυτή. 

Εµένα µε ενδιαφέρει ένα πράγµα, να πάνε να αποζηµιωθούν
άµεσα οι αγρότες. Ψηφίζεται αύριο ή µεθαύριο η τροπολογία,
καταβάλλεται το 60% της ζηµίας τους και µέσα στον Ιούνιο ολο-
κληρώνονται τα πορίσµατα και γίνεται και η εξόφληση. Είναι η
πρώτη ζηµιά που πληρώνεται για το 2022 πολλών εκατοµµυρίων
ευρώ. Το ξέρετε ότι είναι πολλών εκατοµµυρίων συνολικά η ζηµία
αυτή. Έχει πληρώσει ο ΕΛΓΑ για το 2021 µέχρι αυτή τη στιγµή
320 εκατοµµύρια. Και βεβαίως έχουν αποµείνει από τις ενστάσεις
οι οποίες εκκρεµούν να δοθούν και άλλα χρήµατα.

Ολοκληρώθηκαν πριν από το Πάσχα οι πρώτες πληρωµές για
το 2021. Η πρώτη πληρωµή για το 2022 είναι αυτή. Οι αγρότες
που µας ακούνε να ξέρουν ότι εντός του Μαΐου θα εισπράξουν
το 60% της ζηµιάς τους και βεβαίως θα ακολουθήσει και απο-
πληρωµή. 

Θέλω να πιστεύω ότι µε συνεργασία, µε συνεννόηση και αξιο-
ποιώντας και νοµοθετικά εργαλεία που ποτέ άλλοτε δεν αξιοποι-
ήθηκαν. Σας είπα ότι είναι η τρίτη φορά – ο «Ιανός» ήταν η πρώτη,
δενδρώδεις καλλιέργειες παγετού άνοιξη του 2021 στην βόρεια
Ελλάδα κατά βάση- που µε νόµο πέρα από τον κανονισµό του
ΕΛΓΑ δίνουµε τη δυνατότητα στους αγρότες να λάβουν αυτή τη
σηµαντική προκαταβολή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ακολουθεί η έκτη µε αριθµό 628/3-5-2022 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Να καταβληθούν άµεσα οι αποζηµιώσεις
στους παραγωγούς της ΠΕ Ροδόπης για τις ζηµίες από παγετό
και χαλαζοπτώσεις».

Κύριε Αχµέτ, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς χαίροµαι που βρίσκοµαι εδώ πέρα και άκουσα την

προηγούµενη συζήτηση που είχατε µε τον αξιόλογο συνάδελφο
από το Κίνηµα Αλλαγής. Και µένω έκπληκτος σε διάφορα πράγ-
µατα που άκουσα και θα σας πω τι εννοώ. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, από το 2021 περίοδος Μαρτίου
και Απριλίου όπως σας γράφουµε στην επίκαιρη έγιναν τερά-
στιες ζηµιές στους κερασοπαραγωγούς, ελαιοπαραγωγούς και
ροδοπαραγωγούς στον Νοµό Ροδόπης. Και µάλιστα µε έκθεση
του ΕΛΓΑ Αλεξανδρουπόλεως, η ζηµιά είχε ξεπεράσει το 60%
στους κερασοπαραγωγούς, όπως και ανάλογα ποσοστά πάνω
από 30% σε κάθε περίπτωση για τους ελαιοπαραγωγούς και µά-
λιστα για τους ροδοπαραγωγούς πολύ περισσότερα.

Τι έγινε, όµως; Το µπαλάκι συνεχώς ρίχνεται από τη µία υπη-
ρεσία στην άλλη υπηρεσία. Στην αρχή µας είπαν ότι επειδή είναι
παγετός δεν µπορεί να αποζηµιωθεί από τον ΕΛΓΑ, διότι σε κά-
ποια είχε καταστραφεί όλη η φυτική παραγωγή, δηλαδή, όλο το
δέντρο στα κεράσια ή στους ελαιοπαραγωγούς. Σε άλλα είπαν
ότι µπορεί να αποζηµιωθεί από τις ΚΟΕ ή να βρεθεί ένα χρηµα-
τοδοτικό πακέτο από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αυτά έγιναν το
2021.

Εν τω µεταξύ, σας άκουσα πριν από λίγο που είπατε ότι το
2021 πληρώθηκαν 30 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτοί οι άνθρωποι δεν
έχουν πάρει ούτε 1 ευρώ µέχρι σήµερα. Είµαστε στο 2022. Εί-
πατε για την τροπολογία. Δεν τη γνώριζα αυτή και ενηµερώθηκα
από τον συνάδελφο. Δεν ξέρω αν αφορά µόνο στον ΕΛΓΑ η προ-
καταβολή. Είναι πολύ θετικό αυτό µε την τροπολογία. Δεν τη διά-
βασα. 

Και σε κάθε περίπτωση θέλω να µου απαντήσετε: Πού βρί-

σκετε αυτός ο φάκελος; Θα αποζηµιωθεί από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, από ΚΟΕ, από ΕΛΓΑ; Είµαστε στο 2022 και αυτοί οι άν-
θρωποι δεν έχουν πάρει ούτε 1 ευρώ. Και αναλόγως θα σας
απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων κ. Γεώργιος Γεωργαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι και ο έτερος συνάδελφος από την Αργολίδα για να ακού-

σει, επίσης, κάτι που έχει συµβεί εδώ, για να καταλαβαίνουµε
όλοι που βρισκόµαστε και ποιες είναι οι ενέργειες του καθενός.

Εάν στην προηγούµενη περίπτωση κύριε συνάδελφε έχουµε
την τρίτη πληρωµή η οποία γίνεται µε αυτό τον τρόπο της προ-
καταβολής από τον ΕΛΓΑ, στη δική σας περίπτωση, έχουµε τη
µοναδική περίπτωση στην οποία θα πληρώσουµε ζηµιά που έγινε
σε προανθικό στάδιο. Γιατί παραλείψετε να αναφερθείτε στην
ίδια την ερώτησή σας, στην οποία ξεκάθαρα µιλάτε για ζηµιές σε
προανθικό στάδιο. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τον κανονισµό του ΕΛΓΑ είχαν την
ευκαιρία να τον αλλάξουν πολλοί. Η δική σας κυβέρνηση δεν τον
άλλαξε. Η δική µας έκανε κάποιες παρεµβάσεις -δεν τον άλλαξε
πραγµατικά- αλλά ήρθε µε νόµο, µε τροπολογία, να δώσει τη δυ-
νατότητα -πέρα από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ- αυτοί οι άνθρωποι
που έπαθαν ζηµιά στο προανθικό στάδιο, το οποίο επαναλαµ-
βάνω δεν καλύπτεται από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, να πληρω-
θούν. 

Και ακριβώς, επειδή έγινε για πρώτη φορά αυτή η διαδικασία,
ήρθαν δύο διαφορετικές διατάξεις, γιατί έγινε η τροποποίηση -
δεν το γνωρίζαµε, δεν ξανάγινε ποτέ- µία τον Ιούλιο του 2021,
όπως ξέρετε, µία τον Νοέµβριο του 2021, ακολουθήθηκαν οι δια-
δικασίες που έπρεπε, πήραµε τις εγκρίσεις που έπρεπε και αυτή
τη στιγµή έχουν εγκριθεί τα χρήµατα και είµαστε στην τελική
φάση για την πληρωµή, για πρώτη φορά στη χώρα ενός αντίστοι-
χου ποσού, 20 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου συνολικά, γιατί ήταν
πάρα πολλές οι περιφερειακές ενότητες οι οποίες έχουν υποστεί
ζηµιά στο προανθικό στάδιο, να δοθούν και οι αποζηµιώσεις στην
Περιφερειακή Ενότητα της Ροδόπης.

Το αµέσως επόµενο διάστηµα, και όταν λέω «αµέσως επόµενο
διάστηµα» είναι θέµα ηµερών, θα έχουµε ακριβώς την ολοκλή-
ρωση της τελικής διαδικασίας την οποία για πρώτη φορά και
εµείς την κάναµε. Όταν αναφέρθηκα πριν ότι πληρώθηκαν όλες
οι ζηµιές του 2021 πολύ σωστά το έλεγα. Πληρώθηκαν όλες οι
ζηµιές του 2021 που προβλέπονταν από τον κανονισµό του
ΕΛΓΑ. Αυτή είναι µια ζηµιά η οποία είναι εκτός του κανονισµού
του ΕΛΓΑ. Θα πληρωθεί, όµως, γιατί πράγµατι είδε ο ΕΛΓΑ µε
τις υπηρεσίες του την πολύ µεγάλη ζηµιά και το πολύ µικρό διά-
στηµα που υπήρχε για να υπάρξει ο ανθός, οπότε το αµέσως
επόµενο διάστηµα θα γίνει η πληρωµή για τα κεράσια και για κά-
ποια άλλα δέντρα. Σε κάποια άλλα είναι στη διαδικασία των ΚΟΕ,
των κρατικών ενισχύσεων, γιατί δεν ήτανε την ίδια ηµέρα και την
ίδια περίοδο όλες οι ζηµιές. Εκεί ακολουθείται αυτό που προβλέ-
πεται για τις λεγόµενες κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Αχµέτ.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω είναι πολύ θετικό αυτό που ακούσαµε σήµερα από

εσάς. Όντως, κάποιες ζηµιές βρίσκονταν, όπως το γράψαµε και
εµείς στην ερώτησή µας, στο προανθικό στάδιο, δεν το αµφισβη-
τούµε αυτό. Πάντως, αν υπάρχει πρόβλεψη από την Κυβέρνηση
προκειµένου και αυτοί οι άνθρωποι να πληρωθούν στο πλαίσιο
του ΕΛΓΑ, γιατί αυτό κατάλαβα από την απάντησή σας, τότε
αυτό είναι ευχάριστο και αναµένουµε από εσάς να γνωστοποι-
ήσετε στους αγρότες µας πότε και πώς θα γίνει αυτή η διαδικα-
σία µέσω του ΕΛΓΑ.

Και δεύτερον, θέλω να διασαφηνίσετε και το εξής: Είπατε ότι
κάποια προϊόντα από αυτά µπορεί να πάνε στις ΚΟΕ. Εννοείτε
τους ελαιοπαραγωγούς, τα ελαιόδεντρα; Εννοείτε κάποια άλλα
αγροτικά προϊόντα; Αν έχετε την καλοσύνη να µας ενηµερώσετε,
το ελληνικό Κοινοβούλιο, προκειµένου και οι αγρότες µας να
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έχουν άποψη, γιατί αναφερθήκατε µόνο στους κερασοπαραγω-
γούς, θα ήταν ευχάριστο. 

Θέλω, κύριε Υπουργέ, επειδή αυτή η υπόθεση έχει καθυστε-
ρήσει πολύ και βρισκόµαστε στο 2022 και, ξέρετε, ένα ελαιόδεν-
τρο προκειµένου να µεγαλώσει θέλει δέκα µε δεκαπέντε χρόνια,
και όντως λόγω του παγετού η περιοχή της Μαρώνειας, η Ξυλα-
γανή, η Φιλλύρα, Αρριανά όλα τα ελαιόδεντρα έχουν πάθει µε-
γάλη ζηµιά, θα θέλαµε από εσάς µια ξεκάθαρη οριοθέτηση ή αν
θέλετε µια ατζέντα, περίπου πώς θα κινηθούν από ’δω και µπρος
ώστε οι αγρότες να πάρουν τις αποζηµιώσεις τους.

Και πάλι για την πρωτοβουλία αυτή, αν είναι όπως τα λέτε, και
εµείς έχουµε κάθε λόγο να σας πιστεύουµε σ’ αυτή την Αίθουσα,
νοµίζω ότι είναι µια πολύ θετική εξέλιξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, να πω πρώτα εδώ, για να γίνει
κατανοητό στον κόσµο, ότι µιλάµε πραγµατικά, για µια πολύ µε-
γάλη ζηµιά η οποία έγινε στο προανθικό στάδιο και αφορά στις
Περιφερειακές Ενότητες Αρκαδίας, Βοιωτίας, Έβρου, Ηµαθίας,
Κοζάνης, Μαγνησίας, Πέλλας, Πιερίας, Ροδόπης, Σερρών, και
Φλώρινας µε διαφορετικές καλλιέργειες σε κάθε µία από τις Πε-
ριφερειακές Ενότητες και σε κάποιες µπορεί να ήταν οι ίδιες. Λοι-
πόν, σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις του ΕΛΓΑ, µε το που θα
ολοκληρωθεί η διαδικασία -που ολοκληρώνεται- θα υπάρχει η
άµεση αποζηµίωση χωρίς κάποια επιπλέον διαδικασία. Εδώ δεν
γίνεται, καταλαβαίνετε, εκτίµηση ζηµιάς. Δηλαδή, θα είναι ανά
στρέµµα η αποζηµίωση η οποία θα δοθεί. 

Όπως ξέρετε, αυτή την εποχή άνοιξε η πλατφόρµα ειδικά για
τον Νοµό Ροδόπης για την αποζηµίωση στα καπνά. Το γνωρίζετε
πολύ καλά ότι προχωράει λόγω COVID και αυτή η αποζηµίωση
που θα γίνει µε καπνά στην περιοχή τη δική σας. 

Σε κάποιες από τις υπόλοιπες καλλιέργειες, γιατί εδώ µιλάει
για κεράσια και για βύσσινα, για τις υπόλοιπες καλλιέργειες είµαι
στη διάθεσή σας για επικοινωνία µε τον ΕΛΓΑ, να δούµε τον
τρόπο πληρωµής, µέσω των ΚΟΕ µάλλον. Αλλά, το βασικό µέρος
της ζηµιάς είναι αυτό το οποίο προαναφέραµε. 

Επαναλαµβάνω κάτι, γιατί εδώ δεν τίθεται θέµα αντιδικίας µε
κανέναν, όλη η ιστορία είναι να αποζηµιωθούν οι αγρότες όσο
περισσότερο µπορούµε και όσο γρηγορότερα µπορούµε. Έγινε,
ολοκληρώνεται, λοιπόν, µία διαδικασία η οποία έγινε για πρώτη
φορά στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Κάναµε τη χρήση ad hoc διαδι-
κασίας, όπως λέγεται, για τις αποζηµιώσεις στο προανθικό στά-
διο, µια διαδικασία η οποία δεν προβλέπεται από τον κανονισµό
του ΕΛΓΑ. Την κάναµε για πρώτη φορά γι’ αυτή την περίπτωση.
Σίγουρα ο κανονισµός του ΕΛΓΑ πρέπει να έρθει προς συζήτηση,
δηλαδή οι ανάγκες των όποιων αναµορφώσεών του, έτσι ώστε
να µην έχουµε αυτές τις περιπέτειες και να µη χρειάζεται να
έρθει νοµοθετική πρωτοβουλία κάθε φορά ειδικά για να πληρω-
θεί µια ζηµιά, όπως έγινε εν προκειµένω. 

Σε κάθε περίπτωση η Κυβέρνηση αυτή έδειξε αντανακλαστικά
για να αποζηµιώσει και αυτούς τους ανθρώπους. Το αµέσως επό-
µενο διάστηµα, και σας είπα είναι θέµα ηµερών, θα σας δώσω
και ακριβή ηµεροµηνία για να µπορέσετε να την ανακοινώσετε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Γεωργαντά.
Καλή συνέχεια, κύριε Αχµέτ.
Εισερχόµαστε στην εντέκατη µε αριθµό 638/3-5-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ο κτηνοτροφικός
κλάδος οδηγείται στην εξαφάνιση».

Κυρία Λιακούλη, έχετε δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είχαµε τη χαρά

να σας φιλοξενήσουµε πρόσφατα στον εορτασµό της επετείου
στο Κιλελέρ και είχαµε την τιµή να ακούσουµε την πολύ σύντοµη
και περιεκτική οµιλία σας σχετικά µε τα αγροτικά θέµατα του κό-
σµου µας, των παραγωγών του πρωτογενούς τοµέα και των κτη-
νοτρόφων.

Και λέω ότι η οµιλία σας ήταν περιεκτική, κύριε Υπουργέ, γιατί
είπατε συνοπτικά ότι θα κάνετε µία µεγάλη περιφερειακή συνάν-
τηση µέχρι τα τέλη του Απρίλη, όπου εκεί θα εξαγγέλλατε όσα
περιµέναµε την ηµέρα εκείνη, την ηµέρα εορτασµού της επε-
τείου του ιστορικού Κιλελέρ, αλλά δεν ακούσαµε. Βέβαια, έχουµε
Μάη και κοντεύει στη µέση και εσείς δεν µας ήρθατε ακόµα.
Θέλω να πιστεύω, βεβαίως, ότι το βαρύ σας πρόγραµµα θα σας
το επιτρέψει τις επόµενες ηµέρες, γιατί σας περιµένουµε πώς
και πώς. 

Και σας περιµένουµε πώς και πώς, κύριε Υπουργέ, διότι σε
αυτή την πολύ σκληρή εποχή, που δοκιµάζει όλον τον κόσµο,
αλλά κυρίως τον αγροτικό κόσµο, που θα πρέπει να παραδεχ-
θούµε, αν θέλουµε να είµαστε έντιµοι πολιτικά, ότι τους αφήσαµε
στην άκρη, έξω από κάθε µέτρο και κάθε προστασία στην εποχή
του COVID, λες και δεν τους πιάνει τους αγρότες, τους παραγω-
γούς και τους κτηνοτρόφους απολύτως τίποτα, δώσαµε τη χα-
ριστική βολή στη δεινή κατάστασή τους µε τον πόλεµο στην
Ουκρανία και την απώλεια της εξωστρέφειας, έστω και της ελά-
χιστης, στα αγροτικά προϊόντα. 

Δυστυχώς, όπως είδατε και εσείς, και σας τα είπαν οι ίδιοι οι
αγρότες και οι παραγωγοί, αυτά τα ελάχιστα ψίχουλα τα οποία
δόθηκαν για τις ζωοτροφές, δεν επαρκούν ούτε να πληρώσουν
τους λογαριασµούς ενός µήνα, µε αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ -
παρά τις καθησυχαστικές δηλώσεις της Κυβέρνησης για την
επάρκεια και για το ότι «όλα θα πάνε καλά» και ότι «µέτρα έρχον-
ται»-, να βρίσκονται σε δυσµενέστατες συνθήκες και κυρίως ο
κτηνοτροφικός κόσµος. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνοντας να πω ότι φέρνουµε µια
σειρά ερωτηµάτων του κτηνοτροφικού κόσµου προς εσάς, κύριε
Υπουργέ, για το πού θα πάει η κατάσταση αυτή. Φέτος το Πάσχα,
λίγες ηµέρες πριν, δηλαδή, αναγκάστηκαν να σφάξουν τα ζώα
τους στα σφαγεία -και αυτό µε επίσηµες µελέτες- και να διακι-
νήσουν µε αυξήσεις ως 80% στην αγορά τα αµνοερίφια σε σχέση
µε τις τιµές που εκείνοι πούλησαν, χωρίς να υπάρχει καµµία απο-
λύτως πρόβλεψη. Ενώ σας κατηγορούν και καταγγέλλουν ότι εί-
χατε ανοχή στις παράνοµες ελληνοποιήσεις, κυρίως από τη
Ρουµανία. 

Εµείς ρωτάµε, λοιπόν, αν αυτά πραγµατικά ισχύουν και εσείς
τι κάνατε γι’ αυτά. Οι τιµές είναι δεδοµένες, δεν µπορείτε αυτό
να το αµφισβητήσετε. Και το δεύτερο, κύριε Υπουργέ, τι σκέφτε-
στε να κάνετε για το παρόν και το µέλλον του κτηνοτροφικού κό-
σµου. Έχει υποθηκευµένη όλη την περιουσία του στην παλιά
Αγροτική Τράπεζα, ακόµη και τα υπόστεγα και τα κοτέτσια. Γι’
αυτό, λοιπόν, θα επέµβετε; Και για τα σύγχρονα χρέη που δηµι-
ουργήθηκαν στην περίοδο της πανδηµίας, την τελευταία τριετία,
τι σκέφτεστε, ποιο πρόγραµµα στήριξης του κτηνοτροφικού κό-
σµου σκέφτεστε, που τώρα κλείνει την πόρτα του και λέει ότι
«εµείς καταργούµε πλέον την παραγωγή, γιατί δεν µπορούµε να
τα βγάλουµε πέρα και θέλουµε να πάµε να γίνουµε υπάλληλοι
στα εργοστάσια του εξωτερικού».

Το brain drain, λοιπόν, δεν ισχύει µόνο για τη νεολαία, αλλά
και για τον κεντρικό παραγωγικό ιστό της Θεσσαλίας και της
χώρας. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι κρίσιµο, η απάντησή σας σπουδαία.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Λιακούλη. Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος Γεωργαντάς.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, πραγµατικά υποσχέθηκα ότι θα έρθω στη

Λάρισα και θα έρθω, αλλά επειδή έχει µείνει στην ιστορία ο λε-
γόµενος «χρόνος ΠΑΣΟΚ», οι δέκα ηµέρες καθυστέρηση για να
έρθω δεν νοµίζω ότι είναι µεγάλη καθυστέρηση. Θα έρθω πάν-
τως, εντός σύντοµου χρονικού διαστήµατος, γιατί πραγµατικά
βλέπω ότι ενδιαφέρεστε και γνωρίζετε καλά τα κτηνοτροφικά θέ-
µατα. Είστε από µια αγροτική περιοχή. Θα έρθω και εκεί, όπως
έχω πάει και επιχειρώ να πάω σε πάρα πολλά σηµεία της χώρας,
ακριβώς για να έχω µια εικόνα από τον πρωτογενή τοµέα.

Να ξεκινήσουµε µε µια διαπίστωση. Πραγµατικά το κόστος πα-
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ραγωγής στον πρωτογενή τοµέα, ειδικότερα δε για τους κτηνο-
τρόφους στους οποίους αναφερόµαστε, είναι αυξηµένο το τε-
λευταίο διάστηµα και κατά βάση είναι αυξηµένο λόγω της
µεγάλης αύξησης των ζωοτροφών. 

Και βεβαίως, είναι πολλές οι αιτίες, αλλά είναι και αρκετές οι
παρεµβάσεις οι οποίες κάνουµε, χωρίς να έχουµε πει ποτέ ότι µε
τις παρεµβάσεις µας αυτές µπορέσαµε να απαλύνουµε στο
100% το βάρος αυτού του κόστους παραγωγής. 

Να θυµίσω τις παρεµβάσεις στο πετρέλαιο, τις παρεµβάσεις
στο ηλεκτρικό ρεύµα και το 2% για αγορά ζωοτροφών, το οποίο
ποτέ δεν είπαµε ότι είναι αρκετό, από το οποίο ήδη δόθηκαν 39
εκατοµµύρια ευρώ στους κτηνοτρόφους µας και θα δοθούν και
περίπου άλλα 10 εκατοµµύρια ευρώ το επόµενο διάστηµα.

Μου δίνεται η ευκαιρία να δώσω µια απάντηση εδώ. Δυστυ-
χώς, αρκετοί από τους κτηνοτρόφους ή από τις εκµεταλλεύσεις
αυτές δεν ήταν γραµµένες στο ΜΑΕ, το Μητρώο Αγροτικών Εκ-
µεταλλεύσεων, όπως προϋπέθετε η υπουργική απόφαση που
είχε δηµοσιευτεί. Θα υπάρξει ρύθµιση από εµάς και από το
Υπουργείο Οικονοµικών, έτσι ώστε να µπορέσουν το επόµενο
διάστηµα και αυτοί που δικαιούνταν τα χρήµατα και δεν µπόρε-
σαν γι’ αυτόν τον λόγο να τα πάρουν, να µπορέσουν να τα ει-
σπράξουν, καθώς θα τους δοθεί η δυνατότητα να γραφτούν
τώρα στον ΜΑΕ -έπρεπε βεβαίως, να είναι γραµµένοι νωρίτερα,
αλλά αυτό λίγη σηµασία έχει- και θα φροντίσουµε να πάρουν όσο
το δυνατόν νωρίτερα τα χρήµατα αυτά. 

Βεβαίως, για να είµαστε δίκαιοι, πέρα από το κόστος παραγω-
γής, σε µια κτηνοτροφία στην οποία χρειάζονται ουσιαστικές πα-
ρεµβάσεις, οφείλουµε να αναφέρουµε λίγο και αποτελέσµατα,
σε σχέση µε την πολύ καλή δουλειά που έγινε το τελευταίο διά-
στηµα, σε σχέση µε τη στήριξη ειδικότερα του αιγοπρόβειου γά-
λακτος -και όχι µόνο- και του αγελαδινού, η οποία έγινε και µε
βάση τη σκληρή νοµοθεσία η οποία υπάρχει για τις παράνοµες
ελληνοποιήσεις, αλλά και συνολικότερα µε τη στήριξη των κτη-
νοτρόφων. 

Κι εδώ οφείλω να θυµίσω στο Σώµα ότι το πρόβειο γάλα το
2018 πωλούνταν 0,85 λεπτά, το 2019 0,81 λεπτά, το 2020 0,86
λεπτά, το 2021 1 ευρώ και ήδη το 2022 είναι στο 1,25 ευρώ. Δεν
λέω ότι η αύξηση αυτή του γάλακτος, η οποία είναι πολύ σηµαν-
τική -είναι πέραν του 40%- τα τελευταία τέσσερα χρόνια είναι
αυτή που αυτή τη στιγµή υπερκαλύπτει την αύξηση του κόστους
παραγωγής των κτηνοτρόφων µας, όµως, θέλω να πω ότι ήδη
από τα προηγούµενα δύο χρόνια διαφάνηκε µια αύξηση στις
τιµές αυτές, οι οποίες ενισχύουν το κτηνοτροφικό εισόδηµα.

Θα έχω την ευκαιρία στη δευτερολογία µου να πω και τι άλλες
παρεµβάσεις θα γίνουν προς αυτή την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κυρία Λιακούλη, τρία λεπτά και για εσάς.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, το γεγονός ότι ξεκι-

νάτε την οµιλία σας µε το «ώρα ΠΑΣΟΚ» φαίνεται, µάλλον, ότι
σας έχει γίνει έµµονη ιδέα το ΠΑΣΟΚ. 

Εγώ θα σας έλεγα, όµως, αφού προσπαθείτε να το µιµηθείτε,
γιατί τώρα αυτό κάνετε, αυτόν τον καιρό µε αυτό ασχολείστε,
δεν το µιµείστε σε όλα εκείνα τα σπουδαία που έκανε στον αγρο-
τικό και κτηνοτροφικό κόσµο, που έβγαλε στο φως τους κολλή-
γους έναντι των τσιφλικιών που πάντοτε εσείς και η παράταξή
σας προτιµούσατε, που τους έβγαλε στο φως της κοινωνίας και
τους ενίσχυσε καθοριστικά, που τους έβαλε στην πρώτη γραµµή
των προνοµίων του λαού µας;

Αυτό θα ήταν µια πολύ καλή πρακτική να την ασκήσετε, να την
εφαρµόσετε και να την αντιγράψετε για το ΠΑΣΟΚ. Σας τη συνι-
στώ ανεπιφύλακτα, αν και θα έρθετε δεύτεροι. Διότι η δική µας
παράταξη σε αυτούς απευθύνεται και πάλι, στο κοινωνικό σπίτι
που έφτιαξε το ΠΑΣΟΚ, µεταρρυθµίζοντας την ελληνική κοινωνία
και φέρνοντας την πραγµατική δηµοκρατία στον λαό µας. Γι’
αυτό άλλωστε δηµιουργήθηκε, για τον λαό και για την πατρίδα.
Και γι’ αυτό ξανάρχεται. Άρα, λοιπόν, όταν προσπαθείτε µε ευ-
φυολογήµατα να αναφερθείτε στο ΠΑΣΟΚ, συνιστώ και πάλι
προσοχή. 

Τώρα τι µας είπατε; Πρώτον, µας είπατε ότι δεν ήρθατε να
εξαγγείλετε τα µέτρα που µας τάξατε στο Κιλελέρ, γιατί ήταν
εθνική η γιορτή, δεν ήταν τοπική. Είπατε, λοιπόν, ότι σε µια περι-

φερειακή σύσκεψη θα έρθετε να µιλήσετε για τους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους. Δεν ήρθατε. Εµείς σας περιµέναµε. Μήπως
δεν είχατε τι να πείτε; Γι’ αυτό δεν ήρθατε; Ή όταν έρθετε, θα
έχετε κάτι να πείτε; Και τελικά, όταν λέτε, λέτε κάτι ή δεν λέτε τί-
ποτα; Και εξηγούµαι.

Η περίφηµη ενίσχυση που εξαγγείλατε των 45 εκατοµµυρίων
ευρώ για την αγορά ζωοτροφών κινδυνεύει να αποτύχει παταγω-
δώς, κύριε Υπουργέ µου -το ξέρετε και εσείς γιατί έρχονται κάθε
τόσο επιτροπές και σας βλέπουν-, αφού από το αρχικό ποσοστό
του 4% για το εξάµηνο του 2021, εν συνεχεία µειώθηκε στο 2%
για όλο το 2021, τα µικρά ποσά που προκύπτουν αδυνατούν να
καλύψουν το ελάχιστο κόστος. 

Όλοι οι κλάδοι της κτηνοτροφίας διαφωνούν κάθετα µε τον
τρόπο που χορηγείται η εν λόγω ενίσχυση και εσείς έρχεστε πάλι
να πείτε, όπως λέτε για τα πάντα, για την ενέργεια κ.λπ., ότι δεν
γίνεται αυτό. Εµείς σας λέµε «φορολογήστε τους µεγάλους πα-
ρόχους», «δεν γίνεται αυτό». Πώς γίνεται στην Ισπανία; Άντε πάλι
να σας πω για την Ισπανία που µοιάζει πολύ µε εµάς.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, οι άνθρωποι εκεί, η κυβέρνηση εκεί
υπολογίζει τη συγκεκριµένη ενίσχυση επί του ποσοστού στον
τζίρο των πωλήσεων σε γάλα, κρέας και όχι ανά κεφαλή ζώο,
όπως συµβαίνει εκεί; Γιατί εσείς επιλέγετε διαφορετικό υπολο-
γισµό και γιατί το κάνετε; Ευκαιρία σήµερα να µας απαντήσετε,
κύριε Υπουργέ.

Και όπως πρότειναν οι κτηνοτρόφοι στην αρµόδια επιτροπή
σας, την οποία συστήσατε -και έχετε πλέον και τα πρακτικά εξ
όσων γνωρίζω-, µε τον τρόπο αυτό συνάγεται ότι η ενίσχυση των
45 εκατοµµυρίων ευρώ που έχει αποφασιστεί από την Κυβέρ-
νηση δεν αρκεί όχι να στηρίξει τους κτηνοτρόφους, αλλά ούτε
στο ελάχιστο να συµβάλλει.

Και τελειώνω λέγοντας το εξής, επειδή αναφερθήκατε στις
ζωοτροφές, κάνοντας την παραδοχή ότι πραγµατικά δεν φτάνει.
Εσείς ξέρετε καλύτερα από εµάς, ως καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουρ-
γός, γιατί έχετε και τα στατιστικά στοιχεία στα χέρια σας, ότι το
70% µε 80% του κόστους, κύριε Υπουργέ, είναι στις ζωοτροφές.
Όταν δίνετε ψίχουλα, λοιπόν, εκεί, τι περιµένετε; Πώς περιµέ-
νετε, λοιπόν, να προκόψει ο κλάδος και να σταθεί στα πόδια του; 

Δεν σας λέω εγώ να ευηµερεί, δεν σας λέω να υπάρχουν στη
συνέχεια µεγάλα επενδυτικά σχέδια µε κάτι τέτοιους πηχυαίους
τίτλους, «Μεγάλο επενδυτικό σχέδιο 45 εκατοµµύρια ευρώ» και
δεν συµµαζεύεται. Να σταθεί, σας λέµε! Οι καρτέλες τους στους
προµηθευτές έχουν φτάσει από εδώ µέχρι εσάς. Δεν ξέρουν τι
χρωστάνε οι άνθρωποι. Γι’ αυτό και δεν µπορούν να συνεχίσουν
να υπάρχουν. Τίθεται σοβαρό θέµα επιβίωσης.

Το ερώτηµα για την Κυβέρνηση δεν είναι αν θα επιβιώσει
αυτός ο κτηνοτρόφος, δεν έγκειται σε ζητήµατα ευαισθησίας
σας απέναντι στα πρόσωπα ή τις οικογένειες ή τις τοπικές κοι-
νωνίες. Έχει σχέση µε την εθνική παραγωγή. Άρα, είναι και
εθνικό το ζήτηµα. 

Απέναντι σε αυτό, λοιπόν, το εθνικό ζήτηµα απαντάτε; Και αν
απαντάτε, τι απαντάτε τελικά;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, θεωρώ ότι κάποιες στιγµές -
στον αντιπολιτευτικό οίστρο να το αποδώσω;- αδικούµε τον
εαυτό µας εµείς οι Βουλευτές και νοµίζω ότι σήµερα κάποιες
στιγµές κάτι τέτοιο κάνατε. Θα µου επιτραπεί αυτή η εκτίµησή
µου. 

Πρώτον, αναφερθήκατε στις ζωοτροφές και είχατε ένα αφή-
γηµα το οποίο δεν είναι το ορθό. Είπατε ότι το 4% έγινε 2%. Ναι,
το 4% του δεύτερου επταµήνου του 2021 να θυµίσω ότι ήταν 31
εκατοµµύρια ευρώ, το 2% όλου του 2021 -επειδή αφορούσε και
στην περίοδο του Πάσχα, δηλαδή τότε που σφάζονται τα αµνο-
ερίφια και υπάρχουν τιµολόγια, άρα υπάρχει µεγάλος τζίρος-
ήταν 48 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, µην µετράτε το 4% που
έγινε 2%. Να µετράτε τα 31 εκατοµµύρια ευρώ που έγινα 48-49
εκατοµµύρια ευρώ. 
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Δεύτερον, πρέπει να αποφασίσουµε ότι µε περιµένατε στη Λά-
ρισα για να εξειδικεύσω βαρύγδουπες δηλώσεις τις οποίες
έκανα, που δεν τις έκανα ποτέ και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά,
προσπαθώ να είµαι πάρα πολύ προσεκτικός στις τοποθετήσεις
µου. Βεβαίως, να αναφέρω εδώ, γιατί δεν είστε υποχρεωµένοι
να το γνωρίζετε, ότι στις ενενήντα ηµέρες που έχω την ευθύνη
του Υπουργείου, βεβαίως και έχω πάει επίσκεψη στην Κρήτη,
έχω πάει επίσκεψη στη Θράκη, έχω πάει επίσκεψη στην Ήπειρο
και βεβαίως, θα πάω όπου αλλού πρέπει και βεβαίως, θα έρθω
και στη Λάρισα, όπου υπάρχει πολύ πλούσια αγροτική παραγωγή
και θα το κάνω πάρα πολύ άµεσα. 

Όµως, επειδή κάναµε και µια κουβέντα περί ΠΑΣΟΚ, θα σας
πω κάτι που περίµενα σήµερα. Το περιµένω από όλα τα πολιτικά
κόµµατα, τουλάχιστον αυτά τα οποία άσκησαν εξουσία και µπο-
ρούν να γνωρίζουν πόσο σηµαντικό είναι αυτό που γίνεται τις τε-
λευταίες ηµέρες στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και στον
ΟΠΕΚΕΠΕ. Ξέρετε, πλέον οι δηλώσεις ΟΣΔΕ έχουν έρθει στο
κρατικό «νέφος», είναι στο gov.gr. Πλέον τον έλεγχο της διαδι-
κασίας και των στοιχείων, την παρακολούθηση, την έχει το κρά-
τος. Αυτό είναι µια πολύ µεγάλη µεταρρύθµιση που νοµίζω ότι
θέλαµε όλοι και νοµίζω ότι κάποια στιγµή θα έχετε την ευκαιρία
να τοποθετείτε επ’ αυτού.

Περίµενα, όµως, άσχετα από την όποια κριτική επί του τρόπου,
της διαδικασίας ή ό,τι άλλο, να πείτε γι’ αυτή τη διαδικασία που
αφορά 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ επιδοτήσεις τον χρόνο, ότι
αυτή η Κυβέρνηση τόλµησε και το φέρνει στο gov.gr, στο κρατικό
«νέφος». Είναι πολύ µεγάλη σηµαντική µεταρρύθµιση που θα δεί-
ξει διαφάνεια και αξιοπιστία σε ένα σύστηµα κι έπρεπε να χαιρε-
τιστεί. Θα έχουµε την ευκαιρία να συγκριθούµε επ’ αυτού και να
αξιολογηθούµε.

Η κτηνοτροφία θέλει παρεµβάσεις πολύ ουσιαστικές. Μια
χώρα στην οποία το 85% του βόειου κρέατος εισάγεται -και ει-
σάγεται τα πάρα πολλά τελευταία χρόνια-, µια χώρα στην οποία
πραγµατικά πρέπει να στηριχτεί ο πρωτογενής τοµέας, ειδικά
στην κτηνοτροφία, θέλει και συνεννόηση, θέλει και προτάσεις. 

Εγώ, το αµέσως επόµενο διάστηµα στην ευκαιρία τοποθέτη-
σής µου επί των συνδεδεµένων ενισχύσεων που έχουν πολύ
άµεση σχέση, καθώς το µεγαλύτερο ποσοστό τους αφορά στην
κτηνοτροφία, θα έχω συγκεκριµένες παρεµβάσεις οι οποίες θα
στηρίζουν πραγµατικά τον Έλληνα κτηνοτρόφο και θα τις αξιο-
λογήσετε και θα κριθούνε από όλους µας. 

Όµως, πραγµατικά, οφείλω να πω ότι ναι, πρέπει να υπάρξει
στήριξη του πρωτογενούς τοµέα, δεν πρέπει να απαξιώνουµε το
γεγονός, όµως, ότι µέσα στα τρία τελευταία χρόνια έχουµε µια

πολύ σηµαντική αύξηση -και δεν είναι συγκυριακή- της τιµής του
γάλακτος. Είναι σηµαντικό έσοδο για τους αγρότες µας. Δεν
αρκεί µόνο αυτή η παρέµβαση η οποία δεν έγινε από µόνη της,
έγινε σε συνέχεια πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης αυτής. Πρέπει
να γίνουν και άλλα πράγµατα. 

Θα έχουµε την ευκαιρία, γιατί είδα ότι έγινε ακόµα µία ερώτηση
µέλους της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας, να πούµε αναλυτικό-
τερα τι πρέπει να γίνει για την κτηνοτροφία, τι υπολογίζουµε εµείς
και βεβαίως, τι συγκεκριµένα προτείνετε εσείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Καλή συνέχεια και στους δύο.
Στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων

ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Δευτέρας 20 Δεκεµβρίου 2021, της Τρίτης 1ης Φεβρουαρίου
2022, της Δευτέρας 7 Φεβρουαρίου 2022, της Τρίτης 8 Φεβρουα-
ρίου 2022, της Τετάρτης 9 Φεβρουαρίου 2022, της Πέµπτης 10
Φεβρουαρίου 2022, της Παρασκευής 11 Φεβρουαρίου 2022, της
Δευτέρας 14 Φεβρουαρίου 2022, της Τρίτης 15 Φεβρουαρίου
2022, της Τετάρτης 16 Φεβρουαρίου 2022, της Πέµπτης 17 Φε-
βρουαρίου 2022, της Παρασκευής 18 Φεβρουαρίου 2022 και της
Δευτέρας 21 Φεβρουαρίου 2022 και ερωτάται το Σώµα αν τα επι-
κυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς, τα Πρακτικά

της Δευτέρας 20 Δεκεµβρίου 2021, της Τρίτης 1ης Φεβρουαρίου
2022, της Δευτέρας 7 Φεβρουαρίου 2022, της Τρίτης 8 Φεβρουα-
ρίου 2022, της Τετάρτης 9 Φεβρουαρίου 2022, της Πέµπτης 10
Φεβρουαρίου 2022, της Παρασκευής 11 Φεβρουαρίου 2022, της
Δευτέρας 14 Φεβρουαρίου 2022, της Τρίτης 15 Φεβρουαρίου
2022, της Τετάρτης 16 Φεβρουαρίου 2022, της Πέµπτης 17 Φε-
βρουαρίου 2022, της Παρασκευής 18 Φεβρουαρίου 2022 και της
Δευτέρας 21 Φεβρουαρίου 2022 επικυρώθηκαν. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.53’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 10 Μαΐου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα σας διανεµηθεί.

12938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


